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کارِ کارستان نفت ستاره؛

کاهش 70درصدی خام فروشی »نفتا« 
همین صفحه  2 ,

3 ,

8 ,

چرا باید در وعده صبحانه 
سبزیجات بخوریم؟

خوردن یک صبحانه غنی از سبزیجات 
و میوه ها می تواند باعث شود روز خود 
را با انرژی بیشتری شروع کنید و می 
تواند شــما را فعال تر کند و به شــما 
کمک کند در طول روز کمتر احساس 
خستگی کنید. اگر رژیم دارید، خوردن 
سبزیجات و میوه بهترین گزینه برای 
شماســت، زیرا کالری کمی دارد و به 
شما کمک می کند مدت طولانی تری 

سیر بمانید.

2 ,

3 ,

8 ,

قيمت انواع ميوه و تره بار از تاریخ 29/ 1403/02 

تا اطلاع ثانوي شهرستان بندرعباس

حداکثر خرده 
فروشی»ریال«

نوع ميوه  ردیف

142.600 هندوانه بیضی و آناناس 1

115.000 هندوانه نو گرد 2

1.955.000 توت فرنگی خارجی  3

920.000 توت فرنگی ایرانی  4

287.500 به درجه1 5

منبع : سازمان جهادکشاورزی استان هرمزگان  

برای دریافت اطلاعات بیشتر به  سایت روزنامه www.nhn.ir مراجعه کنید
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یادداشت 
?.......  کاظم گلخنی 

منطقه بشــکرد یکی از آن مناطق 
اســتان هرمزگان است که سرشار 
از معادن در طیــف های مختلف 
اســت.برخی می گویند که دارای 

منابع طبیعی چهار گانه است.

?.......گروه فرهنگ
ازدواج 

در سال 1365 با واسطه گری آقای 
حســن رســولی زاده و همسرش 
زهرا امینــی، با رباب جمال زاده از 
 خانواده ی نجیب گناوه ای  ازدواج

کردم.

خاک غریب

سگ های بی صاحب 
 بندرعباس سامان 

می یابند

ادعای جدید محققان؛

مکمل های روغن ماهی 
خيلی به سلامت قلب 

کمک نمی کنند

تاثير آل بویه بر بنادر 
خليج فارس 

    اجتماعی  

ندای هرمزگان - گروه اجتماعی  
رییس کمیته امداد شهرســتان قشــم گفــت: 13۰ فقره 
انشــعاب رایگان به مددجویان زیرپوشــش این نهاد در 

بزرگ ترین جزیره ایرانی خلیج فارس واگذار شد.
بــه گزارش ندای هرمزگان، رضا تــارک افزود: ۹1 فقره 
انشعاب واگذار شــده مربوط به آب، برق، گاز و فاضلاب 
و 3۹ فقره نیز مربوط به صدور گواهی پروانه ساختمان و 

عوارض شهرداری بوده است.
وی ادامه داد: حدود ۹2 درصد از انشعاب رایگان آب، برق 
و پروانه ســاختمانی برای مددجویان این نهاد در مناطق 

روستایی این جزیره صادر شده است.
رییس کمیته امداد شهرســتان قشم توضیح داد: خدمات 
ارایه شــده براســاس مصوبه مجلس شــورای اسلامی 
مبنــی بر معافیت مددجویان تحت حمایت کمیته امداد از 
پرداخت هزینه انشعابات آب، برق، گاز، پروانه ساختمانی، 
فاضلاب و عوارض شــهرداری است که از زمان اجرایی 
شــدن این طرح همکاری خوبی از سوی این دستگاه ها 
بــا این نهاد در ارایه خدمات رایگان به مددجویان صورت 

گرفته است.
تــارک اضافه کرد: از ابتدای ســال جــاری تاکنون نیز 
تسهیلات خدمت ســربازی در زمینه های مختلف به 1۰ 
نفر از مددجویان زیرپوشــش این نهاد در این شهرستان 

مرزی ارایه شده است.
وی گفت: ارایه تســهیلات ســربازی به فرزندان پســر 
مددجوی کمیته امــداد در قالب کاهش تعرفه، معافیت و 
انتقال به نزدیکترین پادگان محل زندگی و انجام می شود.

کمیته امداد امام خمینی )ره( در شهرســتان مرزی قشم 
سه هزار و 6۴۴ هزار خانوار )هفت هزار و 5۰۰ نفر( تحت 
پوشــش دارد که خانواده  های تحت پوشــش ماهیانه در 

مجموع 3۰ میلیارد ریال مستمری دریافت می  کنند.
خانوارهای تحت حمایت این اداره شامل 2 هزار و 588 زن 
سرپرســت خانوار )۷1 درصد( و هزار و 56 مرد سرپرست 
خانوار )2۹ درصد( اســت که 2 هــزار و 6۹8 خانوار )۷۴ 
درصد( از آنان ســاکن روستاها و ۹۴6 خانوار )26 درصد( 

آنها ساکن در مناطق شهری جزیره قشم هستند.
از این تعداد مددجو 2 هزار و ۹83 خانوار )82 درصد( اهل 

سنت و 661 خانوار )18 درصد( اهل تشیع هستند.
فوت شــوهر )هــزار و 66۹ خانــوار - ۴6 درصد(، مرد 
سرپرســت ســالمند )۹۴۴ خانوار - 26 درصد( و بانوان 
مطلقه )66۴ خانوار - 18 درصد( ســه دلیل وابســتگی 
خانوارهــای تحــت حمایت بــه اداره کمیتــه امداد این 
شهرســتان مرزی است که سه هزار و 2۷۷ خانوار معادل 
۹۰ درصد به واسطه این سه دلیل تحت حمایت این اداره 

قرار دارند.
این اداره حمایت از هزار و 5۰ نفر فرزند یتیم و محسنین 
را بر عهده دارد که از این تعداد 5۷۴ نفر از فرزندان ایتام 
و ۴۷6 نفر از فرزندان محسنین )5۴6 فرزند دختر و 5۰۴ 

فرزند پسر( هستند.

130 انشعاب رایگان به 
مددجویان کميته امداد قشم 

واگذار شد

ندای هرمزگان - گروه خبر 

رییس مخابرات شهرســتان قشــم گفت: ســایت 
جدید همراه اول در منطقه ســام و زال شهر قشم 
با هدف بهینه ســازی، تکمیل پوشش آنتن دهی، 
توســعه شبکه و ارایه خدمات مطلوب به مشترکین 

سرویس های نوین راه اندازی شده است.
به گــزارش نــدای هرمزگان، فرخ شــرف اظهار 
داشــت: برای خرید تجهیزات ارتباطــی، لوازم و 
دســتگاه های مربوط به نصــب و راه اندازی این 
ســایت HZ۰۹۰6 مبلغ یک تریلیــون و پانصد 
میلیــارد ریال )پانزده میلیارد تومان( هزینه شــده 

است.
وی ادامه داد: عملیات نصب و راه اندازی این سایت 
جدید همراه اول، با پیگیری و تلاش کارشناســان 
فنی حوزه معاونت سیار مخابرات منطقه هرمزگان 
و قشم و پس از طراحی، مکان لابی و تامین بستر 
زیرساخت شــبکه و تجهیزات فنی با هدف تقویت 
و پایداری ارتباطات سیار در شهرک سام و زال این 

جزیره اجرایی شده است.
رییس مخابرات شهرســتان قشــم توضیح داد: با 
نصب و راه اندازی و وارد مدار شــدن این ســایت 
جدید به شــبکه گســترده همراه اول، کانال های 
ترافیکی شــبکه همــراه اول افزایــش یافت که 
ضمن رفع نقاط کور در محدوده اطراف این سایت 
باعــث تقویت شــبکه و پایداری ارتباطات ســیار 
شــده و مشــترکین از خدمات با کیفیت و مطلوب 
 و تبادل اطلاعات دیتایی با ســرعت بالا بهره مند 

شدند.
مخابرات قشــم دارای ســه مرکز پرظرفیت تلفن 

ثابت و خدمات اینترنتی است.

    خبر

سایت جدید تلفن همراه در قشم 
راه اندازی شد

ندای هرمزگان - گروه سياسی 
با صدور احکامی اعضای ستاد  استاندارهرمزگان 
انتخابات این اســتان را برای برگزاری انتخابات 

ریاست جمهوری منصوب کرد.
به گزارش ندای هرمزگان، بر اساس احکام صادره 
از ســوی استاندارهرمزگان، احســان کامرانی به 
عنوان رئیس ستاد انتخابات، محمد جواد خجسته 
به عنوان دبیر ستاد، محسن خاکی نهاد به عنوان 

رئیــس کمیته مالی و پشــتیبانی، احمد پویافر به 
عنوان رئیــس کمیته امنیت، حســن ماندگاری 
به عنوان رئیس کمیته حراســت و اســتعلامات، 
حجت الاســلام اعتمادی به عنوان رئیس کمیته 
حقوقی، مهرداد یزدانی بــه عنوان رئیس کمیته 
فناوری اطلاعات، مهــدی غضنفری جهرمی به 
عنوان رئیس کمیته آمــوزش، فرخنده جلالی به 
عنوان رئیس کمیته اطلاع رســانی، آوا احمدی به 

عنوان مسئول دبیرخانه و ابراهیم هویدا به عنوان 
عضو ستاد انتخابات استان منصوب شدند و حکم 

خود را از استاندار دریافت کردند.
لازم به ذکر است، در پی شهادت حضرت آیت الله 
دکتر ســید ابراهیم رئیســی و همراهان گرانقدر 
ایشــان، اجرای اصل یکصد و سی و یکم قانون 
اساســی و مواد 38 و 3۹ قانون انتخابات ریاست 
جمهوری و تبصره های ذیل آنها، ابلاغ و ســتاد 

انتخابــات چهاردهمین دوره ریاســت جمهوری 
کشور کار خود را آغاز کرده است.

طبق اعلام وزارت کشور ســتادهای استانی نیز 
تشکیل و 1۰ خردادماه امسال، ثبت  نام نامزدهای 
ریاســت جمهوری آغاز می شــود و پس از طی 
مراحــل قانونی جمعه 8 تیرمــاه انتخابات برگزار 
و مردم ایران رئیــس چهاردهمین دولت خود را 

انتخاب خواهند کرد.

شرکت فولاد هرمزگان جنوب

موضوع: انجام آزمایشات غیر مخرب  شامل PT-MT-UT- Eddy Current-RT-VT ، تفسیر نتایج و ارائه گزارش

شرکت فولاد هرمزگان جنوب در نظر دارد موضوع انجام آزمایشات غیرمخرب  شامل PT-MT-UT- Eddy Current-RT-VT ، تفسیر نتایج و ارائه گزارش  را برای 

مدت یکسال و قابل تمدید از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران توانمند و واجد شرایط مندرج در اسناد ارزیابي کیفي، واگذار نماید. بدینوسیله از کلیه پیمانکاران 

فعال با توان و سابقه اجرایی لازم جهت اجرای موضوع که قادر به تهیه ضمانتنامه بانکی به مبلغ  1.8۰۰.۰۰۰.۰۰۰ )یک میلیاردوهشتصدمیلیون( ریال می باشند، دعوت می گردد 

در صورت تمایل به همکاری، نامه اعلام آمادگی با درج ایمیل رســمی خود به همراه فیش واریزی به مبلغ 1.5۰۰،۰۰۰ ریال به شــماره حساب ۰1111111۰۰۰۰8 نزد بانک ملی 

شــعبه گمرک شــهید رجایی، به نام شرکت فولاد هرمزگان جنوب بابت خرید اسناد ارزیابی کیفی را حداکثر تا تاریخ 1۴۰3/۰3/1۷ به ایمیل mohamadi.e@hosco.ir و یا 

فاکس 3353۰1۴5 -۰۷6 ارسال و نسبت به دریافت فرم ارزیابی کیفی اقدام نموده و اسناد ارزیابی کیفی را حداکثر تا مورخ 1۴۰3/۰3/2۷ به نشانی بندرعباس-کیلومتر 13 بزرگراه 

شــهید رجایی-منطقه ویژه صنایع معدنی و فلزی خلیج فارس-شرکت فولاد هرمزگان-واحد قراردادها-کد پستی: ۷۹1۷1۷631۹ ارسال نمایند. بدیهی است اسناد مناقصه پس از 

اتمام ارزیابی کیفی به شرکتهای واجد شرایط ارائه خواهد شد. 

P ارایه مدارک و سوابق هیچ گونه حقی را برای متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.
P هزینه چاپ آگهي فراخوان بر عهده برنده نهایي مناقصه مربوطه خواهد بود.

P در صورت نیاز به اطلاعات فنی با شماره تلفن 31888832-۰۷6 و اطلاعات بازرگانی با شماره  31888631-۰۷6 تماس حاصل فرمایید.

روابط عمومی شرکت فولاد هرمزگان جنوب

آمادگی هرمزگان برای چهاردهمين انتخاب؛آمادگی هرمزگان برای چهاردهمين انتخاب؛

استاندار، اعضای ستاد انتخابات را برگزیداستاندار، اعضای ستاد انتخابات را برگزید

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
فرمانده انتظامی هرمزگان از توقیف ۴ دســتگاه 
کامیون عبوری و کشــف 112 هزار لیتر گازوییل 
 قاچــاق در محور بندرعباس - حاجــی آباد خبر

داد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، ســردارعلی اکبر 
جاویدان گفت: ماموران انتظامی پاســگاه گهکم 
شهرستان حاجی آباد و ماموران انتظامی ایستگاه 

بازرســی شــهید میرزایی بندرعباس در اجرای 
مبــارزه و مقابله بــا قاچاق ســوخت و فرآورده 
های نفتی و به منظــور مقابله و برخورد جدی با 
قاچاقچیان، هنگام پایش خودروهای محورحاجی 
آبــاد – بندرعباس، ۴ دســتگاه کامیون را جهت 

بررسی متوقف کردند.
وی افــزود: مامــوران در بازرســی از 3 کامیون 
محورحاجــی آباد - بندرعبــاس ۹۰ هزار لیتر و 
در بازرســی از کامیون توقیفی در ایستگاه شهید 

میرزائی 22 هزار لیتر گازوئیل قاچاق را کشــف 
کردند.

فرمانده انتظامی اســتان هرمزگان با اشــاره به 
توقیف ۴ دســتگاه کامیون تانکر دار و کشف در 
مجموع 112 هزار لیتــر گازوئیل قاچاق تصریح 
کرد: ارزش ســوخت های کشف شده بنا به نظر 
کارشناســان مربوطه، 3۴ میلیــارد ریال برآورد و 
متهمان با تشکیل پرونده به مرجع قضائی معرفی 

شدند.

تلخ کامی قاچاقچيان سوخت؛

گازویيل قاچاق به مقصد نرسيد



خبر

ندای هرمزگان - گروه خبر 
رییس سازمان مدیریت پســماند شهرداری بندرعباس 
گفت: در راســتای اجرای شــیوه نامه سراسری کنترل 
جمعیت ســگ های بلاصاحب واکسیناســیون، درمان، 
عقیم ســازی و پلاک گذاری این گروه از ســگ ها در 

بندرعباس آغاز شد.
به گــزارش ندای هرمزگان، حمیــد جمالی افزود: این 
برنامه با همکاری موسســه »رهپویان حیات مهر« در 
 محل نگهداری ســگ های بی صاحب در حال انجام

است.
وی ادامه داد: از ابتدای فروردین تا پایان اردیبهشت ماه، 
۸۶ قلاده سگ با مواد ضدعفونی کننده و شامپو شست 
و شو شدند و پس از شست و شو از آن ها تست پاروا و 
تست دیستمپر برای تشخیص ویروس در سگ ها گرفته 
 و پس از پلاک گذاری واکســن هــاری به آنها تزریق 

شد.

ندای هرمزگان - عبدالمجید مرادی   
مراســم ختم قرآن و گرامیداشــت شــهدای خدمت با 
حضور علــی فرماندار فرماندار شهرســتان جاســک؛ 
حجت الاســلام والمســلمین ذاکــری امــام جمعــه 
شهرستان،جناب ســرهنگ علی نســب فرمانده سپاه 
شهرســتان،جناب ســرهنگ نکوئی زاده جانشین سپاه 
مسئول  زارعی  والمســلمین  شهرستان، حجت الاسلام 
نمایندگی امور اهل  سنت، مولوی بندار امام جمعه اهل 
 سنت یکبنی، مولوی گرگیج امام جمعه روستای بهمدی، 
مدیران دســتگاه های اجرایی و اقشار مختلف مردم در 
 مســجد جامع اهل  سنت یکبنی شهربندرجاسک برگزار

شد.
به گــزارش ندای هرمــزگان، علی مهرانــی فرماندار 
شهرستان جاسک ضمن تسلیت شهادت رئیس جمهور 
محبــوب و خادم ملت ســید ابراهیم رئیسی،حســین 
امیرعبداللهیان وزیر جهادی امور خارجه و همراهانشان 
گفــت: امروز اگر می خواهیم روح بلند و ملکوتی ســید 
شــهدای خدمت از ما شاد شود و اگر می خواهیم پاسخ 
به تلاش های خســتگی ناپذیر ایــن عزیزان را بدهیم 

حضور ما در انتخابات است.
علــی مهرانی افزود: به پاس تلاش ها و زحمات رئیس 
جمهور شــهیدمان پــای صندوق هــای رای بیاییم تا 
دشــمنان ما چشم طمع نداشــته باشند و با حضور خود 
دشــمن را مایوس کنیم چرا که یکبار دیگر مردم عزیز 
ایران اسلامی با حضور میلیونی خود در تشییع شهدای 
خدمت همه رســانه های جهان به این باور رسیدند به 
حکومت و انقلابشــان پایبند هستند و دست بردار این 

نظام نخواهند بود.
مهرانی تصریــح کرد: تلاش های بی دریغ وزیرخارجه 
شهیدمان باعث شــد هم در منطقه عزت و اقتدار خود 
را حفــظ کنیم و هــم در جهان و همین دیپلماســی 
قوی مــا بود که جبهه مقاومت و مظلومیت فلســطین 
بــه جهانیان معرفی شــد و امروزه در سرتاســر جهان 
بــه حمایت از فلســطین برخاســتند و از طرفی دیگر 
 بســیاری از کشورهای جهان فلســطین را به رسمیت

شناختند.
در ادامه سپس حجت الاسلام و المسلمین ذاکری امام 
جمعه محترم شهرستان جاســک گفت:شهید آیت الله 
رئیسی بخاطر اینکه نگران خانه مردم بود  نهضت ملی 
مسکن را در دستور کار قرار دارد،نگران سفره مردم بود 
نرخ تورم را مهار و رو به کاهش برد،شنبه و چهارشنبه 
در محل کار و آخر هفته ســفرهای استانی را داشت،در 
عمر ۳۳ ماهه دولتش ۴۷ ســفر اســتانی داشت و این 
ها باعث محبوبیت او در نزد مردم شــد و مردم هم به 
 پاس زحمات او چنین پرشور در تشییع پیکرش شرکت

کردند.
امام جمعه جاسک افزود: از ویژگی های رئیس جمهور 
شهید می توان به اخلاق مداری و جوانمردی او نام فرد 
اهــل رعایت کردن اخلاق بود پای اســتقلال و عزت 
کشور ایســتاد و شــبانه روزی کار می کرد دغدغه  او 
مشکلات مردم بود خستگی نمی شناخت و رضای خدا 
را در کار برای مردم و رضایت مردم می دانســت و در 
راســتای آبادانی کشور عزیزمان تا آخرین لحظات عمر 
 تلاش کرد و مزد آن هم شهادت بود که خدا به او هدیه 

داد.

?.......  کاظم گلخنی 
منطقه بشــکرد یکی از آن مناطق استان هرمزگان است 
که سرشار از معادن در طیف های مختلف است.برخی می 
گویند که دارای منابع طبیعی چهار گانه اســت. اخیرا  با 
حضور استاندار هرمزگان عملیات اکتشافی معادن در پهنه 

شمالی آن آغاز شد .
استاندار ادامه ســفر یک روزه خود به شهرستان بشاگرد، 
عملیات اکتشــافی معادن در پهنه شمالی این شهرستان 

آغاز شد.
دوستی در حاشیه این آیین با تاکید بر اینکه برای بشاگرد 
5 موتــور محرک در در نظــر داریم اظهار داشــت: این 
موتورها شــامل معادن، آبخیزداری، دشت های بشاگرد، 
شهرک صنعتی و زنجیره صنایع دستی هستند که می توان 
با عملیاتی ســازی این موارد توســعه پایدار را در بشاگرد 

رقم زد.
گفتنی اســت در این طرح 2۳۴9 هکتار از پهنه شــمالی 
بشــاگرد به منظور شناسایی ذخایر و پتانسیل های معدنی 

مطالعه می شود.
شهرستان بشاگرد از لحاظ منابع معدنی در مقام دوم استان 
قرار دارد، اما سالهاست که عامل اختلاف بین اهالی بومی 
و معدن داران عمدتا غیر بومی است و این اختلاف  باعث 

انفعال در بهره برداری از معادن این حوزه شده است.
برای معدن داری مردم بومی ثبت شرکت تعاونی روستایی 
،تخصص ،ســرمایه لازم و تجهیزات در اولویت است، از 
این رو معمولا ســرمایه گذاران غیــر بومی توفیق معدن 
داری پیــدا می کنند و مــردم محلی هــم از این روش 
ناخرســند و بعضاً مانع کار معدن داران می شوند و عملا 

این منابع معدنی سودی برای دو طرف ندارد.
دو سال قبل رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان 
از صدور  ۱۳ پروانه اکتشاف معادن در شهرستان بشاگرد 
خبر داد و گفت این معادن با ســرمایه گذاری ۳۳ میلیارد 
ریالی بخش خصوصی راه اندازی شده و تاکنون برای 2۳ 

نفر اشتغال ایجاد کرده است.
وی گفت بشــاگرد ۱۶ محدوده معدنی در حال اکتشاف و 
بهره برداری دارد که بیشتر  آن شامل سنگ آهن، سنگ 

لاشه، کرومیت، پلی متال و منگنز است.
همان زمان رئیس اداره صنعت معدن و تجارت شهرستان 
بشــاگرد بیان کرد: واگذاری معادن در این شهرســتان از 
طریق مزایده و بر اســاس تخصص، تــوان مالی و توان 
معدن کاری و بر مبنای قانون معادن و ســامانه کاداستر 

صورت می گیرد.
علی زارعیان گفت: همیشه اولویت در واگذاری معادن به 
مردم بومی بوده و تا جــای که قانون به ما اجازه داده در 

این خصوص تلاش کرده ایم.
وی افزود: از ســال 9۶ تا کنون ۱5 معدن، کار اکتشــاف 
آن آغاز شــده و یا در حال انجام و اتمام است که فرصت 
مناســبی برای مردم بشــاگرد جهت اشتغال در این حوزه 

است.
رئیس اداره صنعت، معدن و تجارت   شهرســتان بشــاگرد 
گفت: بیشــترین معادن این شهرســتان شامل کرومیت، 
منگنز، آهن، پلی متال، ســنگ لاشــه است که ذخیره ۳ 
معدنی که پروانه بهره بــرداری گرفته اند، بین 5 هزار تا 

۱5 هزار تن با عیار متوسط  بین ۳۰ تا ۴۰ درصد است«
در پایــان باید افــزود ظاهراً  که کادســتری و حدنگاری 
دقیقی در شهرستان بشاگرد وجود ندارد و همین امر باعث 
شــده تا معارضین بعد از اجرای هر طرحی معترض شوند. 
از این رو بهتر بود قبل از اجرای این طرح که به طور یقین 
توســط شرکت ایمیدرو صورت می گیرد وضعیت مالکیت 
و حدنگاری آن حدود مشــخص شود تا بعداً چالش انفعال 

معادن یا حوادث دشت پلپلک رخ ندهد .
یادمان باشــد که این طرح ها بایســتی منافعی هم برای 
مردم محل داشــته باشد و آنها را به گونخ ای در این امر 
ســهیم کرد به نحوی که حس کنند خودشــان معدن را 

استخراج می کنند و در زندگی آنها نقش دارد.

ندای هرمزگان - گروه حوادث 
فرمانده انتظامی هرمزگان گفت: ماموران انتظامی جاسک 
یک دســتگاه خودروی تویوتا هایلوکس قاچاق به ارزش 
۶۰ میلیارد ریال در این شهرســتان شناســایی و توقیف 

کردند.
به گزارش ندای هرمزگان، ســردار علی اکبر جاویدان در 
تشریح جزئیات این خبر افزود: ماموران انتظامی شهرستان 
جاســک در اجرای طرح مقابله با قاچاق کالا حین کنترل 
محور مواصلاتی »بشــاگرد - جاســک« به یک دستگاه 
خودرو تویوتا هایلوکس مشــکوک و جهت بررسی بیشتر 

آن را متوقف کردند.
وی بیان کرد: پس از اســتعلام مشــخص شد که پلاک 

متعلق به این خودرو نیست و قاچاق است.
فرمانده انتظامی هرمزگان، ارزش خودروی کشــف شده 
را برابر اعلام نظر کارشناســان اقتصادی ۶۰ میلیارد ریال 
عنــوان کرد و گفت: در این رابطه یک نفر دســتگیر و با 
تشــکیل پرونده جهت ســیر مراحل قانونی به دســتگاه 

قضایی معرفی شد.
جاسک یکی از ۶ شهرســتان بندری و ساحلی هرمزگان 
اســت که به علت واقع شدن در انحنای جغرافیایی استان 
و مجاورت با دریایــی مَکُران و تنگه هرمز همواره دارای 
اهمیت بوده و در فاصله ۳۰۰ کیلومتری شرق بندرعباس 

واقع شده است.

   هرمزگان
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آغازعملیات اکتشافی پهنه شمالی 
بشاگرد

پلیس هرمزگان »تویوتا هایلوکس« ۶۰ 
میلیارد ریالی قاچاق را توقیف کرد

ندای هرمزگان - گروه اقتصادی 
مدیرعامل شــرکت نفت ســتاره خلیج  فارس با اشــاره به 
جلوگیری از خام فروشی نفتا در این پالایشگاه گفت: صادرات 
محصول ارزشــمند نفتا از پالایشگاه ســتاره خلیج فارس به 
خارج از کشــور طی سال گذشــته حدود ۷۰ درصد کاهش 
یافته اســت و به جای خام فروشی این ماده نفتی، از آن در 
حوزه های دیگر از جمله تولید بنزین کشــور و تامین خوراک 

شرکت مورد استفاده قرار گرفته است.
بــه گزارش ندای هرمــزگان، علیرضا جعفرپور در تشــریح 
دســتاوردهای جلوگیری از خام فروشی نفتا در شرکت نفت 
ســتاره خلیج فارس اظهــار کرد: با افزایــش تولید بنزین در 
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس به  طور موثر از واردات بنزین 
جلوگیری شده و با استفاده از این محصول در پتروشیمی ها، 
ارزش افزوده بیشتری برای کشور تولید شده و از خام فروشی 

این محصول جلوگیری شده است.
وی با اشاره به ظرفیت تولید بنزین و اجزای بنزینی نیز، بیان 
کرد: پالایشگاه ستاره خلیج فارس وظیفه خطیر تامین بخش 
عمده سبد ســوخت کشــور را برعهده دارد و ظرفیت تولید 
روزانــه ۴5 میلیون لیتر بنزین و اجــزای بنزینی، ۱۶ میلیون 
لیتر نفت گاز و نفت سفید، 2 هزار تن گاز مایع و محصولاتی 

دیگر از جمله انواع نفتا و حلال ها را دارد.
مدیرعامل شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس ادامه داد: این 
شــرکت همچنین در سال گذشته با ســهم ۶5 درصدی در 
برداشت میعانات گازی از میدان مشترک پارس جنوبی نقش 
برجســته ای را در تضمین تولید پایدار گاز ایران اسلامی ایفا 
کرده و ســهم 2۰ درصدی در ظرفیت پالایش کشور داشته 
اســت که حاصل آن تولید ۴۰ درصد بنزین و اجزای بنزینی، 
۱۳ درصــد نفت گاز، ۱۸ درصد نفت ســفید و ۱5 درصد گاز 

مایع بوده است.
جعفرپــور اظهار کــرد: افزایش بی ســابقه تولیــد فرآورده 
استراتژیک بنزین مورد نیاز کشــور به  واسطه تنگنازدایی از 
واحدهای بنزین سازی از دیگر گام ها و دستاوردهای ارزشمند 

شرکت نفت ستاره خلیج فارس در این مدت بوده است.
وی یادآورشد: شرکت نفت ستاره خلیج فارس در سال ۱۴۰2 
همچنین با تکیه بر دانــش و خلاقیت های جوانان این مرز 
و بــوم و برپایی رویداد تقاضامحور نســبت به شناســایی و 
تعامل با شــرکت های دانش بنیان موفق بــه انجام دومین 

عملیات تعمیرات اساســی واحدهای فرآینــدی، راه اندازی 
واحد تصفیــه هیدروژنی نفت گاز این پالایشــگاه، افزایش 
۱۰۰ هزار بشکه ای ظرفیت شیرین سازی انواع فرآورده های 
نفتی و همچنین فراهم شدن امکان صادرات نفت سفید شده 
است تا شاهد افزایش تولید، صادرات و کیفیت فرآورده ها در 

بزرگترین پالایشگاه میعانات گازی جهان باشیم.
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس با اشاره به افزایش 
ظرفیت ۱۰۰ هزار بشکه ای شیرین سازی انواع فرآورده های 
نفتی در این پالایشگاه گفت: به منظور تکمیل چرخه تولیدات 
پالایشــگاه جهت ایجاد توازن در تولیــد نفت گاز )یورو 5(، 
رعایت تعهدات زیست محیطی و ایجاد سودآوری، راه اندازی 
واحد تصفیــه هیدروژنی نفت گاز فاز 2 در دســتورکار قرار 
گرفت و این واحد در ســال ۱۴۰2 با ظرفیــت تولید روزانه 

۴2 هزار بشکه نفت گاز )یورو 5( در مدار تولید قرار گرفت.
وی همچنین با اشــاره به اینکه تعمیرات اساســی فاز یک 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس سال گذشــته انجام شد و 
تعمیرات اساسی فاز سه نیز سال آینده اجرا می شود، تصریح 
کرد: با اصلاح شــبکه مبدلی واحد تصفیــه هیدروژنی نفت 
گاز فــاز یک و همچنین افزایــش ظرفیت این واحد، بخش 
عمــده ای از نفت گاز تولیدی از گریــد معمولی به یورو ارتقا 
یافت تا پالایشــگاه ستاره خلیج فارس به جمع تولیدکنندگان 

نفت گاز یورو 5 بپیوندد.
جعفرپور در ادامه به عملیات عظیم تعمیرات اساســی فاز 2 
پالایشــگاه و واحدهای جانبی و یوتیلتی هم اشــاره کرد و 
گفت: بزرگترین تعمیرات اساســی این پالایشــگاه شــامل 
واحدهــای جانبی و واحدهای اصلی فاز 2 به مدت 2 ماه و با 

مشارکت 2 هزار و 5۳2 نیروی متخصص ایرانی اجرایی شد.
مدیرعامل شرکت نفت ستاره خلیج فارس خاطرنشان کرد: در 
تعمیرات اساسی امسال »واحدهای تقطیر، تصفیه هیدروژنی 
نفتا، اکتانایزر، CCR، ایزومریزاســیون، گاز مایع، مراکس، 
آمین و آب تــرش« و »واحدهای تصفیــه هیدروژنی نفت 
ســفید« و همچنین »واحدهای تولید گوگرد و یک دستگاه 
GTG و یک دســتگاه بویلر« مورد تعمیرات اساســی قرار 

گرفتند.
جعفرپور بــه افزایش صادرات زمینــی و دریایی گاز مایع و 
بوتان اشاره و اظهار کرد: باتوجه به بازاریابی های خوب انجام 
شــده، صادرات گاز مایع شــرکت نفت ستاره خلیج فارس در 
ســال ۱۴۰2 حدود ۶.5 برابر مقدار ســال ۱۴۰۱ شده است؛ 
به دلیل ناترازی )مثبت( تولید و مصرف گاز مایع در کشور و 
اشــباع بودن بازارهای داخلی و خارجی، بخش زیادی از گاز 
مایع در پالایشگاه های کشــور به شبکه های سوخت تزریق 

می شود.
وی خاطرنشــان کرد: در ســال ۱۴۰2 با 2 اقدام اساسی در 
زمینه صــادرات زمینی و دریایی گاز مایع، ســهم صادرات 
پالایشــگاه نسبت به ســال گذشــته افزایش یافته است و 
پیش بینی می شــود صادرات این محصول در سال جاری نیز 

شرایط بهتری پیدا کند.
مدیرعامل شــرکت نفت ســتاره خلیج فارس بــا بیان اینکه 
درحال حاضر این پالایشــگاه با تولید ۴5 میلیون لیتر بنزین 
و اجزای بنزینــی، بزرگ ترین تولید کننده بنزین کشــور را 
دارد، افزود: رســالت و ماموریت خطیر تولید حدود ۴۰ درصد 
فرآورده استراتژیک بنزین مورد نیاز کشور که همواره سرآمد 
بازار فرآورده های نفتی تلقی می شــود، برعهده این شرکت 
است و همچون گذشته در اولویت برنامه های راهبردی این 

پالایشگاه قرار دارد.
پالایشگاه ســتاره خلیج فارس بزرگترین پالایشگاه میعانات 
گازی جهان و همچنین بزرگترین پالایشــگاه کشور است و 
حتی به عنوان بزرگترین تولیدکننده بنزین در دنیا محســوب 

می شود.
این شــرکت با تامیــن ۴۰ درصد بنزین مورد نیاز کشــور، 
هم اکنون جایگاهی راهبردی در توازن انرژی کشور و منطقه 
دارد و توانسته اســت ایران را در زمینه تامین بنزین خودکفا 

کند.

کارِ کارستان نفت ستاره؛

کاهش 7۰درصدی خام فروشی »نفتا« 

نماینده ولی فقیه شهرستان جاسک:

رئیس جمهور شهید پای استقلال و عزت 
کشور ایستاد و شبانه روزی کار می کرد

ندای هرمزگان - عبدالمجید مرادی 
فرماندار جاســک گفت: وظیفــه حال حاضر 
ما در قبال خون شــهدای هشت سال دفاع 
مقدس و شــهدای خدمت حضور پر رنگ و 

پرشور در انتخابات پیش رو است.
به گــزارش ندای هرمــزگان، علی مهرانی، 
ضمن تســلیت شــهادت خادمــان ملت و 
گرامیداشت سوم خرداد گفت:در دولت شهید 
جمهور آیت الله رئیسی هم دیپلماسی میدان 
و هم دیپلماسی سیاسی قدرتمند داشتیم که 
باعث عزت و افتخار ایران اسلامی در عرصه 
بین الملل بود و باعث اتفاقات بسیار خوبی در 

تمام زمینه ها شد.
مهرانی افزود: پیروزی خرمشــهر در سخت 
ترین شــرایط ممکن بدست آمد در موقعیتی 
که دشــمن خرمشهر عزیز را در چنگ داشت 
و برای به میز مذاکره کشاندن ایران اسلامی 
حاضر به ترک خرمشــهر نبود اما رزمندگان 
غیور ما با اینکه تجهیزات جنگی کمی داشتند 
با ایمان به خدا و باور قلبی خود باعث شــدند 
خرمشهر آزاد شــود و این وظیفه سنگینی بر 
دوش مــا خواهد بود که با تقــوا و ایمان به 
خدا در هیچ شــرایطی در مقابل دشمن عقب 

نشینی نکنیم.
فرماندار جاســک  تصریح کرد: وظیفه حال 
حاضر ما در قبال خون شــهدای هشت سال 
دفاع مقدس و شهدای خدمت حضور پر رنگ 
و پرشور در انتخابات پیش رو است انتخاباتی 
که در حســاس ترین برهه زمانی برای ایران 
اســلامی در حال رقم خوردن است و باید با 

دعوت همگان یکبــار دیگر پای آرمان های 
ایران و انقلاب اسلامی بمانیم.

در ادامه ســپس حجت الاسلام والمسلمین 
ذاکری امام جمعه شهرســتان جاسک گفت: 
رهبر فرزانه انقلاب چند ســال قبل نکاتی را 
منطق مقاومت بیان کردند هر ملت آزاده ای 
هر ملت با شــرفی که بدنبال آزادی است در 
مقابل تهدید و زورگویی دیگران باید بایستد 
واکنش طبیعی هر ملت آزاده ایستادگی مقابل 
زورگویان است در مقابل کسانی است که به 

آن ها ظلم میکنند.
امام جمعه جاسک افزود: اگر در مقابل دشمن 
بایســتیم عامل عقب نشینی دشمن می شود 
اما اگر در مقابل هر حرفی که زد زانو بزنیم و 
قبول بکنیم یقیناً ســبب شکست ما می شود 
ولی اکر مقاوت بکنیم در مقابل دشمن باعث 

عقب نشینی او خواهد داشت.
ذاکری بیان داشــت: دشــمن بدنبال ایجاد 
ترس و واهمه در درون ماست تا بتواند ضربه 
خود را به ما و اســلام و انقــلاب وارد بکند 
در جاهای دیگر هم هســتن کشورهایی که 
اسلامی نیستند اما در مقابل ظلم های امریکا 
ایســتادگی میکنند چرا که آنان هم دریافتند 
جز بــا مقاومت در برابــر زورگویان پیروزی 

بدست نخواهد آمد.
امام جمعه جاســک مقاومت در برابر دشمن 
را رمز پیروزی دانســت و گفت:هزینه سازش 
بیشــتر از هزینه مقاومت اســت، سازش حد 
و حــدودی ندارد تا کجا باید حرف دشــمن 
را قبول داشــته باشــیم  و عمل کنیم زیاده 

خواهی دشمن به یک مورد و دو مورد بسنده 
نمی شود و روز به روز قدم را فراتر می گذارد  
تا جایی که همه چیز را به نابودی بکشاند این 

خوی دشمن است و هرگز تغییر نمی کند.
وی افزود:رئیــس جمهور شــهید ما یکی از 
سیاســت هایی که در عرصه خارجی دنبال  
میکــرد منطــق مقاومت در مقابــل ظلم و 
اســتکبار بود اگر ما قائل به ســازش بشویم 
و زانو زدیم تبعات مخربــی که برای جامعه 
ما خواهد داشت بســیار بیشتر خواهد از سود 
آن خواهد بود همانطور که در برخی کشورها 

شاهد آن هستیم.
سپس در ادامه مراســم سرهنگ علی نسب 
فرمانده سپاه شهرستان جاسک گفت:حضرت 
آقا در این یکســال اخیر بــه چهار کلید واژه 
اشاره داشــتند  ؛تمدن ساز، ایمان،همبستگی 
ملــی و امنیت حرف زدند، مــردم ما مواظب 
باشــید دشــمن به امینت و ایمان و وحدت 
شما چشــم دوخته است و  ما هم شاهد این 
بودیم دشــمن به وحدت ما به همبستگی و 
سرمایه ایمانی ما رخنه کرد به گمان خودش 
توفیقاتی هم داشــت و خیلی تلاش کرد اما 
چیزی نصیبش نشــد چرا که مردم فهیم ما 

دشمن خود را خوب شناخته اند.
علی نســب افزود: در دو ســه روز اخیر قاب 
زیبایی از همان شــور و حماسه دهه شصت 
را در ایران اســلامی دیدیم همان قاب ها با 
همان حرف با همــان رنگ و بو این انقلاب 
زنده اســت  چون آرمان های خمینی بزرگ 
زنده است چون این سید عزیزی که از نسل 

فاطمه این پرچم را بدست گرفته همان شعار 
ها و خط را پر شــتاب تر و استوار تر بسمت 

قله ها در حرکت هستیم .
ســپس مولوی بندار امام جمعه اهل ســنت 
یکبنی گفت:کســانی که بــرای مردم و خدا 
خدمت کنند مردم آنان را در اعماق دل خود 
جای میدهند و برای رئیس جمهور شــهید ما 
این آشکار بود ســیل عظیمی از جمعیت که 
دیروز و امروز شــاهد آن بودیم گویای همین 
محبوبیت بود مردم برای تشــییع پیکر آنان 

پرشور حضور داشتند.
مولوی بنــدار افزود:خدمــات رئیس جمهور 
شــهید ما برای کشــور و برای شهرستان ما 
بســیار ارزنده بود و با شــتاب خوبی در حال 
انجام بود و امیدواریم با همین شــتاب ادامه 
پیــدا کنــد و امید را در دل مــردم زنده کند 
همانطور که آیت الله رئیسی شبانه روز برای 

آن تلاش میکرد.
گفتنی است، در پایان حاضربن در مراسم نیز 

به عزاداری و سینه زنی پرداختند.

گرامیداشت سالروز آزادسازی خرمشهر و شهدای خدمت در جاسک

ندای هرمزگان - گروه خبر  
نماینــده ولی فقیه در هرمزگان با اشــاره به 
اینکه تشییع باشکوه شهدای خدمت، تعجب 
دوســت و دشــمن را برانگیخت، گفت: این 
نشان می دهد هرکس با خدا معامله کرد خدا 
عزت و محبوبیت و مانــدگاری را به او عطا 

می کند.
به گزارش ندای هرمزگان، حجت الاســلام 
و المســلمین محمــد عبــادی  زاده در آیین 
بزرگداشــت شــهدای خدمت کــه همزمان 
با دومین ســالگرد میزبانی از شــهید گمنام 
اســتانداری هرمزگان برگزار شد، افزود: هیچ 

کاری بهتر از خدمت به مردم نیست و رئیس 
جمهور شــهید همیشه در حال خدمت و گره 

گشایی از کار مردم بود. 
وی تقوا را یکی از مهم ترین عوامل کســب 
عزت از جانب خداوند دانست و تصریح کرد: 
این جمعیت زیادی که برای تشــییع شــهید 
رئیسی آمدند، یکی از دلایلش تقوای ایشان 

بود.
امــام جمعه بندرعباس با اشــاره بــه اینکه 
اطاعت از خدا و فروتنــی در برابر مردم، کار 
و تلاش خالصانه برای خود و دیگران عوامل 
دیگر دریافت عزت از جانب خداوند هســتند، 

اظهار کرد: آیت الله رئیسی در عمل همچون 
شــهید سلیمانی، خودش را وقف مردم کرد و 

در نتیجه این محبوبیت را به دست آورد.
حجت الاســلام و المســلمین عبادی زاده با 

تاکید بر جایگاه مهــم ولایت فقیه در اقتدار 
کشــور گفت: با اینکه کشور در سوگ رئیس 
جمهور شــهید و همراهان ایشــان است اما 
نگرانی در کشــور وجود نــدارد چرا که همه 
ما دلگرم به ولی فقیه هســتیم که همچون 
ســتون و عمود خیمه موجــب اقتدار و عزت 

کشور است.
وی با تامل بر اینکه عزت تنها برای خداوند 
اســت و خداوند این عــزت را به هر کدام از 
بندگان خود کــه بخواهد می دهد، گفت: هر 
مقدار انســان اتصالش به عزت الهی بیشتر 
باشــد در نزد خلق نیز بیشــتر عزیز می شود 
این عزت هم دنیوی و هم اخروی اســت که 
خداوند به شهید جمهور آیت الله سید ابراهیم 
رئیسی این عزت را داد چنانکه در تشییع پیکر 
او سران بیش از ۷۰ کشور حضور یافتند و به 

او ادای احترام و تعظیم کردند.

نماینده ولی فقیه در هرمزگان:

تشییع باشکوه شهدای خدمت تعجب دوست و دشمن را برانگیخت 

ندای هرمزگان - گروه خبر 
اداره منابع طبیعــی و آبخیزداری  رئیــس 
شهرستان جاســک از پیشرفت فیزیکی 9۰ 
درصدی پروژه آبخیزداری حوزه سورک این 

شهرستان خبر داد.
به گزارش ندای هرمزگان، اســلام بهرامی 
گفت: در راستای طرح مدیریت جامع حوزه 
هــای آبخیز، کنترل ســیل حوزه و کاهش 

خطرات ناشــی از آن و مطابق درخواســت 
ســاکنین حوزه، پــروژه اجــرای عملیات 
مکانیکی حوزه ســورک این شهرســتان با 
احداث یک دســتگاه سازه سنگی ملاتی با 

پیشرفت فیزیکی 9۰ درصدی در حال انجام 
است.

وی افزود: هدف از اجرای این پروژه کنترل 
سیل، حفظ منابع آب و خاک، تقویت سفره 
هــای زیرزمینی و تقویت پوشــش گیاهی 

منطقه می باشد.

پیشرفت فیزیکی 9۰ درصدی پروژه آبخیزداری حوزه سورک در جاسک 



فرهنگ

 یــدالله گــودرزی دو مجموعــه دیگــر از آثــار نــزار 
 قبانــی، شــاعر پرطرفــدار را ترجمــه و منتشــر کرده

است.
به گزارش ایســنا، این مجموعه ها با نام های »آبی مایل 
به عشق« و »عشــق تو پرنده ای سبز است« اردیبهشت 
۱۴۰۳ از سوی انتشارات گویا در بازار کتاب ایران عرضه 

شده اند.
گــودرزی می گوید: کامل تریــن مجموعه از شــعرها و 
چکامه هــای نزار توفیق قبانی در ایران منتشــر شــده و 
می شــود. پیش تر پنــج کتاب از این دوره چاپ شــده و 
اخیرا دو اثر دیگر در نمایشــگاه کتاب عرضه شــد که در 

کتابفروشی ها در دسترس علاقه مندان است.
بــه گفته ایــن مترجم، قبانی شــاعری اســت نامدار در 
دنیای عرب و جهان. این شــاعر دلباخته ایران و عرفان 
ایرانی در کشــورمان هواداران بی شماری دارد آن قدر که 
برخی مترجمان، که نامی برای خود دســت و پا کرده اند 

شعرهایش را از زبان انگلیسی به فارسی برگردانده اند.
گودرزی همچنین می گوید: مجموعه نزار قبانیِ نشر گویا 
از زبان اصلی به فارســی برگردانده شده و کوشش بر آن 
بوده ترجمه ها ویژگی های شعر را داشته باشند نه آنکه به 

قطعه ادبی تبدیل شوند.
او می افزاید تقریبا تمامی سروده های قابل نشر این شاعر 

را به زبان فارسی برگردانده است.
شعری از کتاب »آبیِ مایل به عشق«:

ای زن
که در پایانِ جهان نشسته ای

نه در اتاقِ من
چقدر از من دوری!

خود را از میراثِ ترسِ گذشته رها کن
و جمله ای بگو!

ای بانویی که چون ملکه
بر قالیِ کاشانی گام برمی داری!

ای پاک
ای بی آلایش

ای تابناک!
مرا مردی ساده لوح یا نادان
یا تهی از مردانگی مپندار،

من به هزاران زن عشق ورزیده ام
امّا تاکنون

عاشقِ یک فرشته نبوده ام!

 

هیــات داوران »بوکــر بین المللی«، »جنــی ارپنبک«، 
نویســنده آلمانی را به عنوان برنده سال ۲۰۲۴ این جایزه 

ادبی معرفی کردند.
به گزارش ایســنا، »کایروس« نوشــته »جنی ارپنبک« 
ترجمه از آلمانی توسط »مایکل هافمن« به عنوان برنده 

جایزه بوکر بین المللی ۲۰۲۴ انتخاب شد.
»گاردین« نوشــت، به این ترتیب »ارپنبک« به نخستین 
نویسنده آلمانی و »هافمن« به نخستین مترجم مرد برنده 
این جایزه ادبی تبدیل شدند. جایزه ۵۰,۰۰۰ پوندی بوکر 
بین المللی به طور مســاوی بین این نویســنده و مترجم 

تقسیم خواهد شد.
در  کــه  اســت  رابطــه ای  روایتگــر  »کایــروس« 
گرفتــه  شــکل  شــرقی  آلمــان  فروپاشــی   جریــان 

است.
»کایروس« چهارمین رمان »ارپنبک« به شــمار می رود. 
دومین رمان او که با عنوان »پایان روزها« منتشــر شــد 
در ســال ۲۰۱۵ به عنوان برنده جایزه »داســتان خارجی 
مســتقل« انتخاب شــد. »برو، رفت، رفته است« که به 
عنوان ســومین رمان او منتشر شد نیز در سال ۲۰۱۸ به 

فهرست نامزدهای اولیه بوکر بین المللی راه یافت.
»نه یک رودخانه« اثر »ســلوا آلمادا« ترجمه از اسپانیایی 
توســط »آنی مــک درمــوت«، »گاوآهن خمیــده« اثر 
»ایتامــار ویرا جونیور« ترجمه از پرتغالی توســط »جانی 
لورنــز«، »ماتر ۲-۱۰« اثــر »هوانگ ســوک یونگ« 
ترجمه از کره ای توسط »ســورا میم-راسل« و »یونجی 
جوزفیــن بی«، »آنچه ترجیح می دهــم در مورد آن فکر 
نکنم« نوشــته »جنته پســتوما« ترجمه از هلندی توسط  
»ســارا تیمر هاروی« و »جزئیات« نوشته »لا گنبرگ« 
ترجمه از سوئدی توســط »کرا جوزفسون« دیگر آثاری 
بــه شــمار می روند که در کنــار »کایروس« فهرســت 
 نامزدهای نهایی امســال بوکــر بین المللی را تشــکیل

 داده بودند.
»ارپنبک« و »هافمن« در جریان مراســمی که در »تیت 
مدرن« واقع در لندن برگزار شــد بــه عنوان برگزیدگان 

امسال معرفی شدند.
از برندگان سابق جایزه بوکر بین المللی به »هان کانگ«  
نویســنده اهل کره جنوبی و »اولگا توکارچوک«  نویسنده 
لهســتانی می توان اشــاره کرد. سال گذشــته این جایزه 
 بــه »پناهگاه زمان«  نوشــته »جیورجیو گوســپودینوو«  

اهدا شد.

?.......  کاظم گلخنی 
بویه یا بوییان یا بویگان، )۳۲۰-۴۴۷ ق / ۱۰۵۵-۹۳۲ 
م( از دودمان های دیلمی شــیعی مذهب ایرانی پس از 
اســلام اســت که در بخش مرکزی و غربی و جنوبی 
ایــران و عــراق فرمانروایی می کردنــد، و از دیلم در 

لاهیجان گیلان برخاسته بودند.
آل بویــه دودمانی از دیلمیان بودنــد و به زبانی ایرانی 

صحبت می کردند. سرزمین بوییان دیلمستان بود.
در باختر و مرکز ایران دو دودمان از دیلمیان به نام آل 
زیار )۳۲۰ ه. ق.( و آل بویه که هر دو از ســرزمین های 
شــمالی برخاسته اند مرکزی مرکزی و باختری ایران و 
فارس را از دســت خلفا آزاد کردند.دیلمیان سخت نیرو 
گرفتند و مدت ۱۲۷ ســال حکومت راندند و چون خلفا 
در برابر آن ها چاره ای جز تسلیم ندیدند حکومت بغداد 
را به آنها واگذاشتند و خود بعنوان خلیفگی و احترامات 

ظاهری بسنده کردند.
این سلســله در سال ۴۴۷ ه. ق. بدست سلجوقیان و به 
خاطر اختلاف همیشــگی که با آل زیار و دیگر امیران 

محلی ایرانی داشتند، از میان رفتند.
بنیانگذار این سلســله علی بن بویــه دیلمی ملقب به 
عمادالدوله و برادر زاده اش فنا خسرو بن حسن معروف 
به عضدالدوله، با وجــود محدود بودن قلمرو خویش و 
با آن که در زمان آنها فرصتی هم برای زنده ســاختن 
فرهنگ باستانی در قلمروشــان پیدا نشد، باز استعداد 
خود را برای بازســازی وحدت و یکپارچگی از دســت 

رفته قرنهای دور نشان دادند.
طی چندین دهه فرمانروایی آنها، قدرت خلفای عباسی، 
که پیش از آن نقش فعالی را در تعیین سرنوشت مردم 
ایران داشــت، ناتوان ساخت و بدینگونه عناصر تازه ای 
از نژادهــا و اقوام گوناگون مردم ایران بار دیگر آنچه را 
ایران با پیمودن ســالها به اعراب و ترکان اهل سُــنت 
واگذاشــته بودند، این بار همراه آیین شیعه، دیگر بار، و 
گرچه برای مدتی کوتاه، به دست آوردند. دولت شیعی 
آل بویه در بخش مهمی از سرزمین ایران حضور داشت.

علی بن بویه پس از به دســت آوردن خوزستان، راهی 
فارس شــد و احمد نیز به کرمــان روی آورد و به فتح 
آن سرزمین دســت یافت )۳۳۴ه. ق(. سپس، به بغداد 
رفت و المســتکفی بالله  خلیفه عباسی  را مطیع خود 
ساخت. خلافت بغداد که پیشرفتهای برادران بویه را با 
چشــم خود می دید، به خاطر دیــدگاه برخی از وزیران 
خود، از جمله »ابن مقله« با آنان از در سازش در آمد و 
لقب ویژه برای آنان فرســتاد که علی را »عمادالدوله« 
و حسن را »رکن الدوله« و احمد را »معزالدوله« نامید.

همان معزالدوله بود که در بغداد دســتور داد ســب آل 
علی موقوف شــود و مراســم عزاداری مــاه محرم را 
برپاداشــت. به خصوص، در ایام عاشــورای سال ۳۵۲ 
ه. ق. کــه جمع کثیری در بغداد گــرد آمدند و بازارها 
بسته شد، مردم آن روز آب ننوشیدند و در بازارها خیمه 
پــر پا کردند و بر آن خیمه ها پلاس آویختند و زنان بر 
ســر وروی خود می کوفتند. از این زمان رســم زیارت 
قبور ائمه – علیهم اســلام – رایج گردید و بغداد به دو 
قسمت مهم شیعه نشــین )کرخ( و سنی نشین تقسیم 
شد )۳۶۳ ه. ق.(. همچنین، مقام نقابت علویان هم در 
زمان آل بویه تأسیس شد. در زمان رکن الدوله بود که 

مذهب شیعه رسمیت کامل یافت.
امرای حمدانی که به حمایــت خلیفه به بغداد تاختند، 
از معزالدوله شکســت خوردند. معزالدوله در سال ۳۳۶ 
ه. ق. بصره را تصرف کرد. همچنین در ســال ۳۳۷ ه. 
ق. به موصل تاخت و ناصــر الدوله حمدانی را فراری 

ساخت.
آل بویــه با اینکه احتمالًا در آغاز شــیعه زیدی بودند، 
هنگامی که به حکومت رسیدند به شیعه دوازده امامی 
گرایش یافتند.به هر ترتیب آنان بطور مستمری مذهب 
شیعه را تبلیغ نموده و مراسمی مانند محرم و عید غدیر 

را پاس می داشتند.
گســترش تدریجی حاکمیت بویه در نواحی پس کرانه 
ای خلیج فارس، شــرایط مناســبی را برای اســتقرار 
حاکمیت آنها در عمان به وجود آورد. با روی کار آمدن 
عضد الدوله امنیــت این نواحی افزایــش یافت. بویه 
کمربند اقتدار خــود را در خلیج فارس محکم کردند و 
به موقعیتی مناسب برای کنترل تجارت دریایی دست 
یافتند که روابط تجاری دوکانون سیراف و صحار، بازگو 

کنند این مهم است.
باور برخی از محققین به تأثیر از دست رفتن درآمدهای 
تجارت دریایی بویهیان درخلیج فارس بر ســقوط این 
سلسله ی قدرتمند، اهمیت بررسی اوضاع تجاری این 

منطقه را آشکار می سازد. 
اســتقرار حاکمیت آل بویه در ســواحل خلیج فارس و 
یکپارچگی سیاســی پس کرانه های آن،مهاجرت تجار 
و بازرگانــان به بخــش های میانی خلیــج فارس در 
بندر ســیراف، تأمین امنیت منطقه توسط امرای بویه، 
یکدســتی نســبی دینی در پس کرانه های شمالی و 
جنوبی خلیج فارس و نیز رواج کامل زبان فارســی در 
مراکز تجاری حاکی از آن است که بنادر و جزایرخلیج 
فــارس در دوران حاکمیــت بویهیــان یکــی از ادوار 

درخشان اقتصادی خود را تجربه کرده است.

  تاریخ نگار
    

تاثیر آل بویه بر بنادر خلیج فارس   کامل ترین مجموعه از نزار قبانی 
در ایران
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خاک غریب

ازدواج 
در ســال ۱۳۶۵ با واسطه گری آقای حسن 
رسولی زاده و همسرش زهرا امینی، با رباب 
جمال زاده از خانــواده ی نجیب گناوه ای  
ازدواج کردم. اتفاقا در مراســم خواستگاری، 
پــدرش یعنی حاج یحیی رســولی زاده هم 
حضور داشــت. پس از پاسخ مثبت از سوی 
خانواده ی دختــر، پدر و مادر و برادرم علی 
و همسرش زینب و خواهرم عصمت از بندر 
دیّر برای برگزاری مراسم عقد به قم آمدند. 
بــا حضور خانواده ی عروس و دایی شــان 
عبدالصمد دشتی زاده جشن ساده ای برگزار 

شد. 
از آن روز بــه بعــد من هر هفتــه به دیدار 
عروس می رفتم. مــادرش عزت، با احترام 
از من پذیرایی می کرد. در آن روزگار هنوز 
در حجره ی طلبگی به سر می بردم. خاطرم 
هســت یک روز که شــهریه ی طلبگی به 
مبلغ دوهــزار تومان گرفته بــودم، همه را 
تقدیم همســرم کردم. زندگی شــیرین من 
شــروع شــده بود. باز به یاد می آورم ایّام 
جنگ و بمباران های هوایی بود. روزی که 
بازار قم را زدند به اصرار عروس، مادرش با 
مدرسه تماس گرفت و با این که وسط هفته 

بود من به خانه ی آنها رفتم. 

   پس از گذشــت ۸ ماه از دوران عقد، ۲۵ 
تیرماه سال ۱۳۶۶ مراسم عروسی با حضور 
خانــواده ی من و آنها در فضایی ســاده و 
صمیمی برگزار شد. خانه ای در اول منطقه 
ی نیروگاه قم با همکاری آقای رسولی زاده 
اجاره کردم. و زندگی مشــترک ما آغاز شد. 
امکانات اولیه آنچنانی نداشــتیم. تا رسیدن 
یخچالی که از طرف پدرم خریداری شــده 
بود و باید از دیّر به قم ارسال می شد، مدت 
یک ماه با یونیلیت سر کردیم. دوچرخه ای 
از دوســتم قرض گرفته بودم و هر روز نیم 
قالب یخ می گرفتیم و در آن می گذاشــتیم 
و در کنارش مرغ یا گوشــت و کره قرار می 
دادیم. تا این که یخچال توســط دامادمان 
علی اسفندیاری از دیر به بوشهر آورده شد و 
از آنجا با یک کامیون به قم فرستادند و آن 

را تحویل گرفتم.
 به همســرم عشــق وافر دارم هر چند گاه 
با تندی زبانی او را آزرده ام. البته همســرم 
مرا بخشــیده و این را بارهــا به زبان آورده 
است. امید دارم که خداوند نیز از گناه زبانی 
من درگــذرد و مــرا از رحمتش بی نصیب 
نگرداند. گاه خــوف از دوری رحمت الهی، 
غزالی وار در جســم و جانــم نفوذ و خواب 
شبم را آشفته می کند ولی با یادآوری سخن 

حضرت امیرالمؤمنین در دعای کمیل که او 
را »ســریع الرضا« صدا می زند به آرامش 

نسبی می رسم.
  در دوران عقد، دو نامه ی عاشقانه برایش 
نوشــتم که اکنــون در دو صفحه ی پایانی 
سند ازدواج بازنویسی شده است. همین دو 
نامه گواه روشنی از دلبستگی من به اوست. 

ذکر آنها در اینجا خالی از لطف نیست.
هو الحق

از ربابه ی عشق دم نتوان زد. چه که سیمای 
دل فروغش مرا به افلاک رهنمون ســاخته 
و قامت رعنایش حکایت از عشــقی پردوام 
داشته و سخنان عاشقانه و دلپذیرش مرا با 
ملائک همســخن کرده است. چه بگویم از 
تشعشع عشقی که تمام وجودم را فرا گرفته 
و با ابر بهاری مرا به ســوی ســرزمین گل 
محمدی می کشاند. ســرزمینی که در آن 
همه ی گل ها تبســمی بر چهره دارند و از 
شــیرازه ی نگاه شان محبت و عشق نظاره 
گر است. آنجا که عاشقان فریاد عشق را سر 
می دهند. ای محبوبه و معشوقه ی من، ای 
عشق دل و مهوای من، ای ربابه ی عباس، 
شراره ی محبتم را چشیده ای؟ یا باید جداره 
ی قلبم را بشــکافم تا بــه خوبی نظاره گر 
عشق درونم باشی؟ نه تو خود می دانی که

چو شــو گیرم خیالت را در آغوش/ سحر از 
بسترم بوی گل آیو   ۵/ ۱۰/ ۶۵

بسم الله الرحمن الرحیم
ای ربابه ی عشق، از برکات حسن تو مرادم 
مجذوب گشــته و با یاد توست که خدای را 
به یاد می آورم. ای جمال تو قبله ی جانم، 
آنگه که سیمای پرفروغت بر دلم جلوه می 
کند، قیمتی بــرای جلوه اش جز جانم نمی 

دانم. ای کمال تو ســنبل باغم، آن گاه که 
بر دلم غم سایه می افکند این وصال خیال 
توست که به من آرامی خاطر می دهد. ای 
مونس و یــار من، آن گاه که زندگی بر من 
تنگی می گیرد با روی شکفته ی توست که 
لبانم برای خنده گشوده می شود. ای مصلح 
کار من، آنگه که نامه ای به وســیله ی باد 
صبا برایت ارسال می دارم جانم را بدرقه ی 
نامه ات می کنم. ای ربابه ی عباس تو خود 
می دانی که در محبتت غرق شــده ام. چه 

که به قول حافظ
چنان پر شد فضای سینه از دوست/ که یاد 

خویش گم شد از ضمیرم
 عباس تو- ۶۶/۱/۴

در هر صورت، حاصل این پیوند چهار فرزند، 
دو دختــر به نام های صدیقه و ریحانه و دو 
پســر با اسامی روح الله و ســینا بود. دختر 
بزرگم صدیقــه در ســال ۱۳۹۲ با دامون 
علی عمرانی از اهالی بروجرد ازدواج کرد و 
اکنون دو فرزند به نام های رها و بهار دارد. 
اسفند سال ۱۳۹۷ هم شاهد عروسی پسرم 
روح الله بــا الهام مظفری شــیرازی بودیم. 
و ریحانه هم در ســال ۱۴۰۰ با امیرحسین 
نوریــان از اهالی تهران ازدواج کرد. من هر 
سه را خوشبخت می دانم و از خداوند برای 
آنان زندگی شیرین و باصفایی را آرزومندم. 
اما اکنون فقط ســینا با ما زندگی می کند. 
یادآور می شوم که من این اثر را که حاصل 
شصت ســال تجربه ی زیسته ام هست به 

فرزندانم پیشکش کرده ام.

ادامه دارد 

?.... گروه فرهنگ 
دکترفضلی قلمی روان و جوان پســند دارد و در تمام نوشــته های او که تاکنون توســط ندای 
هرمزگان منتشــر شده  این شیوایی نوشتار را می توان دید. استاد فضلی اخیرا کتابی بنام خاک 
غریب در دست چاپ دارد که گویای خاطرات وی از بچگی  در زادگاهش  دیر) بوشهر( تا زندگی 
کاری او در بندرعباس اســت. از دید ندای جوان خاطرات دکتر فضلی در کتاب اخیرش )خاک 
غریب(، ضمن اینکه به جوانان می تواند یــک نثر خوب و روان را معرفی کند، از جاذبیت های  
دیگری نیز برخودار است و آن خاطره های فضلی از استان هرمزگان است که در کتاب یادشده، 
به ثبت رســانده وتا کنون کمتر از نگاه یک غیر هرمزگانی به این گونه  مسایل استان پرداخته 
شــده است که در نوع خود برای یک هرمزگانی که به مدت طولانی میزبانی چنین شخصیتی را 
داشته است، می تواند جالب توجه باشد. برای اینکه کاملا در جریان روند تکوین این نوشته ها 
که در اصل گویای گذر عمر نویسنده است، قرار گیریم ناگزیر باید از دوران طفولیت تا سکونت 
در هرمزگان وی را چاپ کنیم که چطورهرمزگان ســرانجام مامن ایشان شد و افرادی حسود، 
تندرو )حالا شــما هرطور فکرمی کنید(  که در هرمحیط کاری هستند، سعی در برهم زدن تعادل 
کاری یا حتی زندگی وی دارند،اما همه ترفندها علیه ایشان در پناه فرهنگ این سامان خنثی می 

شود...بهتراست کتاب را با هم بخوانیم :

شــهرداری ســوزا در نظر دارد یکدستگاه خودرو پارس XU۷ رنگ سفید مدل سال ۱۳۹۷ و یکدســتگاه خودرو هیوندای توسان به رنگ سفید مدل 
 ســال ۲۰۱۴ به پلاک انتظامی منطقه آزاد قشــم را با برگزاری کلیه مراحل مزایده عمومی از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس

www.setadiran.ir به فروش برساند.
تاریخ انتشار مزایده در سامانه ستاد مورخ ۱۴۰۳/۳/۷ می باشد و متقاضیان می توانند از تاریخ مذکور تا مورخ ۱۴۰۳/۳/۱۰ جهت دریافت اسناد مزایده 

به سامانه مراجعه نمایند.
سایر اطلاعات در اسناد مزایده و جهت کسب اطلاعات بیشتر ۰۷۶-۳۵۳۴۸۲۳۴

کارگردانــان زیــادی در تلویزیون ایران، در 
میانه مسیر سریال ســازی و یا برنامه سازی 
گریزی هم به ســینما و فیلم ساختن زده اند؛ 
گریزی کــه برای اغلب آنها یا در حد همان 
یک بار تجربه کارگردانی در سینما باقی ماند 
و یا باعث شد وزنه سریال هایشان سنگین تر 
از قبل شــود و با اقبالی بیشتر به تلویزیون 

بازگردند.
به گزارش خبرنــگار ســینمایی ایرنا، پای 
صحبــت کارگردانــان و هنرمنــدان کــه 
کارگردانی  اتفــاق،  بــه  همه  می نشــینیم 
تلویزیــون را متفاوت با کارگردانی ســینما 
می داننــد. دو حرفه ای کــه گرچه در ظاهر 
دغدغه های یکســانی را به هنرمند تحمیل 
می کنند، امــا دنیاهایی متفــاوت دارند. به 
قدری کــه بســیاری از کارگردانان مطرح 
ســینما و تلویزیون پس از ســال ها کسب 
تجربه در تلویزیون، به کارگردانی در سینما 
روی آورده انــد و یا بعضــی برعکس عمل 
کــرده اند و پــس از ســینما، تجربه هر دو 

مدیوم را ادامه داده اند.
امــا آنچــه در کارنامه اغلب آنها به چشــم 
می خورد، شــروع حرفه کارگردانی از دریچه 
تلویزیون، چه ســریال و چه تله فیلم، و بعد 
ورود به سینما است؛ مسیری که کارگردانان 
مطرحی چون مهران مدیری، حسن فتحی، 

ســروش صحت، ســعید آقاخانــی، داوود 
میرباقری پیموده اند.

اینکه پس از تجربه کارگردانی سینما دوباره 
به تلویزیون و سریال ســازی بازگشته اند یا 
نه، نکته مهمی اســت که با بررسی کارنامه 
آنــان در این گــزارش بــه آن می پردازیم؛ 
نکته ای که ایــن روزها به بهانه اکران فیلم 
نیلگون به کارگردانی حسین سهیلی زاده که 
اهمیت  داشته،  سریال ســازی  تجربه  سالها 

بیشتری پیدا کرده است.
فتحی و وزنه سنگین سریال سازی

حســن فتحی که این روزها نامش با مست 
عشق بیش از پیش بر ســر زبان هاست، از 
سال ۷۲ و با سریال همسایه ها در تلویزیون 
کار خــود را به عنوان کارگــردان آغاز کرد. 
نکته مهم درباره او شــروع با یک ســریال 
مناســبتی و درام خانوادگی است که پس از 
آن فتحی در سریال های عاطفه و هوای تازه 

این سبک را ادامه داد.
پــس از آن فتحی با پهلوانــان نمی میرند، 
شــب دهم و بعدتر مدار صفر درجه علاقه 
خــود را به پرداختن بــه تاریخ معاصر ایران 
در دل قصه ها و داســتان هایش نشان داد. 
فتحی اولین فیلم سینمایی خود را حدود ۱۰ 
ســال پس از آغاز کارگردانــی در تلویزیون 
و در ســال ۸۳ کارگردانی کــرد. ازدواج به 

ســبک ایرانی فیلمی کمدی بود که با همه 
 آثــار تلویزیونی و ســریالی فتحی متفاوت

بود.
پس از این فیلم فتحی باز به ســراغ سریال 
ســازی رفت و آثار مانــدگاری چون مدار 
صفر درجه، میوه ممنوعه، در مســیر زاینده 
رود و.. را کارگردانی کــرد. او پس از اولین 
فیلم ســینمایی اش، ۹ سریال و ۴ فیلم دارد 
و وزنه ســریال هایش سنگین تر از آثار او در 

سینماست.
هرچند امــروز نام او با بحــث برانگیزترین 
فیلم این روزها یعنی مســت عشــق بر سر 
زبان هاســت، اما همچنــان از او به عنوان 
کســی یاد می کنند که با ســریال شهرزاد، 
مســیر قصه گویی در شبکه نمایش خانگی 
را جهــت داد و همچنان بــه علاقه مندی 
پیشــین خود یعنی پرداختن به بخشــی از 
 تاریخ معاصر ایران آن هم در قالب ســریال

پرداخت.
تنوع ژانر در کارنامه کارگردان »گاندو« 

با تنها یک فیلم سینمایی!
ســریال گاندو پس از تهیه کنندگی مجتبی 
امینی با نام جواد افشــار گره خورده اســت. 
کارگردانــی که از ســال ۱۳۷۹در تلویزیون 
فعالیت می کرد و با سریال هایی چون غروب 
بی پایان، سایه سکوت، پول کثیف و.. شروع 

کرد. افشار هیچ وقت ژانر ثابتی برای فعالیت 
نداشــته و از پول کثیف که درامی پلیســی 
خانوادگی اســت در کارنامه دارد تا جابربن 
حیان که تاریخی است و به بخشی از زندگی 

این شخصیت می پردازد.
او در ســال ۱۳۸۷ و حدودا ۱۰ سال پس از 
شروع فعالیتش در تلویزیون، به سینما روی 
آورد و فیلم کلبه را با ژانری کاملا متفاوت با 

تمام آثارش یعنی ترسناک، تولید کرد.
این تجربه فقط همیــن یک بار برای او در 
ســینما تکرار شــد چراکه پس از آن تمام 
تولیدات او در سریال های تلویزیونی خلاصه 
می شود. آنام، مادرانه و کیمیا از آثار بعدی او 
هســتند که با محوریت یــک زن به عنوان 
پیش برنده داستان متمایزتر از آثار دیگر او و 
در یک دسته بندی مشخص جای می گیرند.

پس از این ســه ســریال، او گاندو ۱ و ۲ را 
همچنــان در حال و هوایی کاملا متفاوت با 
دیگــر آثارش و در ژانر اکشــن و امنیتی در 

تلویزیون کارگردانی کرد.

دو راهی انتخاب، سینما یا تلویزیون  

کوین کاستنر نتوانســت جلوی اشک هایش را 
بگیــرد و پس از نمایش وســترن جدیدش در 

جشنواره کن به شدت احساساتی شد. 
به گزارش خبرگزاری مهــر به نقل از ورایتی، 
»افق: حماســه آمریکایی«، وســترن حماسی 
جدید کوین کاســتنر دیروز یکشنبه در هفتادو 
هفتمین دوره جشــنواره فیلــم کن به نمایش 

درآمد و ۷ دقیقه تشویق شد.
کاســتنر به شکل آشکاری احساساتی شد و در 
حالی که فیلم با تشــویق شــدید و فریادهای 

»کویــن! کوین! کوین!« اســتقبال شــد، از 
تماشاگران تشــکر کرد و قول ۳ قسمت دیگر 

از مجموعه »افق« را داد.
کاســتنر با خنده گفت: ببخشــید که این همه 
دســت زدید تا بفهمم بایــد صحبت کنم. چه 
آدم های خوبی. چه لحظه خوبی، نه فقط برای 
من، بلکه برای بازیگرانی که با من آمدند، برای 
افرادی که به من ایمان داشــتند و به کار ادامه 

دادند.
این فیلم که آکنده از کشــتار و خون اســت، 

به چگونگی گســترش غرب آمریکا از دیدگاه 
دامداران، کشاورزان و ســربازانی که به دنبال 
ســاختن آینده خــود در منطقه هســتند و نیز 
سرخپوســتانی می پردازد که از ابتــدا در این 

سرزمین ها زندگی می کردند.
این پروژه برای کاســتنر جنبه ای شخصی دارد 
و بســیاری از ثروت خود را برای ســاخت این 
فیلم ۱۰۰ میلیون دلاری به کار بســت و حتی 
روی مزرعه اش وام گرفت. او که کارگردانی و 
بازی در این فیلم را انجام داده، تهیه کنندگی و 

نویسندگی آن را نیز بر عهده داشته است.
گرچه از فیلم جدید کاستنر اقبال خوبی به عمل 

آمد، اما طول فیلم که ۳ ســاعته اســت و خط 
داستانی آن ممکن است برای برخی زیاد باشد. 
در این فیلم، کاســتنر در دل غرب وحشی قرن 
نوزدهم با شهرک نشــینی بسیار شرور درگیر 

می شود.
کاستنر در طول دوران کاری اش بارها به سراغ 
ژانر وسترن رفته و برای »با گرگ ها می رقصد« 
موفقیت بزرگی کسب کرد و برای تهیه کنندگی 

و کارگردانی آن برنده جایزه اسکار شد.
قســمت اول »افق« ۲۸ ژوئن در آمریکا اکران 
می شود و فصل دوم آن ۱۶ آگوست به سینماها 

می رسد.

بعد از استقبال از فیلم؛اشک های کوین کاستنر جاری شد 



تکمیل و بهره برداری ۴۸۱ 
کیلومتر خط آهن

عرضه ۱۰ هزار خودرو 
برقی در ۹۰ روز

تعرفه واردات لاستیک ۶ 
درصد تعیین شد

رئیــس کل گمرک ایران از افزایش ۴۳ درصدی درآمد 
گمرکی در ســال جاری خبر داد و گفــت: درآمدهای 
وصولی گمرک و واریزی به خزانه در دو ماهه نخست 

سال جاری به ۳۱ هزار و ۲۲۲ میلیارد تومان رسید.
به گزارش ایرنا از گمرک ایــران، محمد رضوانی فر با 
اعلام اینکه درآمدهای وصولــی گمرک و واریزی به 
خزانه در دو ماهه نخست سال جاری به ۳۱ هزار و ۲۲۲ 
میلیارد تومان رســید، اظهار داشــت: این میزان درآمد 
وصولی نســبت به مدت مشابه ســال قبل ۴۳درصد 

افزایش داشته است.
وی در خصوص میــزان حقوق ورودی وصولی کالاها 
در دو ماهه نخست ســال جاری، افزود: میزان حقوق 
ورودی وصولــی کالاها در این مدت نســبت به مدت 
مشابه سال قبل با ۷۲ درصد افزایش به رقم ۱۱ هزار و 

۸۹۹ میلیارد تومان رسید.
رئیس گمرک اعلام کرد: میزان حقوق ورودی وصولی 
کالاها به علاوه خودرو، گوشی تلفن همراه بالای ۶۰۰ 
دلار و ۲۲ ردیف درآمــدی گمرک در دو ماهه ابتدایی 
امســال ۱۶ هزار و ۹۵۰ میلیارد تومان بوده که نسبت 
به مدت مشابه سال قبل ۸۳ درصد رشد نشان می دهد.

رضوانی فر گفت: میزان مالیات بر ارزش افزوده وصولی 
در فروردین و اردیبهشــت ماه سال ۱۴۰۳ به میزان ۱۴ 
هــزار و ۲۷۲ میلیارد تومان بوده که ۱۳ درصد افزایش 

داشته است.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشــور با اشــاره به 
پایدارسازی منابع بودجه، اعلام کرد: در دولت سیزدهم 
۳۳۰ هزار میلیارد تومان صرف بازپرداخت اصل و سود 

اوراق مالی دولت قبل شد.
به گــزارش ایرنــا، داود منظور در صفحه شــخصی 
خودش در فضای مجازی با اشاره به پایدارسازی منابع 
بودجه، نوشــت: سهم خالص اوراق مالی در بودجه طی 
ســال های ۱۳۹۷ تا ۱۳۹۹ به طور متوسط ۱۴ درصد و 

در سال های ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲، ۵.۵ درصد بود.
وی افزود: در دولت ســیزدهم حدود ۳۳۰ هزار میلیارد 
تومان صرف بازپرداخت اصل و سود اوراق مالی دولت 
قبل شد و خالص تامین مالی از محل اوراق مالی صرفاً 

۴۲۲ هزار میلیارد تومان بود.
 

رئیس کل بانک مرکزی از کاهش تورم نقطه به نقطه 
میانگین قیمت مسکن در تهران طی اردیبهشت ماه و 

کنترل نسبی رشد قیمت در کشور خبر داد.
به گزارش ایسنا، طبق اعلام بانک مرکزی، محمدرضا 
فرزین - رئیس کل بانک مرکزی - در جلســه شورای 
عالی مســکن، اظهار کرد: تورم نقطه به نقطه میانگین 
قیمت مســکن در تهران که در اردیبهشت ماه ۱۴۰۲، 
حدود ۱۰۷.۲ درصد بود در اردیبهشت امسال به حدود 
۱۲.۵ درصد رسیده که نشان دهنده کنترل نسبی رشد 
قیمت مســکن در کشــور اســت. در عین حال حجم 
معاملات در اردیبهشــت امسال نســبت به ماه مشابه 
سال گذشــته معادل ۱۱.۸ درصد افزایش داشته است. 
به عبارت دیگر آمارها نشان می دهد که توام با افزایش 
حجم معاملات، رشــد قیمت در بازار مسکن به میزان 

مطلوبی کنترل شده است.
در این جلســه همچنین گزارشی از عملکرد بانک های 
عامل در قانون جهش تولید مســکن ارائه و اعلام شد: 
تسهیلات ساخت مسکن در ابتدای سال ۱۴۰۲ از ۲۰۵ 
هــزار فقره قرارداد به مبلغ ۶۸ هــزار میلیارد تومان به 
حدود ۸۲۶ هزار فقره قرارداد به مبلغ ۲۷۵ هزار میلیارد 
تومان با رشــد ۳۰۴ درصدی تا پایان اردیبهشت سال 

جاری رسیده است.
همچنین، تسهیلات کمک ودیعه مسکن از ۲۲۴ هزار 
فقــره به مبلغ ۱۳ هزار میلیارد تومان در ابتدای ســال 
۱۴۰۲ به حدود ۴۶۲ هزار فقره و مبلغ ۳۶ هزار میلیارد 
تومان رسید که رشد ۱۷۵ درصدی تا پایان اردیبهشت 

سال جاری را تجربه کرده است.

  خبر
  

معاون وزیر اقتصاد خبر داد:
افزایش ۴۳ درصدی درآمدهای 
گمرکی در دو ماهه نخست امسال 

رئیس سازمان برنامه و بودجه اعلام کرد؛

تسویه ۳۳۰ هزار میلیارد تومان از 
بدهی دولت قبل در دولت سیزدهم 

فرزین عنوان کرد:

کنترل نسبی رشد قیمت مسکن 

61درصد
 کاهش رشد نقطه به 
نقطه قیمت مسکن 

در سال ۱۴۰۲

65.51تریلیون 
دلار

 رکورد بازار جهانی 
املاک و مستغلات

15هزار
 واحد ریزش شاخص 

بازار سرمایه 

6۰میلیارد و 
77۳میلیون 

دلار
 تجارت ایران با 
۱۵کشور همسایه 

تیتر های 
کوتاه خبری

وزیر تعــاون، کار و رفــاه اجتماعی از تــداوم اجرای طــرح کالابرگ 
الکترونیکی در ســال جاری خبر داد و گفت: روز گذشــته جلســه ای با 
سرپرست ریاست جمهوری داشتیم تا فرایند آن را به شکل جدید طراحی 

و اجرایی کنیم، اما جزئیات آن هنوز نهایی نشده است.
بــه گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا،  ســید صولت مرتضوی در حاشــیه 
هشتمین همایش ملی کار اظهار داشت: امسال این همایش ملی با چند 
دستور کار مانند کار شــرافتمندانه، ایمنی و بهداشت کار، مشارکت ملی 
و مردمی در حوزه کار و رســیدگی به امــور، رفاهیات و حقوق کارگران 
تشکیل شد. این مسائل به عنوان منشور کار در طول سال رصد می شود 
و به عنوان یک برنامه کاربــردی در اجرای منویات مقام معظم رهبری 

که فرمودند حال کارگر بهبود یابد، به کار می گیریم.
وی افزود: یکی از ســخنان مورد تاکید شهید رئیسی بر این امر بود که 
کارگاه و کارخانه ای تعطیل نشــود. مساله دیگه که رئیس جمهور شهید 
به آن تاکید می کرد رشــد اقتصادی بود که ســال گذشــته بعد از یک 

دهه رکورد شاهد رشــد اقتصادی در کشور بودیم به طوری که صندوق 
بین المللی پول هم بر این مساله صحه گذاری کرده اند.

وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه امیدواریم بتوانیم رشــد 
اقتصادی در کانال رشــد ۸ درصدی حرکت کند، تاکید کرد: بحث دیگر 
مهار تورم و مدیریت نقدینگی اســت که در دســتور کار دولتمردان قرار 

گرفته است.
مرتضوی دربــاره کالابرگ الکترونیکی گفت: جلســه ای با آقای مخبر 
داشــتیم تا این فرآیند را به شــکل جدید طراحی کــرده و انجام دهیم. 
جزییات آن اعلام می شود؛ البته این طرح ادامه دارد و مورد تاکید رئیس 

جمهور بود، اما جزئیات آن هنوز به تایید نرسیده است.
وی ادامه داد: برای این کار باید جلساتی با حضور سازمان برنامه و بودجه 
و وزارت نفت برگزار شــود تا هماهنگی میان دستگاه ها بیشتر شود. در 

تداوم طرح کالابرگ الکترونیکی شکی نیست.
وزیر تعاون درباره ساخت مسکن کارگری گفت: جانشین قرارگاه مسکن 
کارگری منصوب شــده و تعاونی های کارگری در حال تلاش هستند تا 

مسکن کارگری به نتیجه برسد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبر داد:

اجرای طرح کالابرگ الکترونیکی در قالب جدید  

اقتصادی
شماره 4424

سه شنبه 
8 خرداد  1403

۴

۰.1درصد
 کاهش تولید کارخانه 

ژاپن در ماه فوریه 

7درصد
 کاهش فروش 

جهانی تویوتا در ماه 
فوریه 

2۰میلیون هکتار 
آبخیزداری در برنامه 
هفتم توسعه پیش 

بینی شد 

۴26میلیون
 تردد جاده ای در 
محورهای شریانی 

کشور ثبت شد 

12۰هزار
 مسافر نوروزی از 
طریق ناوگان ریلی 
جنوب جا به جا شدند

۳6درصد 
افزایش تامین مالی 
تولید با انتشار اوراق 

بدهی 

28۰میلیون دلار
 ارز در سامانه نیما 

عرضه شد

دولت ســیزدهم برای حفظ معیشــت مردم در سال 
گذشــته ۱۶ میلیارد و ۵۶۳ میلیــون دلار ارز برای 
واردات کالاهای اساسی بخش کشاورزی تخصیص 
داد کــه ۱۳ میلیارد و ۹۳۴ میلیــون دلار آن )حدود 
۸۵ درصــد( با نرخ ترجیحی )۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان( 

بوده است.
به گزارش خبرنگار اقتصادی ایرنا، دولت سیزدهم در 
ســال ۱۴۰۲، در مجموع ۱۶ میلیارد و ۵۶۳ میلیون 
دلار ارز با نرخ های ترجیحی، نیمایی، اشخاص برای 
واردات کالاهای اساسی بخش کشاورزی تخصیص 

بر اســاس این گزارش، ســال گذشــته ۱۳ میلیارد داده است.

و ۹۳۴ میلیــون دلار ارز ترجیحــی )۲۸ هــزار و 
۵۰۰ تومــان( برای واردات ۲۰ کالاهای اساســی از 
جملــه ذرت، دانه های روغنی ، گنــدم، انواع روغن 
خام، نباتی و پالم، کنجاله ســویا، برنج، محصولات 
باغی و زراعی، گوشــت قرمز، جو، کود، قندو شکر، 
صنایع غذایی، شــیلات، دام و طیور و دامپزشــکی، 
ســم، بذر، صنایع شــیمیایی و پلیمــری، حبوبات، 
 چای، گوشــت مــرغ، تخم مرغ و ســایر اختصاص

یافت.
در بحــث ارز ترجیحــی، ذرت با ۳ میلیــارد و ۳۸۸ 
میلیــون دلار، دانه های روغنــی با ۲ میلیارد و ۶۷۱ 

میلیون دلار، گندم با یک میلیارد و ۷۲۴ میلیون دلار 
بیشــترین میزان ارز و به صنایع شیمیایی و پلیمری 
بــا ۵۲ میلیون دلار و تخم مرغ با ۳۴ میلیون دلار و 
چای با ۸۲ میلیون دلار کمترین میزان ارز ترجیحی 

اختصاص یافته است.
همچنیــن دولــت و بانک مرکزی در ســال ۱۴۰۲ 
یــک میلیــارد و ۸۸۶ میلیــون دلار ارز نیمایی به 
میلیــون   ۷۴۳ و  اساســی  کالاهــای   ۱۵ واردات 
کالاهــای   ۱۲ واردات  بــه  اشــخاص  ارز  دلار 
 اساســی در بخــش کشــاورزی اختصــاص داده

است.

تخصیص 1۴میلیارد دلار ارز ترجیحی برای واردات کالاهای اساسی در سال 1۴۰2 

معاون حقوقی رییــس جمهور در مکاتبه ای با وزیر 
اقتصــاد، بر جایگزینــی نرم افزارهای حســابداری 
به جای دفاتــر قانونی کاغذی در راســتای مالیات 

الکترونیک تاکید کرد.
به گــزارش خبرگزاری مهر، محمــد دهقان معاون 
حقوقی رئیس جمهور طی مکاتبه ای با وزیر اقتصاد 

خواســتار جایگزینی نرم افزارهای حسابداری تأیید 
شده به جای دفاتر قانونی کاغذی شد.

در این مکاتبه با اشــاره بــه بند ت ماده ۶ آئین نامه 
قانون مالیات های مســتقیم ابلاغی وزیر اقتصاد به 
تاریــخ ۰۴/ ۱۲/ ۱۳۹۴  مودیانی که رویداد مالی خود 
را به صورت الکترونیکی ثبت می کنند نیازی به ارائه 

دفاتر به صورت دســتی ندارند، همچنین نگهداری 
اســناد و مدارک حساب به صورت دستی یا ماشینی 
الزامی است، از وی دیگر انجام الکترونیکی این اقدام 
مطابق قانون تجارت قانونی و معتبر اســت، با توجه 
به حجم بالای درخواست پلمب دفاتر اتلاف کاغذ و 
هزینه های جا به جایی دســتور فرمائید ترتیبی اتخاذ 

شود تا از ابتدای سال جاری نرم افزارهای تأیید شده 
حسابداری جایگزین دفاتر کاغذی گردد. پایان استفاده از دفاتر کاغذی در راستای مالیات الکترونیک

یک کارشناس اقتصادی گفت: سال گذشته خروجی 
تبصره ماده ۱۰۰ و مالیات ستانی سیستمی و هوشمند، 
تمرکز ویژه بر دانه درشــت ها بود که استفاده از این 
ماده مزیت های فراوانی برای صاحبان مشاغل خاص 

دارد و سبب افزایش شفافیت مالیاتی می شود.
به گــزارش ایرنا، یکــی از مهم تریــن رویکردهای 
اصلاح نظام مالیاتی، توجه به مســیر سیســتمی و 
هوشمند کردن فرایند اخذ مالیات، جهت جلوگیری از 
مالیات ستانی سلیقه ای و فردمحور و همچنین حرکت 
به سمت عدالت مالیاتی است که با تکیه بر سازوکار 
تعبیه شــده ذیل تبصره ماده ۱۰۰ این اتفاق رخ داده 

است.
بــه عقیــده کارشناســان اقتصادی، تبصــره ۱۰۰ 
مزیت های فراوانی برای صاحبان مشــاغل خاص به 
همراه داشته و سبب افزایش شفافیت در نظام مالیاتی 

کشور خواهد شد.
مزیت های فراوان تبصــره ۱۰۰ برای صاحبان 

مشاغل خاص
محمد آرین نژاد، کارشــناس اقتصادی در گفت وگو با 
ایرنا در مورد منافع تبصره ۱۰۰ برای مشاغل خاص، 
اظهار کرد: این مشــاغل از جمله پزشــکان، وکلا، 
بنگاه های املاک، طلا و جواهرفروشان و... چنانچه 

به سمت اســتفاده از فرآیند هوشمند پرداخت مالیات 
حرکــت کنند؛ یعنی اظهارنامه پیش فرض ســازمان 
مالیاتی را پذیرفته و به صورت شــفاف و سیســتمی 
مالیات را بپردازنــد، می توانند با تقســیط بلندمدت 
۱۵ماهــه، بــدون مراجعه حضوری مالیــات خود را 
پرداخت کرده و از سیســتم محاسبه خودکار تمامی 
معافیت هــا از جمله تخفیــف قابل ملاحظه بهره مند 

شوند.
وی ادامه داد: مشــاغل همچنین نیازی به نگهداری 
دفاتر فیزیکی و ســروکله زدن های فراوان با مامور 
مالیاتی در ســال های آتی را نخواهند داشت و هزینه 
نگهداری اســناد برایشان حذف می شــود؛ از سوی 
دیگر نیاز به نیروی انســانی در ایــن حوزه و هزینه 

مالیات ستانی برای دولت هم کاهش خواهد یافت.
این کارشــناس اقتصادی گفت: با سیســتمی شدن 
فرآیندها، هزینه های غیرقابــل پیش بینی و تحمیل 
شــده به تولید و پیش بینی ناپذیری اقتصاد در کشور 

کاهش خواهد یافت.
آرین نژاد افزود: اگر اظهارنامه ای توســط موتورهای 
جستجوی صلاحیت سنجی، مشکوک تشخیص داده 
شود، نه تنها تمامی تخفیفات، امتیازات و معافیت ها را 
از دســت داده، بلکه باید مالیاتی سنگین تر از تبصره 

۱۰۰ پرداخــت کند؛ از این رو اســتفاده از سیســتم 
هوشــمند پرداخت مالیات کاملًا برای مشاغل منتفع 
خواهد بــود؛ چراکه مشــاغل خاص بــا وجود این 
امتیازات و ریســکی که اظهارنامه دستی و فیزیکی 
دارد به این ســمت تمایل دارند. مشــاغل خرد هم 
معافیت ســنگینی دریافت خواهند کرد و در انتهای 

این مسیر نظام مالیاتی کشور شفاف می شود.
تمرکز ویژه بر دانه درشــت ها بــا هدف تحقق 

عدالت مالیاتی
وی بیان کرد: در ســال گذشته خروجی تبصره ماده 
۱۰۰ و مالیات ستانی سیستمی با تکیه بر تقاطع گیری 
داده ها، تمرکز ویژه بر دانه درشــت ها بوده است، به 
نحوی که بیش از ۵۰ درصد مالیات مشــاغل توسط 

یک درصد مودیان دانه درشت پرداخت شده است.

این کارشــناس اقتصادی تشــریح کرد: این رویکرد 
جدیــد با تمرکز ویــژه روی دانه درشــت ها، باعث 
شــده عدالت مالیاتی تحقق پیدا کرده، نظام مالیاتی 
سیستمی و هوشــمند شــده و به دنبال آن تکمیل 

داده ها صورت خواهد گرفت.
مالیات بنگاه ها در سال گذشته ۱۰ میلیون تومان بود

آرین نژاد تصریح کرد: در مســیر جدید با اســتفاده از 
ســامانه های مختلف می توان درآمد افــراد را احصا 
کرد که مالیات بر اســاس میزان درآمد و عادلانه تر 
محاســبه شــود. به عنوان خروجی تبصــره ۱۰۰، 
بــا تکیه بر همیــن رویکرد و تمرکز روی مشــاغل 
خــاص، مالیات بنگاه هــای امــلاک در عرض دو 
ســال افزایش ۱۰ برابری داشته است؛ به طوری که 
یک میلیون تومان مالیات بنگاه ها در ســال ۱۴۰۰، 
 به حدود ۱۰ میلیون تومان در ســال ۱۴۰۲ رســیده

است.
مالیات ۹۰ درصد مودیان کمتر از ۲۰میلیون تومان

این کارشــناس اقتصادی افزود: در بخش مشــاغل 
معــادل ۵۰ درصد کل درآمدهای مالیاتی تنها از یک 
درصد مودیان مالیاتی گرفته شده، یعنی تمرکز کامل 
و ویژه روی مشــاغل خاص صورت گرفته اســت و 
از ســوی دیگر ۵۰ درصد مودیــان از مالیات معاف 
شــده اند؛ به عبارت دیگر مشاغل مردمی خرد کاملًا 
معــاف از مالیات شــده اند و بالغ بــر ۹۰ درصد کل 
مودیان مالیاتی زیر ۲۰ میلیون تومان مالیات پرداخت 
کرده اند که روند کاهشی پرداخت مالیات، کارمندان و 

کارگران را هم شامل می شود.

کارشناس اقتصادی مطرح کرد؛

تمرکز بر اخذ مالیات از دانه درشت ها با مالیات ستانی هوشمند  
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سه شنبه 
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ســازمان تأمین اجتماعی اعلام کرد بیمه شــدگانی که به سبب 
بیماری ها و حوادث ناشــی از کار و غیرناشــی از کار؛ توانایی 
ادامه کار را به صورت کلی یا جزیی از دســت داده یا دچار نقص 
عضو شده اند، تحت پوشش حمایت های سازمان تأمین اجتماعی 

قرار می گیرند.
به گزارش ایسنا، بر اساس اعلام ســازمان تامین اجتماعی، در 
ســال گذشته این سازمان بالغ بر ۱۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان 
مســتمری ازکارافتادگی کلی، ۳۲۸ میلیارد تومان مســتمری 
ازکارافتادگی جزئی و ۱۳ میلیارد تومان به عنوان غرامت مقطوع 

نقص عضو به بیمه شدگان واجد شرایط پرداخت کرده است.
براساس گزارش این ســازمان، در سال گذشته مجموع میزان 
مســتمری ازکارافتادگی کلی و جزئی پرداختی به ۱۴۸ هزار و 
۸۴۳ مســتمری بگیر سازمان تأمین اجتماعی بیش از ۱۲ هزار و 

۸۰۰ میلیارد تومان بوده است.
حمایت از بیمه شــدگانی که در معرض خطرات و آســیب های 
جســمی و مالی قرار می گیرند، یکــی از مهم ترین کارکردها و 
مأموریت های سازمان تأمین اجتماعی است و پس از وقوع حادثه 
ناشی از کار یا غیرناشی از کار یا ابتلای به بیماری، این سازمان 
مأموریت دارد با ارائه حمایت های درمانی و توانبخشــی، تلاش 

کند سلامت یا قابلیت ادامه کار به بیمه شده بازگردانده شود.
پریســا پناهی چکینی رئیس اداره امور ازکارافتادگی ســازمان 
تأمین اجتماعــی با اشــاره به این که ســازمان تأمین اجتماعی 
مهم ترین و بزرگ ترین ســازمان بیمه اجتماعی در کشور است 
که بالــغ بر ۴۶ میلیون نفــر از نیروهای مولــد جامعه و افراد 
تحت تکفل آنان را تحت پوشــش حمایت هــای خود دارد، در 
مورد حمایت های قانونی برای بیمه شــدگان ازکارافتاده کلی یا 
جزیی گفــت: چنان چه بر اثر حادثه یا بیمــاری، قدرت و توان 
بیمه شــده برای ادامه کار کاهش یابد و نتواند درآمد قبلی خود 
را کســب کند، ســازمان تأمین اجتماعی وی را تحت پوشش 
ازکارافتادگی  ازکارافتادگی قرار می دهد. مستمری  حمایت های 
از جمله تعهــدات بلندمدت مقــرر در قانــون تأمین اجتماعی 
برای بیمه شدگان اصلی اســت که این حمایت با لحاظ میزان 
آســیب های جسمی و روحی وارد شــده به فرد، در قالب انواع 
»کلــی، جزئی و غرامت مقطوع نقص عضو« برای بیمه شــده 

آسیب دیده برقرار می شود.
وی افزود: کلیه بیمه شــدگان متقاضی ازکارافتادگی که به علت 
وقوع حوادث ناشــی ازکار یا ابتلا به بیماری، توانایی انجام کار 
را ندارند، براســاس ماده ۷۰ قانون تأمین اجتماعی پس از اتمام 
مراحــل درمانی و با توجه به گواهی پزشــک متخصص معالج 
می توانند از طریق ســامانه خدمات غیرحضوری این ســازمان 
به نشــانی es.tamin.ir و از مســیر امور بیمه شدگان/ ثبت 
درخواست کمیسیون پزشکی، نســبت به ارائه مدارک درمانی 

خود برای بررسی در این کمیسیون اقدام کنند.
پناهــی چکینی همچنین گفت: بیمه شــده ای کــه طبق نظر 
پزشــک معالج غیرقابل علاج تشــخیص داده می شود، پس از 
انجام خدمات توان بخشــی؛ چنان چه طبق نظر کمیسیون های 
پزشــکی موضوع ماده ۹۱ قانــون تأمین اجتماعی توانایی ادامه 
کار خــود را کلأ یا بعضأ از دســت داده باشــد و درجه کاهش 
قدرت کار بیمه شــده ۶۶ درصد و بیشتر باشد، ازکارافتاده کلی 
شناخته می شــود. همچنین هر گاه درجه کاهش کار بیمه شده 
بین ۳۳ تا ۶۶ درصد و به علت حادثه ناشــی از کار باشــد، این 
بیمه شده ازکارافتاده جزئی شــناخته می شود و چنان چه میزان 
کاهش قدرت کار بیمه شده بین ۱۰ تا ۳۳ درصد بوده و علت آن 
حادثه ناشی ازکار باشد، استحقاق دریافت غرامت نقص مقطوع 

را خواهد داشت.
وی افزود: بیمه شــده ای که در اثر حادثه ناشی ازکار ازکارافتاده 
کلــی، ازکارافتاده جزیی یا مشــمول دریافــت غرامت مقطوع 
شــناخته شــود، بدون در نظرگرفتن مدت پرداخت حق بیمه و 
بیمه شــده ازکارافتاده کلی غیرناشــی از کار که ظرف ده سال 
قبل از وقوع حادثه غیرناشــی ازکار یا ابتلا به بیماری؛ حداقل 
حق بیمه یک ســال کار را متضمن حق بیمه ۹۰ روز کار ظرف 
یک ســال قبل از وقوع حادثه یا بیماری منجر به ازکارافتادگی، 
پرداخت کرده باشــد، حسب مورد اســتحقاق دریافت تعهدات 

قانونی متناسب با آن را خواهد داشت.
رئیس اداره امــور ازکارافتادگی ســازمان تأمین اجتماعی ادامه 
داد: مســتمری  ازکارافتادگی کلی  در صورت  از بین  رفتن  شرایط  
ازکارافتادگی  کلی  و به  محض  اشتغال  مجدد مستمری بگیر قطع  
می شود و در صورتی که  تقلیل  میزان  ازکارافتادگی  ناشی  از کار 
به  میزان  مندرج  در مواد ۷۳ و ۷۴ این  قانون  باشــد، حسب  مورد 
مستمری  ازکارافتادگی  جزئی  ناشی  از کار یا غرامت  نقص  عضو 
به بیمه شــده پرداخت  خواهد شد. همچنین اگر بر اثر گذر زمان 
یا هر علت،  میــزان  ازکارافتادگی  جزئی  ناشــی  از کار افزایش  
یابد و این  تغییر، نتیجه  مســتقیم حادثه  منجر به  ازکارافتادگی  
باشد، مســتمری  ازکارافتادگی  جزئی  حسب  مورد به  مستمری  
کلی  ناشی  از کار تبدیل  یا میزان  مستمری  ازکارافتادگی  جزئی ، 

افزایش  خواهد یافت .
وی در مورد حوادث ناشــی از کار و تعریف قانونی این حوادث 
گفت: حوادث ناشی از کار حسب تعریف قانون تأمین اجتماعی، 
حوادثی هســتند که در حین انجام وظیفه و به ســبب آن برای 
بیمه شــده اتفاق می افتد. مقصود از حیــن انجام وظیفه در این 
قانون، تمام اوقاتی اســت که بیمه شــده در کارگاه یا مؤسسات 
وابســته یا ســاختمان ها و محوطه آن مشــغول کار باشد یا به 
دســتورکارفرما در خــارج از محوطه کارگاه عهــده دار انجام 
مأموریتــی باشــد. همچنین اوقــات مراجعه بــه درمانگاه یا 
بیمارستان یا برای معالجات درمانی و توانبخشی و اوقات رفت 
و برگشــت بیمه شــده از منزل به کارگاه نیز جزء اوقات انجام 
وظیفه محسوب می شــود مشــروط بر این که حادثه در زمان 
عادی رفت و برگشــت به کارگاه اتفاق افتاده باشــد. علاوه بر 
این، حوادثی که برای بیمه شــده حین اقدام برای نجات ســایر 
بیمه شدگان و مســاعدت به آنان اتفاق می افتد نیز حادثه ناشی 

از کار محسوب می شود.
رئیس اداره امور ازکارافتادگــی همچنین گفت: در حال حاضر 
ســازمان تأمین اجتماعی تعداد ۱۳۳ هزار و ۲۲۵ نفر ازکارافتاده 
کلی را تحت پوشــش دارد و در سال گذشته بالغ بر ۱۲ هزار و 
پانصد میلیارد تومان به منظور حمایت از آنان پرداخت شده است.

پناهی چکینی ادامه داد: این ســازمان همچنین در حال حاضر 
تعداد ۱۵ هزار و ۶۱۸ نفر ازکارافتاده جزئی ناشی از کار را تحت 
پوشــش دارد که در مجموع در سال گذشته مبلغ ۳۲۸ میلیارد 
تومان مســتمری ازکارافتادگی جزئی به این افراد پرداخت شده 

است. 
شایان ذکر است در ســال گذشته سازمان تأمین اجتماعی مبلغ 
۱۳ میلیــارد تومان به عنــوان غرامت مقطــوع نقص عضو به 

بیمه شدگان پرداخت کرده است.

آژانــس آمار فنلاند اعلام کرد نرخ تولد در این کشــور 
در سال گذشــته میلادی )۲۰۲۳( به پایین ترین سطح 
از زمان شروع ثبت رکوردها در ۲۵۰ سال پیش کاهش 

یافته است.
به گزارش ایســنا، بر اساس آمار منتشرشده، در مجموع 
۴۳ هزار و ۳۸۳ نوزاد ســال گذشــته در فنلاند به دنیا 
آمدند که نشــان دهنده نرخ بــاروری ۱.۲۶ فرزند برای 

هر زن است.
کارشناســان می گویند نرخ زاد و ولد در فنلاند طی سال 
های اخیر به طور مداوم کاهش یافته اســت و نرخ تولد 
بیش از ســه فرزند برای هر زن به امــری نادر تبدیل 

شده است.
همچنین میانگین سنی زنانی که برای اولین بار در سال 
۲۰۲۳ مادر شدند به ۳۰.۳ سال و مردانی که برای اولین 

بار پدر شدند به ۳۲.۲ سال رسیده است.
به گزارش خبرگزاری شینهوا، با این حال، امید به زندگی 
در ســال ۲۰۲۳ به ۷۹ ســال برای مردان و ۸۴.۲ سال 
برای زنان افزایش یافت که نشان دهنده افزایش ۰.۳۳ 
ســال برای مردان و ۰.۴ سال برای زنان نسبت به سال 

۲۰۲۲ میلادی است.
 Life( متوســط طــول عمــر یــا میانگیــن عمــر
Expectancy( یک شــاخص آماری است که نشان 
می دهــد افراد یک جامعه به  طــور میانگین چقدر عمر 
می کننــد یا به عبارت دیگر، انتظــار می رود چقدر عمر 

کنند.
بحــران کاهش نرخ زاد ولد یکی از مشــکلاتی اســت 
که بســیاری از کشــورهای جهان با آن دست و پنجه 
نــرم می کنند و این وضعیت باعث شــده تا رکوردهای 
 جدیــد جمعیتــی در بســیاری از نقاط جهــان به ثبت

 برسد.

یک تحقیق آماریِ جدید نشان می دهد برای نخستین بار 
در آمریکا تعداد کسانی که گفته اند روزانه و یا »تقریبا هر 
روز« ماری جوآنا مصرف می کنند از آنهایی که نوشیدن 
الــکل در هر روز را گزارش کرده بودند، پیشــی گرفته 

است.
به گزارش ایســنا، این تحقیق که در مجله اعتیاد منتشر 
شــده، بر اساس داده هایی است که دهه هاست در مرکز 
ملی تحقیقات مواد و سلامت آمریکا جمع آوری می شود.

این مرکز در ســال ۲۰۲۲ آمــار آمریکایی ها که روزانه 
کانابیس )ماری  جوآنا( اســتفاده می کنند را ۱۷ میلیون و 
۷۰۰ هزار نفر برآورد کرده است که برای نخستین بار از 
آمار ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار نفری کسانی که می گویند 
روزانه الکل می نوشند، بیشتر است. با این حال به لحاظ 
گستردگی، اعتیاد به الکل در این کشور همچنان نسبت 

به کانابیس رکورددار است.
بررســی این داده ها همچنین نشــان داده است از سال 
۱۹۹۲ تا ۲۰۲۲، یعنی طی ۳۰ سال گذشته، سرانه میزان 
مصرف روزانه یا نزدیک بــه روزانه ماری جوآنا هم ۱۵ 

برابر شده است.
دکتر »بروک ورستر«، رئیس بخش پزشکی »ای او کر« 
که یک کارخانه تولید کانابیس دارویی است، معتقد است 
یکی از دلایل این افزایــش در مصرف روزانه می تواند 
این باشــد که افراد اکنون می تواننــد آزادانه درباره آن 

حرف بزنند و از مصرف خود بگویند.
از نظر دکتر ورستر، به همین علت ممکن است نرخ مصرف 
روزانه تغییر خاصی نکرده باشد و پیش تر نیز مصرف آن 
شــایع بوده و تنها زدوده شــدن ترس مردم در گزارش 
کردن مصرف کانابیس، موجب تغییر آمارهای رســمی 
شــده باشد. ورستر البته افزوده که گسترش بسیار سریع 
صنعت تولید و ارائه قانونی ماری جوآنا در دو دهه گذشته 
 هم می تواند نقش مهمی در ایجاد بازار مصرف داشــته 

باشد.
به گزارش بی بی ســی، مصرف تفریحــی ماری جوآنا 
در نیمی از آمریــکا یعنی ۲۴ ایالت و همچنین محدوده 
کلمبیا )واشنگتن دی ســی( قانونی است و در ۳۸ ایالت 

این کشور هم مصارف دارویی کانابیس قانونی است.
اخیرا »جو بایــدن«، رئیس جمهور آمریکا هم از تلاش 
دولــت خود برای اصلاح قوانین مــواد مخدر و مصرف 

مواد خبر داده بود.
در همین حــال، وزارت امنیت داخلی ایالات متحده در 
گزارش ارزیابی تهدیدات داخلی ۲۰۲۴ اشــاره کرد که 
مواد مخدر ســالانه تعداد بیشتری از آمریکایی ها را می 

کشد یا به آنها آسیب می رساند.
ایــالات متحده به رغم اینکه تنها پنج درصد از جمعیت 
جهان را در خود جای داده اســت، ۸۰ درصد از مصرف 

جهانی مواد افیونی را به خود اختصاص داده است.
بــا اینکه بیــش از ۵۰ ســال پیش آمریــکا علیه مواد 
مخــدر اعــلام جنگ کرد امــا به دلیل سیاســت های 
غلــط، این معضل همچنــان جان تعداد زیــادی را در 
 ایــن کشــور می گیرد و زندگی بســیاری را نیــز نابود 

می کند.

رئیس اداره وکالت تخصصی مرکز وکلا، کارشناسان رسمی 
و مشــاوران خانواده قــوه قضاییه، گفت: بــه زودی اولین 
وکلای تخصصــی دعاوی حوزه رمــز ارز و بلاکچین را در 

کشور خواهیم داشت.
به گزارش ایســنا به نقل از قوه قضاییه، مســعود یوســفی 
وکالت تخصصی را حوزه ای نوین در امر وکالت دانســت و 
گفت: بحــث مربوط به وکالت تخصصی یک حوزه ابتکاری 
و ابداعی اســت که سرمنشأ آن از پیشــنهاد مرکز وکلا به 
ریاست محترم قضاییه مبنی بر اینکه ما بتوانیم وکالت را به 
سمت تخصصی شــدن ببریم، شکل گرفت. دلایل این امر 
هم مشخص اســت. با توجه به اینکه تعداد و گستره قوانین 
خیلی زیاد است و از ســوی دیگر خصلت های شخصی هر 
وکیل بنابر تحصیلات، علایق شــخصی، تربیت خانوادگی، 
محل زندگی و… متفاوت اســت قاعدتــاً نمی توان انتظار 

داشت همه افراد شبیه هم وکالت کنند.
رئیس اداره وکالت تخصصی مرکز با تاکید بر ضرورت ورود 
حوزه وکالت در مسیر تخصصی شدن ادامه داد: این موضوع 
صرفاً ابداع ما نبود، بلکه خواســت و نیازجامعه این مطالبه را 
مطرح می کرد. چرا که مردم جامعــه نمی توانند بپذیرند که 
یک وکیــل در تمامی عرصه ها اعم از حوزه خانواده، بانکی، 
تجاری، اداری اســتخدامی و … دارای تخصص باشد و اگر 
کســی چنین ادعای داشته باشــد قطعاً کذب است. با توجه 
به نیــاز جامعه، نیاز بخش وکالت و نیازی که بخش قضایی 
آن را احســاس می کرد، ما تخصصی شدن امروکالت را در 
دســتور کار قرار دادیم تا به ســمتی حرکــت کنیم تا اتقان 
آرا، جلوگیری از هدر رفت هزینه های دادرسی، جلوگیری از 
اطاله دادرسی در رسیدگی به پرونده ها محقق گردد. یکی از 
فاکتورهای مهم در هدر رفت هزینه های دادرســی، در اطاله 
دادرسی و فســاد در قیمت وکالت در برخی از پرونده ها این 
است که افراد متخصص و متبحر در پرونده ها حضور ندارند. 
این تبعات یا از این جهت اســت که کلًا وکیلی به موضوع 
ورود نکــرده یا اینکه وکیلی که ورود کرده فرد متخصص و 

متبحری در آن حوزه نیست.
یوســفی با بیان اینکه در بســیاری از اوقــات در بین وکلا 
می بینیــم که بیان می دارند به لحاظ معیشــتی و کســب 
درآمد با مشــکلاتی مواجهند و علتش این است که ما وکیل 
عمومی بســیار و وکیل تخصصی کم داریم، گفت: وقتی ما 
به حوزه هایی همچون گمرک، تعهدات ارزی و قراردادهای 
نفتی می رســیم، می بینیم دارندگان پرونده وکالت بســیار 
زیادند اما کســانی کــه بتوانند در این زمینه هــا کارکنند و 
مهارت حقوقی تخصصی داشــته باشند بسیار کم هستند. به 
همین علت اســت که با این تعــداد صدورمجوز وکالت و با 
ایــن تعداد پذیرش و جذب وکیل، بازهم صاحبان مشــاغل 
ناراضی و منتقدند که دسترســی به وکیل مناسب ندارند. به 
همین ســبب ما اداره وکالت تخصصی را برای اولین بار در 
کشور تشکیل دادیم، شیوه نامه وکالت تخصصی را نوشتیم 
و در این مســیر به دنبال وکیــل متخصص نبودیم؛ بلکه به 
دنبــال وکالت تخصصی بودیم. یعنی بــه دنبال این نبودیم 
که افــراد و وکلای متخصص را شناســایی کنیم و به آنها 

مدرک بدهیم، بلکه هدف ما این اســت که در کشور وکالت 
را تخصصی کنیم.

رئیــس اداره وکالــت تخصصــی مرکز درمورد سیاســت 
گذاری های آموزشــی در این حوزه بیان داشت: اصلی ترین 
اقدام ما مربوط به طراحی دوره های تخصصی اســت. تاکید 
ما بــر کلمه طراحی اســت چراکه برای اولیــن بار ضوابط 
یــک وکیل تخصصــی در حوزه های مختلف را شناســایی 
و مورد ســنجش قرار دادیم و شــروع به طراحی آموزشــی 
کردیــم و ســپس وارد برگزاری کلاس ها شــدیم. ما برای 
هریک از دوره های آموزشــی بیش از ۳۰۰ جلسه کمیته ای 
برای رشــته های مختلف برگزار کردیم و حدود ۵ هزار نفر 
ســاعت برای این طراحی ها جلسه برگزار کردیم که بتوانیم 
سرفصل های درسی را استخراج کنیم. ادعای بهترین طراحی 
درسی را نداریم اما مدعی هستیم که این طراحی دقیق ترین 
طراحی در حوزه های تخصصی در تاریخ وکالت ایران است.

یوســفی با بیان اینکه ما در طراحی دوره آموزشی به دنبال 
هیچگونه تسهیل و تخفیف نیستیم و درصددیم که این دوره 
مسیر تخصص افراد باشد، گفت: ما صرفاً به دنبال آموزش و 
دادن مدرک نبودیم و می بایست زیست بوم رشته تخصصی 
را هم تغییر می دادیم. یعنی وکیلی که امروز لباس تخصص 
را به تن می کند باید زیســت حقوقی آن با سایرین متفاوت 
باشــد. جهت ایجاد این تفاوت بحث معاضدت تخصصی را 
ایجاد کردیم که وکیل متخصص بتواند معاضدت تخصصی 
بگیرد. چرا که تاپیش از این تنها افرادی که تحت پوشــش 
نهادهای حمایتی بودند از معاضدت استفاده می کردند. یک 
کارخانه دار، یک نظامی، یــک تولیدکننده، یک معلم، یک 
کارمند دولت، یک تاجر، یک بازیگر، یک فوتبالیست و حتی 
یک تبعه خارجی، هیچکدام نمی توانستند از امتیاز معاضدت 
اســتفاده کنند. مســئولیت حقوقی وکلا محدود شده بود به 
یکسری از اقشاری که مشکلاتشان باری به لحاظ اجتماعی 

از دوش جامعه بر نمی داشت.  
وی افزود: ما درحوزه وکلات تخصصی معاضدت تخصصی 
را ایجاد کردیم که به درد افرادی که تحت پوشش بهزیستی 
یــا کمیته امداد می باشــند، نمی خــورد. وکیل متخصص 
مالیاتی ما شــاید برای مشــکلات حقوقی مردم عادی بهره 
ای نداشــته باشد، اما برای یک کارخانه دار ممکن است راه 
نجاتی بــاز کند که اثرات وضعی آن مانع تعطیلی کارخانه و 
جلوگیری از کمیته امدادی شــدن ۲۰۰ کارگر تولیدی گردد.  
این موضوع رسالت ما در حوزه حقوق عامه را با ضریبی چند 

برابری محقق می ســازد و از سوی دیگر وکیل متخصص 
معاضدت را برای خودش یک امر تحمیلی نمی بیند و موجب 
سرخوردگی آن نگردد؛ که با داشتن تخصصی درحوزه بانکی 
به پرونده هایی رســیدگی کند که مربوط به نفقه و مهریه و 

امثالهم باشد.
رئیس اداره وکالت تخصصی مرکز درمورد مهمترین دستاورد 
در حوزه وکالت تخصصی گفت: مهمترین هدف و دســتاورد 
کار ما این است که یک وکیل پایه یک دادگستری که اجازه 
ورود به هر پرونده و دادگاهی را دارد به سمتی می آید که به 
۸۰ درصد پرونده های حقوقی نه بگوید و تنها ۲۰ درصد آنها 
را بپذیــرد. این یک تغییر رفتاری و فرهنگی در حوزه وکالت 
اســت. یعنی فارغ از هر نتیجه ای، اینکه ما در ابتدای مسیر 
چنین رویکردی را داشــته باشیم نشان دهنده اصلاح مسیر 

وکالت در کشور است.
وی ادامه داد: ما از زمان بازگشایی سامانه وکالت تخصصی، 
حدود ۲ هزار نفر ثبت نام در ۳۷ رشــته تخصصی داشتیم. از 
این ۳۷ رشــته، در ۱۱ رشــته آن آموزش ها شروع شده و ۴ 
رشــته نیز دوره آموزش آن تمام شده و در کل این ۳۷ رشته 
ما صدور مجوز داشــته ایم. همچنین در تاریخ وکالت ایران 
اولین آزمون اختبار تخصصی را برگزار کردیم. اختبار آزمونی 
اســت که هروکیلی برای گرفتن مجوز پایه یک وکالت باید 
آن را بگذرانــد. این آزمون را با حضــور عالی ترین وکلا و 
قضات تخصصی کشــور برگزار کردیــم. ضمن اینکه اولین 
رشــته وکالت تخصصی که ما درآن اختبار کسب کردیم، در 
نوین ترین رشته تخصصی ما یعنی در رشته دعاوی رمز ارز، 
بلاکچین و جرایم ســایبری بود که غالباً وکلا به این حوزه 
فنی ورود نمی کنند.  ما دوره های نوین خود را در این حوزه 
برگزار کردیم و اختبار آن نیز انجام شــده و به زودی اولین 
وکلای تخصصــی دعاوی حوزه رمــز ارز و بلاکچین را در 

کشور خواهیم داشت.
یوســفی در راستای به روز رسانی آموزشی وکالت تخصصی 
بیان داشــت: یکی از مهمترین اقدامــات نوین ما در حوزه 
آموزش این بود که برای تمام وکلای متخصص داشــبورد 
آموزشی تخصصی ایجاد کردیم و با تایید و استقبال ریاست 
مرکز قرار است این داشبور برای تمامی وکلای مرکز ایجاد 
گردد. از آنجا که حوزه هــای تخصصی مدام در حال به روز 
شــدن و تغییر و تحول در بخش مقررات و بخشــنامه های 
جدید می باشــد؛ ما به محض اولین تغییر در حوزه قوانین به  
صورت کلیپ های آموزشــی، پادکست و یا صوتی در سایت 
آموزشــی قرار می دهیم و به اعضا پیامک می دهیم که به 
طور مثال بخشــنامه جدید وزارت صمت مربوط به استخراج 
رمز ارز در شهرک های صنعتی تغییر کرده و در یک پادکست 
تشــریح و تدریس شــده و در داشــبورد آموزشی شما قابل 
دسترسی است. در حقیقت بحث آموزش مستمر وجود دارد. 
به عبارتی ما در وکلات تخصصی به دنبال مدرس نیســتیم؛ 
بلکه به دنبال همراه و همپا هستیم تا این دوره تخصصی را 
همراه وکیل زندگی کند. البته معتقدیم این داشبورد آموزشی 
باید برای تمام وکلا ایجاد شــود تا ما آموزش مستمر را در 

حوزه وکالت داشته باشیم.

    خبر 
رئیس اداره وکالت تخصصی مرکز وکلای قوه قضاییه اعلام کرد:  سلامت   

برگزاری اولین آزمون اختبار تخصصی وکالت ایران
فنلاند در ۲۰۲۳ کمترین نرخ تولد را 

ثبت کرد

نحوه تشخیص از کارافتادگی 
بیمه شدگان

رشد آمار اعتیاد در آمریکا؛ سونامی 
مصرف روزانه ماری جوآنا

وقتــی صحبت از غذا به میان می آید، مانند 
بسیاری موضوعات دیگر، افراد به دسته های 
مختلفی تقسیم می شوند؛ صدها میلیون نفر 
با گرسنگی شدید روبرو هستند در حالی که 
میلیون ها نفر دیگر مقادیر چشــمگیری از 

غذاها را هدر می دهند.
به گزارش ایســنا، این تناقض آشــکار در 
گزارش اخیر سازمان ملل نشان داده شد که 
نشــان می دهد خانواده ها در سراسر جهان 
بیش از یک میلیارد وعده غذایی را در سال 
۲۰۲۲ هــر روز دور می ریختند - در زمانی 
که بیش از ۷۸۳ میلیون نفر یا یک ســوم 
بشــریت با ناامنی غذایی دست و پنجه نرم 

می کردند.
 UNEP Food بــر اســاس گــزارش
Waste Index که در ۲۰۲۴ منتشر شد، 
بــه طور کلی، ۱.۰۵ میلیارد تن مواد غذایی 

در آن سال هدر رفت.
در حالی که بســیاری از کشورهای جهان 
هنــوز در تلاش برای مهــار ضایعات مواد 
غذایی از خانه ها هستند، یک کشور خاص 
وجود دارد که می تواند به عنوان یک الگو 

برای همه باشد: کره جنوبی.
طی سه دهه گذشته، این کشور نشان داده 
اســت که چگونه تغییــر در مقیاس امکان 
پذیر اســت و نرخ بازیافت مواد غذایی خود 
را از حداقل دو درصد به بیش از ۹۵ درصد 

افزایش داده است.
در ســال ۲۰۱۹، به طور متوسط روزانه ۱۴ 
هــزار و ۳۱۴ تن ضایعــات غذایی در کره 
جنوبی وجود داشــت که از این میزان ۱۳ 
هــزار و ۷۷۳ تن یــا ۹۶.۲ درصد بازیافت 
می شــد. بر اساس داده های وزارت محیط 
زیســت کره جنوبی، این آمار به دنبال نرخ 
بازیافت ۹۷ درصدی در سال ۲۰۱۸ و ۹۷.۱ 

درصدی در سال ۲۰۱۷ بود.
یــک کارشــناس در این بــاره گفت: این 
تحول در دهه ۱۹۹۰ زمانی که کره جنوبی 
مجموعه ای از سیاســت ها را برای مقابله با 
بحران رو به رشد زباله اعمال کرد، آغاز شد.

در اواســط دهه ۱۹۹۰، از آنجایی که محل 
های دفن زباله در دنیا و تاسیسات سوزاندن 
قادر به مدیریت تولید زباله رو به رشد ناشی 

از شهرنشینی نبودند، کره جنوبی شروع به 
توســعه یک چارچوب کلی برای مدیریت 

زباله کرد.
به گزارش آناتولی، این سیستم هزینه زباله 
مبتنی بر حجم )VBWF( بود که اساساً به 
مردم انگیزه های اقتصادی می داد تا میزان 
زباله هایی را که بیــرون می ریزند، کاهش 

دهند و بازیافت آنها را افزایش دهند.
بر اســاس این سیســتم، به افراد پنج نوع 
کیسه زباله داده می شــد تا زباله های خود 
را در دســته های مختلف از جمله زباله های 
خانگــی و مواد غذایی دســته بندی کنند و 

برای هر نوع هزینه های متفاوتی بپردازند.
طبق داده های تحقیقــات، در کمتر از یک 
دهه، سیستم VBWF تولید زباله را تا ۲۳ 
درصــد کاهــش داد و ۵۳ میلیون تن زباله 
را از محل های دفن زباله و زباله ســوزها 
منحرف کرد کــه منجر به صرفه جویی در 
هزینه حدود ۸ میلیارد دلار و افزایش ۱۷۵ 

درصدی در بازیافت شد.
نتایج کلیدی و عوامل موفقیت

با تکیه بر این موفقیت، کره جنوبی در سال 
۲۰۰۵ ممنوعیت دفن مســتقیم زباله های 
مــواد غذایی را به کار بــرد و به دنبال آن 
»سیاســت پرداخت به اندازه شما« در سال 
۲۰۱۴ معرفی شد، همان سالی که شروع به 
تولید بیوگاز از ضایعــات مواد غذایی کرد. 
همــه این موارد به بازیافــت ضایعات مواد 

غذایی کمک کردند.
گام مهم دیگر پیاده سازی سیستم شناسایی 
فرکانس رادیویی )RFID( بود که مکانیزم 
پیچیده تری برای فــروش بلیت دیجیتالی 
اســت که به افراد امــکان می دهد ماهانه 
بر اســاس وزن ضایعات غذایی خود، شارژ 

شوند.
در حال حاضر سیستم RFID پسماند مواد 
غذایی در ۱۶۶ شــهرداری راه اندازی شده 
اســت که بیش از ۶.۵ میلیون خانوار و ۶۵ 
درصد آپارتمان های این کشــور را پوشش 

می دهد.
یکی از بزرگترین موفقیت های کره جنوبی، 
رشد تصاعدی در بازیافت زباله های غذایی 
در مقایســه با تخلیه آن در محل های دفن 

زباله بوده است.
بر اساس گزارش ها، میزان بازیافت به حدود 
۹۷ درصد رســیده که نشان دهنده اجرای 

موفقیت آمیز این سیاست ها است.
در همیــن حال، کارشناســان در خصوص 
دلایل موفقیت در این زمینه به مشــارکت 
ذی نفعــان مختلف در روند برنامه ریزی و 
اجرا از مقامــات دولتی گرفته تا گروه های 
محیــط زیســت و نهادهای دیگر، اشــاره 

کردند.
به گفته کارشناســان، با گذشــت زمان و 
فعالیت های کمپین های آموزشی و آگاهی 
دهی که برای این هدف خاص انجام شــد، 

به غلبه بر موانع احتمالی کمک کرد.
چگونه زباله کمتری تولید کنیم؟

کاهش زبالــه می تواند به کاهش انتشــار 
کربن منتشــر شــده در جو کمــک کند. 
همچنین کاهــش ضایعات، اثــرات مضر 
آلودگی را بر اکوسیستم ما کاهش می دهد 
و زندگی پایدار و تنوع زیســتی را نیز ارتقا 

می بخشد.
در ادامــه این مطلب به یادآوری چند روش 
ســاده برای کاهش تولیــد زباله در زندگی 

روزمره می پردازیم:
۱. محصولات تازه بخرید

در صورت امکان، وقتی به فروشــگاه مواد 
غذایی مــی روید، میوه و ســبزیجات تازه 
تازه ضایعات بســته  بخرید. محصــولات 
بندی اضافی ندارنــد و همین امر می تواند 
مقدار پلاســتیکی را که روزانه دور ریخته 
می شود، کاهش دهد. همچنین می توانید از 
کیسه های پارچه ای برای حمل محصولات 
تازه اســتفاده کنیــد و بنابرایــن نیازی به 
استفاده از کیســه های پلاستیکی نخواهید 
داشت یا مقدار نیاز شما به کیسه پلاستیک 

به میزان چشمگیری کاهش خواهد یافت.
۲. کمپوست تهیه کنید

از ضایعــات غذایی کــه تولید  بســیاری 
می کنیم، مانند پوســت تخم مرغ یا پوست 
میوه، مواد قابل کمپوســت شــدن هستند. 
گنجاندن کمپوست در باغچه خانه، یک راه 
طبیعی برای مالچ پاشــی به جای استفاده 

از مواد شیمیایی در پرورش گیاهان است.
۳. پلاستیک های یکبار مصرف را حذف 

کنید
پلاســتیک های یکبار مصرف یا کالاهای 
کاغذی مانند ظروف، نی، دستمال کاغذی 
و بطری های پلاســتیکی در تولید مقادیر 

زیــادی از زباله ها و افزایــش آلودگی ها در 
کره زمین نقش دارنــد. در عوض از اقلام 
چندبار مصرف مانند کارد و چنگال فلزی یا 
دستمال های پارچه ای استفاده کنید تا مقدار 
کاغــذ و زباله های پلاســتیکی را که با هر 

وعده غذایی تولید می کنید، کاهش دهید.
۴. بازیافت کنید

بازیافت فرآیندی اســت کــه در آن مواد 
استفاده شــده به محصولات جدید تبدیل 
می شــوند. راه های زیادی بــرای بازیافت 
وجــود دارد و با مطالعه دســتورالعمل های 
آن به راحتی می توانید به این هدف برسید 
و میــزان دورریــز زباله را کاهــش دهید. 
بازیافت به صرفه جویی در انرژی، به حداقل 
رساندن انتشار گازهای گلخانه ای و کاهش 

جنگل زدایی در طول زمان کمک می کند.
۵. از صورتحســاب های بــدون کاغذ 

استفاده کنید
بر اســاس داده های یک مطالعه در ســال 
۲۰۰۷ میلادی، اگــر هر خانواده در ایالات 
متحده به صورت حســاب بدون کاغذ روی 
بیــاورد، نزدیک به ۱۷ میلیــون درخت از 
خطر قطع شــدن نجات می یابد. اســتفاده 
ضایعات  الکترونیکــی،  از صورت حســاب 
کاغــذ را کاهش می دهد. همچنین انتخاب 
صورتحســاب الکترونیکی مــی تواند تأثیر 

مثبتی بر محیط داشته باشد.
۶. از ظروف شخصی استفاده کنید

می توانید با استفاده از ظروف یا کیسه های 
شــخصی هنگام خرید غذا یا کاشت گل و 
سبزیجات، ضایعات را کاهش دهید. به طور 
مثال، اگر در سفر قهوه می نوشید، می توانید 
از یک لیوان مســافرتی به جای لیوان های 

یکبار مصرف استفاده کنید.
ســالانه ۳۰۰ میلیون تن پلاستیک تولید و 
بیشــترش به محل های تلنبار یا دفن زباله 
یا دریاها و اقیانوس ها ختم می شــود که به 
محیط  زیســت  لطمه و به زیست گیاهی و 

جانوری آسیب جدی می زند.
تخمین زده اند تا سال ۲۰۴۰ بین ۲۳ تا ۳۷ 
میلیــون تن زباله وارد سیســتم های آبی و 

دریایی دنیا شود.

موفقیت کره  جنوبی در کاهش پسماند غذایی؛ 

چگونه کمتر زباله تولید کنیم؟



سیاسی

وزیر امور خارجه روســیه و سرپرســت وزارت امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران با تاکید بر تقویت مناسبات و روابط 
ارتقاء همکاری های  دوجانبه، درخصوص برنامه ریــزی و 

چند جانبه در روزهای آتی گفت وگو و رایزنی کردند.
به گزارش ایرنا، ســرگئی لاوروف وزیر امور خارجه روسیه 
در تماس تلفنی با علی باقری سرپرست وزارت امور خارجه 
مراتب تســلیت و همدردی خود را به مناســبت شهادت 
رئیس جمهور و وزیر امورخارجه جمهوری اســلامی ایران 

ابراز کرد.
وی همچنین بر اهتمام، عزم و اراده کشورش در پیگیری 

و تقویت مناسبات دو کشور تاکید کرد.
علی باقری سرپرست وزارت امور خارجه جمهوری اسلامی 
ایران نیز در این  گفتوگوی تلفنی ضمن تشــکر و قدردانی 
از ابراز همدردی مقامات عالی روسیه و اعلام آمادگی این 
کشــور به منظور همکاری در عملیات جســتجوی بالگرد 
حامل رئیس جمهور و وزیر امور خارجه شهید کشور اظهار 
داشت: چند جانبه گرایی و تقویت روابط بین المللی انتخاب 
راهبردی دو کشــور ایران و روســیه برای شکل دهی به 
جهانی عادلانه اســت و دراین مسیر هر کشوری بر اساس 

ظرفیت ها و توانمندی هایش ایفای نقش خواهد کرد.
وی تاکیــد کرد: جمهوری اســلامی ایــران نیز همچون 

گذشته با قوت در این مسیر گام بر می دارد.
وزیر امور خارجه روســیه و سرپرســت وزارت امور خارجه 
جمهوری اســلامی ایــران همچنین با تاکیــد بر تقویت 
مناســبات و روابط دوجانبه، در خصــوص برنامه ریزی و 
ارتقــاء همکاری های چند جانبه در روزهای آتی گفت وگو 

و رایزنی کردند.

ســفیر یمــن در تهــران گفــت: امیرعبداللهیــان یک 
مکتب و مدرســه  درس دیپلماســی جهادی بود. شخصا 
یــک دوســت و اســتاد عزیــز را از دســت دادم ولــی 
 اطمینــان دارم که این راه جهاد ایــران ادامه پیدا خواهد

کرد.
به گــزارش خبرنگار سیاســت خارجــی ایرنــا، ابراهیم 
محمد الدیلمی ســفیر یمن در جمهوری اســلامی ایران 
در مراســم بزرگداشــت شــهید حســین امیرعبداللهیان 
که در دفتر مطالعات سیاســی و بین المللــی وزارت امور 
خارجه برگزار شــد، اظهارداشت: شــهید امیرعبداللهیان 
در میدان دیپلماســی به عنوان یک مجاهــد کار کردند، 
 ایشان دوســت، برادر و اســتاد عزیزی برای ما محسوب

می شدند.
وی گفت: شــهادت می دهــم که آقــای امیرعبداللهیان 
در رأس شــهدایی هســتند کــه در مقابله بــا جبهه کفر 
داشــتیم. از زمانیکــه ایشــان وزیر خارجه ایران شــدند، 
نه فقط وزیر خارجه ایران بلکه ســفیر ســایر کشورهای 
 اســلامی در جامعه بین المللــی برای مبارزه با اســتکبار

بود.
ســفیر یمــن در ایــران تصریح کــرد: ایشــان در حوزه 
دیپلماســی یک دیپلمات شــجاع بود و این فقط خاصیت 
شــهید امیرعبداللهیان نبود بلکه خاصیت و ویژگی ســایر 
دیپلمات های ایرانی اســت. زمانیکه شهید به سمت وزیر 
رســیدند برخی تردید کردند که آیا ایشان می تواند در این 
شرایط سخت سیاست خارجی را به پیش ببرد؟ ولی من از 
همان ابتدا مطمئن بودم که این اتفاق خواهد افتاد و ایشان 

فردی توانمند است.
الدیلمی با بیان اینکه شهید امیرعبداللهیان در ادب و تواضع 
کم نظیر بود، گفت: وی همیار شــهید سلیمانی در پیشبرد 
سیاست ها به خصوص در در قبال پیشبرد روابط با کشورهای 
منطقه به نحو احســن بود. آقای رئیسی با همیاری شهید 
امیرعبداللهیان اجازه ندادند قطار عادی ســازی روابط رژیم 
 صهیونیستی با کشــورهای عربی به هدف نامشروع خود 

برسد.
وی بیان کرد: امروز کســانی که در قطار عادی ســازی 
روابط با رژیم صهیونیســتی هســتند از نبود دو شــهید 
بزرگوار خوشــحال می شــوند، اما من به سیاست خارجی 
ایــران ایمان دارم که بتواند مانع از تحقق عادی ســازی 
 روابط رژیم صهیونیســتی بــا برخی کشــورهای عربی

شود.
ســفیر یمــن در جمهوری اســلامی ایران افــزود: آقای 
امیرعبداللهیان یک مکتب و مدرســه  درس دیپلماســی 
جهادی بود. شــخصا یک دوست و استاد عزیز را از دست 
دادم ولی اطمینــان دارم که این راه جهاد ایران ادامه پیدا 

خواهد کرد.
الدیلمی در پایان خاطرنشان کرد: در آخر عرایضم سه شهید 
مقاومت را میخواهم نام ببرم، اولین شهید، سفیر ایران در 
یمن هست که وقتی با ایشــان بعد از شهادت حاج قاسم 
صحبت میکردم اصلا ایشان به تعلقات دنیوی فکر نمی کرد، 
شــخص دوم آقای شیخ الاسلام بود که بر اثر کرونا فوت 
کرد و شهید سوم هم آقای امیرعبداللهیان است که راه را 
 می دید و برایش روشــن بود که انتهای مسیرش شهادت 

است.

  سیاست خارجی
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سفیر یمن در ایران: امیرعبداللهیان 
مکتب درس دیپلماسی جهادی بود 

   سیاست داخلی 
    

با توجه به برگزاری زودهنگام انتخابات دوره چهاردهم ریاست 
جمهوری در پی شــهادت آیت الله ســید ابراهیم رئیسی، این 
روزها شاهد افزایش فعالیت های انتخاباتی احزاب و گروههای 

سیاسی و انتشار اخبار مرتبط با این رویداد هستیم. 
به گزارش ایســنا، با مرور اخبار انتخاباتی امروز-شنبه- پنجم 
خرداد ۱۴۰۳ می خوانیم: در جلســه ســران قوا که بعد از ظهر 
۳۱ اردیبهشــت که به میزبانی محمد مخبر، معاون اول رئیس 
جمهور و با حضور حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای، 
رئیس قوه قضائیه، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس شــورای 
اســلامی در محل ســاختمان دولت برگزار شد، راجع به نحوه 
اجرای اصل ۱۳۱ قانون اساســی مبنی بر طی فرایند انتخابات 
ریاســت جمهوری در مدت ۵۰ روز بحث و تبادل نظر صورت 

پذیرفت.
بر این اســاس، زمانبندی فرایند انتخابات شامل زمان تشکیل 
هیات های اجرایی، ثبت نام نامزدها، تبلیغات و روند برگزاری 
مورد بررســی قرار گرفت و مقرر شــد با توجه به توافق اولیه 
شــورای نگهبان، انتخابات برای تعیین رئیس جمهور جدید در 

تاریخ ۸ تیرماه ۱۴۰۳ برگزار شود.
بر اســاس تقویم مصوب انتخابات ثبت نام نامزدها در روزهای 
دهــم تــا چهاردهم خرداد انجام می شــود و زمــان تبلیغات 

انتخاباتی نیز از روز ۲۳ خرداد لغایت ۶ تیرماه خواهد بود.
احزابوتشکلهاچهکردهاند؟

ســخنگوی حزب ندای ایرانیان از شروع جلسات این حزب با 
موضوع انتخابات ریاست جمهوری خبر داد.

ســعید نورمحمدی با ابراز تاســف از حادثه پیــش آمده برای 
رئیس جمهور و همراهان ایشــان گفت: طبق قانون اساسی با 
درگذشت رئیس جمهور انتخابات ریاست جمهوری طی ۴۰ روز 
آینده برگزار خواهد شــد. حزب ندای ایرانیان به همین منظور 
روز گذشــته جلسه فوق العاده شورای سیاست گذاری حزب را 
برگزار کرد و اعضای سیاســت گذاری نسبت به تحولات بعد 
از سقوط بالگرد حامل رئیس جمهور بحث و گفت وگو کردند.

وی ادامه داد: با نظر اعضای شــورای سیاست گذاری امشب 
جلسه فوق العاده مشترک شورای مرکزی و شعب استانی حزب 
برگزار خواهد شــد و رویکردها و سیاست های حزب در قبال 

این انتخابات به بحث و گفت وگو گذاشته خواهد شد.
از طرف دیگر دبیرکل جامعه اســلامی کارمندان از بررســی 
ســوابق داوطلبان بالقوه در این تشــکل سیاســی خبر داد و 
گفت: در مرحله ابتدایی این بررســی ها هستیم و ممکن است 
با داوطلبان احتمالی هم جلســه برگزار کنیم. شاخص های ما 
برای بررسی داوطلبان هم شاخص هایی است که رهبر معظم 

انقلاب درباره ریاست جمهوری فرموده اند.
همچنیــن قائم مقام دبیــرکل حزب اعتماد ملی با اشــاره به 
اینکه فردا جلســه فوق العاده جبهــه اصلاحات برگزار خواهد 
شــد، گفت: اعتماد ملی در انتخابات شــرکت می کند ولی نوع 
مشــارکت حزب به داوطلبانی که تایید صلاحیت می شوند هم 
بستگی دارد. اگر نامزد اصلاح طلب تایید شود حتما در انتخابات 

فعال هستیم؛ در غیر این صورت به بررسی بیشتر نیاز است.
ســخنگوی جبهه اصلاحــات هم اعلام کرده اســت که این 
جبهــه هنوز تصمیمی در مورد انتخابات ریاســت جمهوری ۸ 
تیر نگرفتــه، اما این انتخابات در دســتورکار جبهه اصلاحات 
است وجلسه انتخاباتی اصلاح طلبان فردا برگزار می شود. ورود 
جبهــه اصلاحات با گزینه های حداکثری بســتگی به عملکرد 

شورای نگهبان دارد.
جــواد امام دربــاره اینکه توصیه جبهه اصلاحات به شــورای 
نگهبان برای افزایش مشارکت در انتخابات چیست، گفت: من 
فکر می کنم انتظار جبهه اصلاحات و مردم این است که شاهد 
برگزاری انتخاباتی آزاد با حضور همه ســلایق باشیم. از عدم 
مشارکت مردم در انتخابات گذشته درس بگیریم و انتخابات را 
به مردم واگذار کنیم و به جای مردم تصمیم نگیریم، همه باید 
به فردی که مردم او را می پســندند، تن دهیم. اگر این اتفاق 
بیفتد، می توانند از جریانات سیاسی و مردم انتظار داشته باشند 

که در انتخابات حضور پررنگی داشته باشند. 
همچنیــن نایب رئیس خانه احزاب خبــرداد که در ۲ روز آینده 
اولین جلســۀ انتخاباتی احزاب اصول گرا در قالب فراکســیون 
اصول گرایان خانه احزاب برگزار خواهد شــد. سعی می کنیم با 
هم افزایی دیگر احزاب اصول گرا در نهایت ۲ یا ۳ نامزد نهایی 

در عرصۀ انتخابات ریاست جمهوری داشته باشیم.
شخصیتهاچهمیگویند؟

دفتر علی لاریجانی به اخبار منتشر شده درباره نامزدی وی در 
انتخابات واکنش نشان داد و نوشت: اخبار دکتر علی لاریجانی 
مشــاور رهبر انقلاب اسلامی »صرفاً و تنها« از طریق مجاری 

رسمی ایشان منتشر می شود.
آیــت الله علیرضا اعرافی هم کاندیداتــوری خود در انتخابات 
ریاســت جمهوری را تکذیــب کرده و گفته اســت که قصد 

کاندیداتوری در انتخابات ندارم.
بنا بر اخبار منتشر شده،  برخی از شخصیت های سیاسی کشور 
به منزل ســعید جلیلی رفته و از وی برای حضور در انتخابات 
ریاســت جمهوری دعوت کرده اند که با مخالفت سعید جلیلی 

روبرو شدند.
در همین ارتباط حامد سلطانی یکی از حامیان جلیلی با انتشار 
پســتی در اینستا گرام با اشاره به اینکه حزب اللهی تر از جلیلی 
نداریم، نوشته است که اولویت اصلی کشور باید تقویت محور 
مقاومت باشد و به همین خاطر باید جلیلی رئیس جمهور شود. با 

احمدی نژاد و ظریف محور مقاومت تضعیف می شود!
همچنین عبدالرضا داوری شــمس الدین حسینی را به عنوان 
شــخصی که می تواند پدیده انتخابات باشــد، مطرح کرده و 
گفته است: با اینکه فقط ۳۵ روز تا انتخابات ریاست جمهوری 
باقیســت اما یکی از چهره هایی که می تواند به پدیده هشــتم 
تیر تبدیل شــود و معادلات انتخابات را تغییر دهد دکتر ســید 
شــمس الدین حسینی اســت. یک تکنو کرات توسعه گرا که 
سابقه حضور در دولت و مجلس و دانشگاه را دارد و مورد وثوق 

مردم و نظام است.
بنابر اخبار منتشر شــده در دولت بهار نیز جمعی از افرادی که 
خود را نماینده اقشــار مختلف مردم قم معرفی می کردند، روز 
گذشــته با اجتماع در برابر منزل محمود احمدی نژاد مصرانه 
از او خواســتند تا برای به ســامان رساندن مشکلات و شرایط 
ســخت امروز کشور، خود را در معرض انتخاب مردم قرار دهد 

و در انتخابات پیش رو ثبت نام نماید.
اما صدای ملت با انتشــار مطلبی نوشــته اســت، احمدی نژاد 
می گویــد در حــال بررســی شــرایط اســت تــا تصمیــم 
 بگیــرد کــه در انتخابات، بــه عنــوان نامزد ثبت نــام کند

یا خیر؟

آغاز گمانه زنی های انتخابات ریاست 
جمهوری

دوازدهمین دوره مجلس شــورای اســلامی فردا دوشــنبه 
در شــرایطی آغاز بــه کار می کند که منتخبان زن ســهمی 
۵ درصدی از کرســی های نمایندگــی را از آنِ خود کردند و 
از مجموع ۲۹۰ کرســی این مجلس، ۱۴ کرســی را به خود 

اختصاص دادند.
به گزارش ایسنا، مراســم افتتاحیه دوازدهمین دوره مجلس 
شــورای اســلامی و با حضور ۲۹۰ منتخب برگزار می شود؛ 
دومین جلســه مجلس اما روز سه شنبه با دستوری مهم آغاز 
به کار می کند؛ »برگزاری انتخابات هیأت رئیســه« انتخاباتی 
مهم و تاثیرگذار در روند فعالیت های ۴ ســاله مجلس جدید 
که تاکنون نیز برخی اسامی برای ۱۲ کرسی هیات رئیسه که 
متشــکل از یک رئیس، ۲ نایب رئیس، ۶  دبیر و ۳ ناظر است 
مطرح شده اما آنچه که در میان این اسامی به چشم می آید، 
جای خالی زنان اســت؛ تاکنون نام هیچ یک از منتخبان زن 
برای هیچ کدام از صندلی های هیأت رئیســه مطرح نشــده 

است.
بررسی تاریخچه ادوار مجلس نشــان می دهد که تاکنون و 
طــی ۱۲ دوره مجلس، ۱۲۵ زن بــه عنوان منتخب مردم به 
مجلس راه یافته اند؛ در دوره اول تا ســوم مجلس ۴ نفر، در 
دوره چهارم ۹ نفر، در دوره پنجم ۱۴ نفر، در دوره ششــم ۱۳ 
نفر، در دوره هفتم ۱۳ نفر، در دوره هشتم ۸ نفر، در دوره نهم 
۹ نفــر، دوره دهم ۱۷ نفر و در دوره یازدهم ۱۶ نفر به عنوان 
نمایندگان مردم در مجلس حضور داشتند و در دوره دوازدهم 
نیــز ۱۴ نفر از زنان به عنوان نماینده مجلس فعالیت خواهند 
کرد. همچنین در بررســی اعضای هیأت رئیسه های مجالس 
پیشــین تنها نام یک زن یعنی ســهیلا جلودارزاده به چشم 
می آید؛ او که سابقه نمایندگی مجلس در ادوار پنجم، ششم، 
هفتم و دهم را در کارنامه سوابق خود دارد، در دوره ششم به 
مدت ۴ ســال به عنوان سهیلا جلودارزاده عضو هیأت رئیسه 

)منشی( فعالیت کرد.
از مجلــس هفتم تا پایان مجلس یازدهم به مدت ۲۰ ســال 
هیأت رئیســه مجلس شورای اسلامی با ترکیبی تمام مردانه 
فعالیــت کرد؛ حال با آغاز دوره دوازدهم مجلس و با توجه به 
سهم ۵ درصدی زنان از کرسی های مجلس و حضور ۱۴ زن 
که نیمی از آنها )الهام آزاد، سارا فلاحی، فاطمه محمدبیگی، 

فاطمه مقصودی، زهرا سعیدی، سمیه رفیعی و زهره سادات 
لاجوردی( دارای ســابقه نمایندگی بوده و نیمی دیگر )زهرا 
خدادادی، مریم عبداللهی، شــهین جهانگیری، عالیه زمانی 
کیارسی، فاطمه جراره، بهشید برخوردار و زینب قیصری( نیز 
برای نخستین مرتبه به مجلس راه یافته اند، باید منتظر ماند و 
دید که آیا طلسم ۲۰ سال غیبت زنان در هیأت رئیسه مجلس 

شکسته می شود؟
برای پاســخ به این پرسش به سراغ ســمیه رفیعی منتخب 
مردم تهران، ری، شمیرانات، پردیس و اسلامشهر در مجلس 

دوازدهم رفتیم.
رفیعی: تابوی حضور زنان در هیأت رئیســه مجلس دوازدهم 

باید شکسته شود
ســمیه رفیعی در گفت وگو با ایسنا درباره اهمیت حضور زنان 
در هیأت رئیســه مجلس و تاثیر این حضور در عملرد مجلس 
تاکید کرد: به نظر من حضور خانم ها در هیأت رئیسه مجلس 
از هر جهتی از جمله منظم و قاعده مند شدن دستور جلسات، 

پیگیری مصوبات و خیلی از موارد دیگر می تواند موثر باشد.
وی با اشــاره به غیبــت ۱۰ دوره ای زنان در هیأت رئیســه 
مجالس ادوار گذشــته گفت: متاسفانه مجالس در طول ادوار 
گذشــته خیلی نسبت به موضوع حضور زنان در هیأت رئیسه 
اهتمام جدی نداشــتند و به جز یــک دوره که یکی از زنان 
نماینده عضو هیأت رئیسه بوده، هیأت رئیسه مجالس مختلف 
از حضور زنان محروم بودند. با توجه به اینکه در این خصوص 
بارها در جلسات و محافل مختلف جامعه زنان، نمایندگان زن 
مجلس مورد ســوال قرار می گیرند، با حضور زنان در هیأت 
رئیســه مجلس در واقع نســبت به مطالبات عمومی که در 

جامعه و به ویژه جامعه فرهیختگانی زنان  وجود دارد پاســخ 
مناسبی داده می شود.

منتخب مردم تهران در مجلس همچنین با بیان اینکه »حضور 
خانم ها در هیأت رئیســه مجلس حتماً در ابعاد بین المللی نیز 
پیام مهمی را مخابره می کند«، عنــوان کرد: بعُد بین المللی 
حضور زنان در ترکیب هیأت رئیســه مجلس از ابعاد مهمی 
اســت که نادیده گرفته می شود؛ حتی نظر من این است که 
حضور خانم ها در هیأت رئیسه مجلس نباید صرفاً محدود به 
۶ دبیر یا ۳ ناظر باشد؛ چرا خانم ها نباید برای نایب رئیسی و 
حتی ریاست مجلس کاندیدا شوند؟ اینها نکات مهمی هستند.

رفیعی با اشــاره به آئین نامه داخلی مجلــس تاکید کرد: بر 
اســاس آئیــن نامه داخلی مجلــس هیــچ ممنوعیتی برای 
کاندیداتوری زنان برای همه کرسی های هیأت رئیسه وجود 
ندارد؛ در این شــرایط چرا نباید خانم ها واقعاً کاندیدای همه 

کرسی های هیأت رئیسه مجلس شوند؟
وی در پاســخ به این پرســش که فکر می کنید که این تابو 
در مجلس دوازدهم شکســته شود؟ گفت: آنچه که من فکر 

می کنم این است که این تابو باید شکسته شود.
منتخب مردم تهران در مجلس همچنین در پاسخ به اینکه آیا 
علاقه ای به شکسته شدن این تابو در مجلس دوازدهم وجود 
دارد؟ نیز اظهار کرد: اول باید ببینیم که ضرورت این موضوع 
توســط همه منتخبین احساس می شــود یا خیر؛ حضور در 
ترکیب هیأت رئیسه مجلس از موضوعاتی است که می تواند 

در نخستین جلسه ی فراکسیون زنان مطرح شود.
رفیعــی در پایان در پاســخ به این پرســش کــه آیا برای 
کرسی های هیأت رئیسه مجلس اعلام کاندیداتوری می کنید؟ 
عنوان کرد: فرهنگ این موضوع باید جا بیفتد؛ خودم هنوز به 
این موضوع فکر نکردم اما اینکه این باور اصلًا وجود نداشته 
باشــد و رویکرد این باشــد که خانم ها اصلًا نباید برای همه 

صندلی های هیأت رئیسه کاندیدا شوند، باید تغییر کند.
حــال باید منتظر ماند و دید که آیا تا روز سه شــنبه ۸ خرداد 
۱۴۰۳ که دومین جلسه صحن مجلس دوازدهم کار خود را با 
دســتور کار انتخابات هیأت رئیسه آغاز می کند، زنان مجلس 
برای تصاحب کرســی های هیأت رئیســه مجلــس اقدامی 

می کنند یا خیر؟

زنان و هیأت رئیسه مجلس

آیا طلسم ۲۰ سال غیبت زنان در هیأت رئیسه مجلس شکسته می شود؟

کارشناس مســائل اســرائیل با بیان اینکه 
فضــای سیاســی در کشــورهای غربی در 
حال تغییر اســت و این تغییر برای اسرائیل 
و آینده آن مهم است، گفت: حمله حماس و 
عملیات طوفان الاقصی و همچنین عملیات 
وعده صادق از ســوی ایران نشان داد قدرت 

بازدارندگی اسرائیل تضعیف شده است.
به گزارش ایســنا، نروژ، ایرلند و اسپانیا سه 
کشــور اروپایی هستند که طی روزهای اخیر 
استقلال فلسطین را به رسمیت شناخته اند و 
طبق اخبار کشــورهای مالت و اسلوونی نیز 
به زودی فلسطین را به رسمیت می شناسد.

نخســت وزیر نروژ با اعلام این اقدام گفت: 
به رسمیت شناختن کشور فلسطین به معنای 
حمایــت از گروه های میانه رویی اســت که 
نقش آن ها در نزاع پایدار کاهش یافته است. 
ما از کشــورهای دیگر نیــز می خواهیم که 
چنین اقدامی انجام دهند و کشــور فلسطین 

را به رسمیت بشناسند.
وی افزود: به رســمیت شــناختن کشــور 
فلسطین احتمالا به از سرگیری روند تحقق 
راه حل ۲ دولت منجر خواهد شــد. جنگ در 
غزه نشــان می دهد که تحقق صلح و ثبات 
در گرو حل مسئله فلسطین است. راه حل ۲ 

دولت به نفع اسرائیل است.
همچنین »ســیمون هریس« نخســت وزیر 
ایرلند نیز روز چهارشنبه با اعلام به رسمیت 
شناختن کشــور فلسطین گفت: امروز ایرلند، 
نــروژ و اســپانیا اعلام می کنند که کشــور 
فلسطین را به رسمیت می شناسند. امروز، یک 
روز تاریخی و مهم اســت. ما از کشورهای 

دیگر می خواهیم که به ما بپیوندند. 
ایــن اقــدام کشــورهای اروپایــی واکنش 
واشــنگتن را به دنبال داشته که چنین کاری 
از سوی کشــورهای اروپا با صورت یکجانبه 
نخواهد بود، علاوه بر این نتانیاهو ســفرای 
خود را از کشــورهایی که استقلال فلسطین 

را به رسمیت شناختند، فراخواند. 
»سید هادی برهانی« در گفت وگو با ایسنا در 
تحلیل خود از به رســمیت شناختن استقلال 
فلسطین از ســوی چند کشور اروپایی اظهار 

کرد: واقعیت این است  تحولاتی که خصوصا 
در چند روز اخیر و در صحنه بین المللی شاهد 
بودیم، شــاید هیچ وقت در تاریخ اســرائیل 
ســابقه نداشــته و تا این اندازه فشــارهای 
بین المللی به اســرائیل وارد نشده بود که به 

نوعی در انزوا قرار گیرد.
وی تصریح کــرد: این تحولات دو دســته 
هســتند، نخســت شناســایی و به رسمیت 
شــناختن فلسطین از سوی کشورهای غربی 
و در اروپــا بود ، البته فلســطین پیش از این 
توسط اکثر کشورهای جهان سوم به رسمیت 
شــناخته شــده بود و مجموعه ای که عمدتا 
در دنیا باقــی مانده بود همین کشــورهای 
غربــی و اروپایی بودند. لذا بعد از ســوئد که 
قبلا فلســطین را به رسمیت شــناخته بود، 
در چنــد روز اخیر نروژ، اســپانیا و ایرلند نیز 
استقلال فلســطین را به رسمیت شناختند و 
احتمالا کشــورهای دیگری هســتند که به 
این تصمیم و به رســمیت شناختن فلسطین 

خواهند پیوست.
این استاد دانشگاه همچنین بیان کرد: معاون 
نخســت وزیر اسپانیا نیز با اعلام به رسمیت 
شناختن فلسطین ، ابراز کرد که این اول راه 
است و ادامه می یابد و فلسطین از بحر تا نهر 

باید آزاد شود شاید این تعبیر کم سابقه ای بود 
که از سوی یک کشور اروپایی مطرح شد.

برهانی ادامه داد: این ها نشان می دهد فضای 
سیاسی در کشــورهای غربی در حال تغییر 
اســت و این تغییر برای اسرائیل و آینده آن 
مهم است. زیرا منبع اصلی حمایت از اسرائیل 
در جهان مجموعه کشــورهای غربی هستند 
و اما خود رژیم صهیونیستی امکاناتش کمتر 
از آن است که به تنهایی بتواند بقای خود را 
حفظ کند لذا اگر حمایت کشورهای غربی از 
استقلال فلسطین به شکل جدی دنبال شود، 
آینده اسرائیل دچار تضعیف شده و این مساله 

برای اسرائیل خطرناک است.
وی یادآور شد: ریشه این تصمیم اروپایی ها، 
عمدتــا به تغییــر افکار عمومــی در جامعه 
غرب بر می گردد، افــکار عمومی در غرب 
به مســائلی مانند حقوق بشر،  دموکراسی و 
قطعنامه های ســازمان  ملل حســاس است 
و اســرائیل طــی ۸-۹  ماه اخیــر خیلی به 
این مســائل بی توجهی نشــان داد،  این در 
حالی بــود که دوربین ها بودنــد و دنیا تمام 
جنایت های اســرائیل را دید ، لذا تحولی که 
اتفاق می افتد برای اســرائیل بسیار خطرناک 

است.

به رسمیت شناختن فلسطین؛ زنگ خطری برای رژیم صهیونیستی

فرمانده نیروی پدافنــد هوایی ارتش گفت: 
ما لحظــه ای در صیانــت از مرزها و منافع 
جمهوری اســلامی ایران غفلــت نکرده و 
با تمــام توان حافظ تمامیت ارضی کشــور 

هستیم. 
امیرســرتیپ  به گــزارش خبرگزاری مهر، 

علیرضا صباحی فرد فرمانــده نیروی پدافند 
هوایی ارتش به همراه امیر سرتیپ علیرضا 
الهامی جانشین فرمانده نیروی پدافند هوایی 
ارتش از گروه پدافند هوایی شــهید حبیبی 
تهران و ســایت های موشکی و راداری این 
مواضع پدافندی بازدید کرد و توان عملیاتی 
و آمادگی دفاعی این یگان پدافندی را مورد 

بازدید قرار داد.
وی اظهــار کرد: همانگونه که پدافند هوایی 
عملکــردی درخشــان در ســال های دفاع 
مقدس داشــته، امروز نیز نقــش حیاتی در 
مراقبــت از مرزهای ایــران و تأمین امنیت 

کشور ایفا می کند.

فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش با تاکید 
بر ضــرورت هوشــیاری و حساســیت هر 
چه بیشــتر در حفظ تمامیت ارضی کشــور، 
افزود: لحظه ای در صیانت از مرزها و منافع 
جمهوری اسلامی که از شمالی ترین نقطه تا 
جنوبی ترین بخش، خاک مقدس ایران است، 
غفلت نکرده و بــا تمام توان حافظ تمامیت 

ارضی کشور خواهیم بود.
ســرتیپ صباحی فرد با بیــان اینکه نیروی 
پدافنــد هوایی همواره در راســتای افزایش 
قدرت دفاعی گام های اساسی برداشته است، 
اضافه کرد: طی ســال های گذشته این نیرو 
دســتاوردهای بومی متعــددی را در حوزه 

دفاعی داشــته و قابلیت ها و توانمندی های 
آفنــدی و پدافنــدی لازم را در درون خود 

ایجاد کرده است.
وی در ادامه درباره شــهدای خدمت گفت: 
رییس جمهور شــهید و همراهان او در راه 
خدمت به کشــور به درجه رفیع شــهادت 
نائــل آمدنــد و مــزد خادمــی مخلصانه 
خودشــان را از خداوند متعال دریافت کردند 
 و نــام و یــاد آنان تــا ابد جاودانــه خواهد

ماند.
فرمانده نیروی پدافند هوایی ارتش در ادامه 
از مجموعه مدیریت و کنترل شهید جودکی 
بازدید کرد و با اشاره به اینکه تجهیزات مورد 
اســتفاده در این نیرو همگی تولیدات داخلی 
و بومی هســتند، ابراز خشنودی و آن را مایه 

افتخار کشور دانست.

امیر صباحی  فرد: حافظ تمامیت ارضی کشور هستیم

رئیس کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس 
شورای اســلامی درباره احتمال الکترونیکی 
شــدن انتخابات ریاســت جمهوری به ارائه 

توضیحاتی پرداخت. 
محمدصالــح جوکار در گفت وگو با ایســنا، 
اظهــار کرد: در انتخابــات مجلس دوازدهم 
در برخــی از حوزه ها انتخابــات به صورت 
الکترونیکی انجام شد چون در قانون دولت 

ملزم شــده بود که در یک هشتم حوزه های 
انتخابیه کل کشــور انتخابات را الکترونیکی 
برگزار کند که علــت آن حجم بالا و تعداد 

زیاد کاندیداها است.
رئیس کمیسیون شورا و امور داخلی مجلس 
شورای اســلامی بیان کرد: برای انتخابات 
ریاســت جمهــوری دوره چهاردهم امکان 
در  حداقل  الکترونیکی  انتخابــات  برگزاری 

دور اول وجود ندارد چرا که شرایط آن مهیا 
نیســت اگر انتخابات ریاســت جمهوری به 
مرحله دوم کشــید آن زمان شورای نگهبان 

تصمیم گیری می کند.
جوکار با یادآوری زمــان برگزاری انتخابات 
ریاســت جمهوری در هشــتم تیرماه اظهار 
کرد: طبق قانون شــروع پروســه انتخابات 
باید از ۳۱ اردیبهشــت ماه انجام می شد که 

به دلیل شــهادت رئیس جمهور و برگزاری 
مراسم تشــییع و خاکســپاری تا این زمان 
مقــداری به عقب افتــاد و در هر صورت از 
دهم تا چهاردهم خردادماه از کاندیداها ثبت 
نام می شود، روال برگزاری انتخابات هم به 
همان روش قبــل همچون انتخابات ۱۴۰۰ 

است.

جوکار توضیح داد:
آیا انتخابات ریاست جمهوری به صورت الکترونیک برگزار می شود؟
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محققان یک ســیاره جدید کشف کرده اند که احتمالا از 
حیات پشــتیبانی می کند. این سیاره در فاصله ۴۰ سال 

نوری از زمین است.
به گزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از تایم، این تحقیق 
 Monthly Notices of the Royal در نشــریه
Astronomical Society منتشــر شده و سیاره 
جدید را Gliese۱۲b نامیده اســت. محققان معتقدند 
سیاره مذکور نزدیک ترین سیاره معتدل، در حال عبور و 

مشابه زمین است که تاکنون کشف شده است.
گروهی از محققــان بین المللی با اســتفاده از ماهواره 
TESS ناســا این کشــف را انجام داده انــد. محققان 
معتقدند این یکی از معدود ســیارات صخره ای کشــف 
شده اســت که پتانسیل حیات برای انســان ها را دارد. 
البته باید توجه داشــت ســیاره مذکور ۴۰ سال نوری از 

زمین فاصله دارد.
Gliese۱۲b تنهــا اندکی از زمین کوچک تر اســت. 
این سیاره خارج از منظومه شمسی دور یک ستاره سرخ 

کوتوله و و خنک مدار می زند.
Gliese۱۲b همچنین شــباهت هایی به زهره دارد که 
بیشــتر اوقات به دلیل شباهتش به زمین، دوقلوی سیاره 

خاکی نامیده می شود.
یک سال روی سیاره مذکور معادل ۱۲.۸ روز زمینی است 
زیرا فاصله آن تا ستاره اش اندک است. همچنین سیاره 
مذکور حدود ۱.۶ بار بیشــتر از انــرژی دریافتی زمین از 

خورشید، از ستاره اش انرژی دریافت می کند.
جالب آنکه این سیاره نزدیک ترین سیاره مشابه زمین از 
لحاظ اندازه و دماست که تاکنون کشف شده است. سیاره 
های مشابه Gliese۱۲b نادر هستند و در فاصله بسیار 
دوری قــرار دارند. بنابراین اینکه محققان بتوانند یکی از 
این سیارات را از نزدیک رصد کنند و درباره دما و اتمسفر 

آن اطلاعاتی به دست بیاورند، بسیار نادر است.
 ،Gliese۱۲b برای کشف قابلیت پشتیبانی از حیات در
باید مشــخص شود اتمسفر آن مشابه زمین است یا خیر 
و به این ســوال پاسخ داده شود که آیا روی سطح سیاره 

آب وجود دارد.
آنها هنوز نمی دانند اتمسفر سیاره چگونه است.

 

بســیاری از رودخانــه هــای ایالــت آلاســکا بــا آب 
شــفاف اکنــون بــه رنــگ نارنجــی درآمــده اند و 
 همیــن امــر ســاکنان منطقــه را شــگفت زده کرده 

است.
بــه گزارش خبرگزاری مهر به نقل از دیلی میل، گروهی 
از محققان تحقیقی منتشــر کرده و چگونگی ذوب شدن 
منابع یخی آلاســکا که توســط تغییــرات آب و هوایی 
تسریع شده است را توضیح داده اند. این روند سبب شده 
رودخانه های این ایالت به مناطق مرده اسیدی و نارنجی 

رنگ تبدیل شوند.
اکســیدهای آهن کــه در حقیقت همــان زنگ زدگی 
هســتند، در نتیجه آب شدن سنگ معدن هایی که مدت 
ها منجمد بوده اند به وجود آمده اند . علاوه بر آن اســید 
سولفوریکی که طی همین فرایند به وجود می آید، سبب 
شــده اند آب های شفاف و زلال این منطقه را به اندازه 
سرکه تند و تیز و پوشــش گیاهی منطقه مانند وضعیت 
آتش سوزی سیاه شــود و همچنین مرگ و میر ماهیان 

را در پی داشته اند.
به گفته یکــی از این محققان چنیــن مناطق مرده ای 
ممکن اســت در هر نقطــه ای در گســتره 5.۶میلیارد 
جریبــی از نیمکره شــمالی زمین که لایه پرمافراســت 
 )خــاک منجمد( آن درحال آب شــدن اســت به وجود

آید.
نارنجی رنگ شدن رودخانه ها بویی همراه دارد که شبیه 
سبزیجات فاسد شده است و ممکن است حیات آبی را از 
بین ببرد و بیمار کند. همچنین این روند سلامت و حیات 
جوامع محلی را که به این رودخانه متکی هستند، تحت 

تاثیر قرار می دهد.
تیموتــی لایونز یکی از مولفان ایــن پژوهش می گوید: 
این تئوری ممکن اســت در هر نقطــه ای از زمین که 
چنین صخره هایی وجود داشــته باشــد، ایجاد شــود. 
این صخره ها اســتثنایی نیســتند و ما آنها را »شــیل« 
نامیــده ایــم. آنها حاوی مــواد معدنی ماننــد پیریت و 
ســولفید آهن هســتند که ممکن است اکســیده شوند. 
البته میزان آنها در ذخایر ســنگ معدن انبوه نیســت اما 
 مقیــاس صخره هایی بــا این ویژگی ها بســیار فراگیر

است.

در فاصله ۴۰ سال نوری؛

کشف سیاره مشابه زمین در خارج از 
منظومه شمسی

رودخانه های آلاسکا نارنجی شدند

محققان معتقدند ویروس های باستانی که در دی ان 
ای انســان قرار دارند، آسیب پذیری نسبت به ابتلا به 

اختلالات روانی را افزایش می دهند.
به گزارش خبرگزاری مهر بــه نقل از تلگراف، حدود 
۸ درصد از کد ژنتیک انســان حاوی توالی هایی است 
که »رتروویروس های درون زا انسانی«)Hervs(نام 
دارند و درحقیقت بقایای عفونت های باستانی هستند 
که اجداد انسان ها صدها هزار سال قبل دچار آن شده 
بوده اند. قبلا تصور می شد این کدهای مرموز که در 
حقیقــت دی ان ای به دردنخور)Junk DNA( نام 

دارند، تاثیر اندکی بر بدن انسان داشته باشند.
اما محققــان کالج کینگ لندن متوجــه برخی توالی 
ها شــده اند کــه احتمال ایجاد بیمــاری هایی مانند 
شــیزوفرنی، اختلال دو قطبی و افسردگی را افزایش 

می دهد.
دکتر تیموتی پاول یکی از مولفان ارشــد این تحقیق 
در این باره می گوید: این توالی های ویروسی احتمالا 
نقشــی مهم تر از آنچه تصور می شد، در مغز انسان 

دارند.
مــاده ژنتیک رتروویروس هایی که طی تاریخ چند بار 
نسل انسان را مبتلا کرده اند، در سلول های مبتلا به 
عفونت قرار گرفته انــد. هنگامیکه این عفونت ها در 
سلول های اسپرم یا تخمکی رخ می دهد که به جنین 
تبدیل می شوند، ماده ژنتیک رترووایرال به نسل های 
بعدی منتقل و به تدریج به بخشــی ثابت از ســاختار 

ژنتیک بدن انسان تبدیل می شود.
این تحقیق داده های مطالعات بزرگ ژنتیک از هزاران 
نفر ) با سلامت ذهنی یا مبتلا به بیماری روحی( را در 
کنار اطلاعات به دست آمده از کالبدشکافی نمونه مغز 

۸۰۰ نفر تحلیل کردند.
محققان متوجه شــدند در افرادی که از لحاظ ژنتیکی 
مستعد ابتلا به اختلالات روانپزشکی هستند، قسمت 
هایی از دی ان ای ویروســی قدیمی در حال افزایش 
یا کاهش اســت و احتمال دارد بــر عملکرد مغز تأثیر 

بگذارد.
 

محققان سوییسی نوع جدیدی از شکلات ابداع کرده 
اند که از بخش ژله ای میوه کاکائو تهیه می شود.

به گــزارش خبرگزاری مهر به نقــل از نیواطلس، در 
ترکیب جدید از بخش بیشتری از میوه کاکائو استفاده 
می شود و در نتیجه ســالم تر و حافظ محیط زیست 

تر است.
به طور معمول شکلات از دانه های کاکائو در ترکیب 
بــا مقدار کمــی از خمیری که آنهــا را در قلب میوه 
نگهداری می کند، تهیه می شــود. در مرحله بعد توده 
کاکائو با شکر، شیر و مواد دیگر تجمیع می شود. البته 
اســتفاده از مقدار انبوهی شکر به معنای آن است که 
شــکلات دیگر یک میوه تازه نیســت و چالش های 
محیط زیســتی و اقتصادی به معنای آن اســت که 

احتمالا جهان با کمبود شکلات روبرو خواهد شد.
اما دســتور تهیه جدید شــکلات که توسط محققان 
موسســه ETH Zurich ارائه شــده احتمالا این 
مشــکلات را برطرف می کند. کلید اصلی روش نوین 
اســتفاده از مواد بیشــتر از غلاف کاکائو است که در 
حال حاضر از آن جدا می شود و شامل مقدار بیشتری 
خمیر و همچنین لایه داخلی پوسته است. این مواد با 
یکدیگر ترکیب می شــوند تا ماده ای به نام »کاکائو 
ژله ای« را بســازند که به اندازه ای شیرین است که 
می تواند جایگزین شکر در دستور تهیه بیشتر شکلات 

ها شود.
یافتــن ترکیب دقیق به آزمون و خطــای زیادی نیاز 
است. مقدار زیاد کاکائو ژله ای سبب می شد شکلات 
بهم فشرده شود اما مقدار اندک آن نیز به اندازه کافی 
شــیرین نبود. محققان به تدریج روی ترکیبی تمرکز 
کردند که حــاوی ۲۰ درصد کاکائو ژلــه ای بود که 

میزان شیرینی آن مشابه شکلات تلخ فعلی است.
شــکلات حاصل همچنین ۲۰ درصد فیبر بیشتر و 3۰ 
درصد چربی اشباع شده کمتر از شکلات تلخ اروپایی 
دارد. چنین دســتور تهیه ای احتمالا ســبب می شود 
خوردن شــکلات عذاب وجدان کمتری همراه داشته 
باشد و از سوی دیگر کشــاورزان کاکائو نیز به درآمد 

بیشتری از محصولشان دست یابند.
البته قبل از آنکه این شــکلات وارد بازار شــود، باید 
تغییراتی درزیرساخت تهیه این خوراکی انجام شود. به 
عنوان مثال کشــاورزان کاکائو نیز باید مواد را خشک 
کنند تا ژله را بسازند و تولید کنندگان محصول نیز باید 

بتوانند آن را در فرایند کاری خود بگنجانند.

یافته جدید محققان؛
ویروس های باستانی دی ان ای عامل 

ابتلا به بیماری روانی شناخته شدند

نوع جدید شکلات اختراع شد

فرآیندی به نــام »ژل دیفیوزیوفورزیس« می تواند عملکرد 
هیدروژل را تقویت کند و به طور بالقوه جایگزین لاســتیک 
در ربات های انعطاف پذیر برای اجرای مهارت های انســانی 

شود.
به گزارش ایسنا، پژوهشگران موسسه فناوری ویرجینیا یک 
پدیده میکروســکوپی را کشف کرده اند که می تواند عملکرد 
دســتگاه های نرم ماننــد ربات هــای انعطاف پذیر و چابک 
یا کپســول های کوچکی را که برای ارســال دارو استفاده 

می شوند، به طور قابل توجهی افزایش دهد.
بــه نقل از آی ای، این مکانیســم فیزیکــی جدید که »ژل 
دارد،  نام   )gel diffusiophoresis(»دیفیوزیوفورزیس

می تواند انبساط و انقباض هیدروژل ها را تسریع کند.
به گفته مهندسان ویرجینیا تک، این کشف امکان جایگزینی 
هیدروژل ها با مواد مبتنی بر لاستیک برای ایجاد ربات های 
انعطاف پذیر فراهم می کند. این کشف به این مواد مهندسی 
شــده اجازه می دهد تا با ســرعت و مهارتی قابل مقایسه با 

دست انسان حرکت کنند.
ربات هــای نــرم در حال حاضــر در محیط هــای تولیدی 
استفاده می شوند، جایی که دســتگاه های دست مانند اقلام 
کوچک تری را از تسمه های نقاله می گیرند و در ظروف قرار 

می دهند.
در حال حاضر، این ربات ها برای تغییر شکل »دست« برای 
برداشــتن اقلام به هیدرولیک یا پنوماتیک متکی هســتند. 
این تیــم هیدروژل ها را بــه عنوان یــک جایگزین بالقوه 
کشف کردند. هیدروژل ها بیشــتر از آب ساخته می شوند و 

در محصولاتی مانند ژله غذایی و ژل اصلاح یافت می شوند.
موجودات زنده از اسُمُز برای اهداف مختلفی مانند پراکندگی 
بذر در گیاهان یا جذب آب در روده اســتفاده می کنند. اسمز 
معمولا شــامل جریان آب از طریق یک غشــای نیمه تراوا 
اســت کــه مولکول های بزرگتــر مانند پلیمرهــا از آن رد 

نمی شوند.
با این حال، آزمایش ها با لایه های هیدروژل ساخته شده از 
اسید پلی اکریلیک نشــان داد که این لایه ها، می توانند به 
سرعت در اثر اسُمز متورم شوند و زمانی که یون ها در داخل 
آنها آزاد می شوند، منقبض شــوند. مهندسان کشف کردند 
که برهمکنش های بین یون ها و اســید پلی اکریلیک باعث 
می شــود که هیدروژل زمانی که یون ها بــه طور نابرابر در 
داخل توزیع می شوند، متورم شود. این مکانیسم هیدروژل ها 
را قادر می سازد بسیار سریع تر از آنچه قبلا ممکن بود متورم 

شوند.
محققان روشــی را بــرای هیدروژل ها کشــف کرده اند که 

بســیار سریع تر متورم و منقبض می شوند و انعطاف پذیری و 
توانایی آن ها را برای عملکرد در محیط های مختلف افزایش 

می دهند.
افزایش چابکی ربات های نرم

لاستیک برای ایجاد ربات های نرم و چابک استفاده می شود. 
با این حال، در حالی که لاستیک کار خود را انجام می دهد، 
شــکل آن را می توان به صورت پنوماتیــک یا هیدرولیکی 
تغییر داد. این امر به دلیل پیچیدگی تعبیه شبکه ای از لوله ها 
برای رســاندن مایعات یا هوا به این ربات ها، چالش هایی را 

ایجاد می کند.
ربات های نرم کنونی که به لاســتیک و هیدرولیک متکی 
هســتند، فاقد تطبیق پذیری بافت هــای بیولوژیکی مانند 
هیدروژل هســتند و فقط می توانند محدوده کمی از حرکات 
را انجام دهند. ایــن روش نوآورانه به هیدروژل های موجود 
در ربات هــای نرم بزرگ تر اجازه می دهد تا شــکل خود را 
تغییر دهند و به طور قابل توجهی ســریع تر به شــکل اولیه 

خود بازگردند.
به گفته محققان، تنها ربات های هیدروژل میکروســکوپی 
می توانند به اندازه کافی ســریع به ســیگنال های شیمیایی 
واکنش نشان دهند تا عملی شــوند در حالی که ربات های 
بزرگ تر ســاعت ها طول می کشــد تا شــکل خود را تغییر 
دهند. با این حال، با مطالعات بیشتر، استفاده از روش جدید 
انتشــار ژل به طور بالقوه می تواند ربات هــای نرم تا اندازه 
یک ســانتی متر را قادر ســازد تا در عرض چند ثانیه تغییر 

شکل دهند.

تحول در صنعت ربات سازی نرم با یک هیدروژل جدید

ماساچوســت  فنــاوری  موسســه  محققان 
)MIT(، دانشگاه فناوری نانیانگ و چندین 
شرکت خصوصی موفق به ارائه فناوری شدند 
که می تواند میزان سرب در آب را در مقادیر 

بسیار کم تشخیص دهد.
به گزارش خبرگزاری مهر، سازمان بهداشت 
جهانی تخمین می زند که ۲۴۰ میلیون نفر در 
سراســر جهان در معرض آب آشامیدنی قرار 

دارند که حاوی مقادیر نســبتا بالایی سرب 
اســت که می تواند بر رشــد مغز در کودکان 
تأثیــر بگذارد، باعث ایجــاد نقص در هنگام 
تولد شــود و انواع مختلفی از اثرات عصبی، 
قلبی و ســایر اثرات آســیب زا را ایجاد کند. 
فقط در آمریکا، حدود ۱۰ میلیون خانوار آب 
آشامیدنی را از طریق لوله های سربی تحویل 

می گیرند.
 ،MIT جیــا زو برایان ســیا از محققــان
می گوید: »سرب یک مشــکل بزرگ است 
که ســالانه جان بیش از ۱ میلیــون نفر را 

می گیرد.«
اما آزمایش ســرب در آب نیاز به تجهیزات 
گران قیمت و دســت و پا گیر دارد و به طور 
معمول برای به دســت آوردن نتیجه نیاز به 

چند روز زمان دارد. از نوارهای تست ساده نیز 
می توان استفاده کرد که به سادگی پاسخ بله 
یا خیر را در مورد وجود سرب نشان می دهد 
امــا هیچ اطلاعاتی در مورد غلظت آن وجود 
نــدارد. مقــررات فعلی ســازمان حفاظت از 
محیط زیســت میزان ســرب آب آشامیدنی 
مناسب را کمتر از ppb ۱5 می داند که این 
میزان آنقدر کم اســت که تشــخیص آن به 

سادگی امکان پذیر نیست.
این فناوری جدید می تواند سرب را با غلظت 
ppb ۱ شناســایی کند و ایــن کار با یک 
ردیاب ســاده مبتنی بر تراشــه و به صورت 
دســتی قابل انجام است. برای این کار فقط 
یک قطره آب کافی اســت. تراشه ای که این 
گروه ساختند یک تراشــه فتونیک بوده که 

در آن مولکول هایی حلقه ای با شکل خاص 
اســتفاده شده که یون های ســرب را به دام 

می اندازند.
برای دستیابی به چنین سطوح دقت، آزمایش 
فعلی به دســتگاهی به نام طیف سنج جرمی 
القایی پلاسما نیاز دارد. که هم پرهزینه و هم 
زمان بر اســت. اما در این سامانه جدید یک 
لیزر کوچک و تابش به تراشــه ی فتونیکی 

می تواند به سادگی نتیجه را ارائه دهد.
این سیســتم می تواند برای تشخیص سایر 
آلاینده های مشابه در آب، از جمله کادمیوم، 
مس، لیتیوم، باریم، ســزیم و رادیوم سازگار 
باشد. این دســتگاه می تواند با کارتریج های 
ســاده که می توانند برای تشــخیص عناصر 

مختلف جابجا شوند، استفاده شود.

ابداع یک فناوری جدید برای تشخیص سریع و ارزان سرب در آب

»ســازمان غــذا و داروی آمریــکا« مجوز 
کاشت تراشه »نورالینک« را در مغز دومین 

داوطلب صادر کرد.
اســتارت آپ  ایســنا،  گــزارش  بــه 
»نورالینــک«)Neuralink( متعلــق به 
»ایلان ماســک«)Elon Musk( پس از 
رفع مشکلاتی که در اولین آزمایش انسانی 
رخ دادند، مجوز کاشت تراشه مغزی خود را 

در بیمار دوم دریافت کرد.
به نقل از دیلی میل، »سازمان غذا و داروی 
آزمایش  دوشــنبه  روز   )FDA(»آمریــکا
تراشــه نورالینــک را روی داوطلب بعدی 
مورد تأیید قــرار داد و به روزرســانی های 
برنامه ریزی شــده شرکت را که شامل تعبیه 
برخی از ســیم های بسیار نازک دستگاه در 

اعماق مغز بود، امضا کرد.
 )Nolan Arbaugh(»آربــاو »نولان 
اولین کســی بود که در سال ۲۰۱۶ تراشه 
مغزی را دریافت کــرد. پس از یک حادثه 
رانندگی، آرباو از شــانه ها بــه پایین هیچ 

حسی نداشت.
تراشه در آزمایش روی آرباو به یک مشکل 
غیرمنتظره دچار شــد و آرباو گفت که ۱5 
درصد ســیم ها پــس از بروز این مشــکل 
در مغز او باقی مانده انــد. نورالینک درباره 
مشــکل پیش آمــده گفت که رشــته های 
متصل کننده تراشــه به مغز جمع شده اند و 
مشکلات عملکردی را پدید آورده اند. در هر 
حال، شرکت خاطرنشان کرد که تنظیماتی 
را بــرای بهبود عملکرد تراشــه انجام داده 

است.
نورالینک در ماه جاری فاش کرد که برخی 
از ۶۴ سیم از مغز اولین بیمار جدا شده اند و 
اختلالاتی را در عملکرد تراشه پدید آورده اند 
اما رویترز در یک گزارش نوشت: پنج منبع 
آگاه ادعا کردند که این موضوع از ســال ها 
پیش در آزمایش های حیوانی مشخص شده 

بود و شرکت از آن آگاه بوده است.
تراشــه تقریبا هم اندازه یک سکه است که 
تجهیزات الکترونیکی و باتری در آن تعبیه 

شده اند. سیم ها در قشــر حرکتی مغز قرار 
را برای هدایت  می گیرند که سیگنال هایی 

حرکت بدن تولید می کند.
نورالینــک در حال آزمایــش ایمپلنت خود 
اســت تا به بیمــاران مبتلا به فلــج اندام 
فرصت بدهد که از دســتگاه های دیجیتال 
تنها با فکر کردن اســتفاده کنند. چشم انداز 
شرکت این است که تراشه مغزی آن بتواند 
به افراد مبتلا به آسیب های نخاعی کمک 

کند.
ایلان ماســک اکنون ماه ژوئــن را برای 
کاشــت تراشــه در مغز بیمار دوم در نظر 
گرفته اســت و قصد دارد امسال آن را روی 

۱۰ نفر آزمایش کند.
نورالینــک خاطرنشــان کرد کــه برخی از 
سیم های متصل به تراشه از مغز آرباو خارج 
شده اند و شــرکت اکنون الگوریتم ثبت را 
تغییر داده اســت تا نسبت به سیگنال های 
جمعیت عصبی حســاس تر باشد. این کار، 
روش های تبدیل ســیگنال ها را به حرکات 

مکان نمــا تقویت کرده و رابــط کاربری را 
بهبود بخشیده است.

نورالینــک گفت که اکنــون روی افزایش 
عملکرد کنتــرل مکان نما تمرکــز دارد تا 
آن را به ســطح کنترل افراد سالم برساند. 
این شــرکت اضافــه کــرد: در آینده قصد 
داریم عملکــرد آن را به دنیــای فیزیکی 
بازوهای رباتیک،  تا کنترل  گسترش دهیم 
صندلی های چرخ دار و ســایر فناوری هایی 
را که ممکن اســت به افزایش اســتقلال 
افراد مبتــلا به فلج چهار اندام کمک کنند، 

امکان پذیر سازد.

مجوز دومین آزمایش انسانی تراشه مغزی »نورالینک« صادر شد

محققــان از هــوش مصنوعــی متصل به 
هدفون های موجود در بازار استفاده کردند تا 
سیســتمی بســازند که تنها با نگاه کردن به 
یــک فرد خاص، صدای گوینــده را از میان 

صدای یک جمعیت شلوغ جدا می کند.
به گزارش ایســنا، شنیدن صحبت های یک 
نفر در فضای شــلوغ و پر سر و صدایی که 
افراد زیادی در آن صحبت می کنند، دشــوار 
اســت. این امر به ویژه برای افرادی که کم 
شــنوایی دارند، صادق اســت. در حالی که 
ســمعک های مدرن از فنــاوری حذف نویز 
اســتفاده می کنند، نمی تواننــد صدای پس 

زمینه را به طور کامل حذف کنند.
به نقــل از نیواطلــس، محققان دانشــگاه 

واشــنگتن )UW( راه حلی برای شــنیدن 
بهتــر صــدا در محیط های پر ســر و صدا 
ابداع کرده اند. آنها با استفاده از هدفون های 
کاهش دهنده نویــز معمولی مجهز به هوش 
مصنوعــی، سیســتمی را توســعه دادند که 
می توانــد صدای گوینده را فقــط با یک بار 

نگاه کردن به آن تشخیص دهد.
 ،)Shyam Gollakota( گولاکوتا  شیام 
اســتاد دانشــکده علوم و مهندسی کامپیوتر 
پل جی آلن و نویســنده ارشــد این مطالعه، 
می گوید: مــا در حال حاضر هوش مصنوعی 
را به عنوان چت بــات مبتنی بر وب در نظر 
می گیریم که به سؤالات پاسخ می دهند. اما 
در این پروژه، ما هوش مصنوعی را توســعه 

می دهیم تا درک شــنیداری هر کســی که 
از هدفــون اســتفاده می کند را بــا توجه به 
اولویت هایش اصلاح کند. با دستگاه های ما 
اکنون می توانید یک صدا را واضح بشــنوید، 
حتی اگر در یک محیط پر سر و صدا با افراد 

زیادی در حال صحبت باشید.
سیســتم »شــنوایی گفتار هدف« که توسط 

محققان ایجاد شــده است، ســاده اما مؤثر 
اســت. هدفون های موجود در بــازار دارای 
دو میکروفــون، یکی در هــر بخش هدفون 
هستند. کاربر برای استفاده از این قابلیت باید 
در حالی که بــه فردی که می خواهد صدای 
آن را بشنود نگاه می کند، یک دکمه در کنار 
هدفون را یک بار، به مدت ســه تا پنج ثانیه 
فشار دهد. امواج صوتی از صدای آن گوینده 
به طور همزمان به هر دو میکروفون می رسد 
و به یک رایانه داخلی فرســتاده می شــود، 
جایی که نرم افزار یادگیری ماشینی الگوهای 
صوتی گوینــده را یاد می گیــرد. البته یک 
حاشــیه خطای ۱۶ درجه ای نیز وجود دارد. 
ســپس صدای گوینده جدا شده و از طریق 
هدفون هدایت می شود و حتی زمانی که آنها 
در اطراف حرکت می کنند، نویزهای اضافی 

فیلتر می شوند.

با این هدفون انتخاب کنید به چه کسی گوش می دهید

رئیــس گروه حفاظت از بشــریت شــرکت 
هوش مصنوعی اپُــن ای آی با بیان این که 
نگرانی هــای ایمنی اهمیت خــود را در برابر 
محصولات پر زرق و برق از دســت داده اند، 

از سمت خود استعفا داد.
به گزارش ایسنا، در تابستان سال ۲۰۲3، شرکت 
هوش مصنوعی اپُن ای آی)OpenAI( یک 

 )Superalignment(ابرتنظیــم گروه 
ایجاد کــرد که هدف آن هدایــت و کنترل 
سیســتم های هوش مصنوعی آینده بود که 
می توانند آنقدر قدرتمند باشــند که منجر به 
انقراض بشر شوند. کمتر از یک سال بعد، این 

گروه منحل شد.
بــه نقل از انگجت، اپُــن ای آی به بلومبرگ 

گفته است که این شرکت در حال ادغام گروه 
در تلاش های تحقیقاتی خود برای کمک به 
شــرکت در دســتیابی به اهداف ایمنی خود 
اســت. اما مجموعــه ای از توییت های جان 
لیک)Jan Leike(، یکی از رهبران تیم که 
به تازگی اســتعفا داده، تنش های داخلی بین 

تیم ایمنی و شرکت را فاش کرده است.

در بیانیــه ای کــه در روز جمعه در شــبکه 
اجتماعی ایکس منتشــر شد، لیک گفت که 
تیم ابرتنظیم برای بدست آوردن منابع برای 
انجام تحقیقات مبارزه کرده است. او نوشت: 
ساخت دســتگاه های هوشــمندتر از انسان، 
یک تلاش ذاتا خطرناک اســت. اپُن ای آی 
 مســئولیت بزرگی را از طرف تمام بشریت بر 
عهده دارد. اما در طول ســال های گذشــته، 
فرهنگ ایمنــی و فرآیندها اهمیت خود را از 

دست داده است.

استعفای رئیس گروه حفاظت از بشریت »اُپن ای آی«
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حریم اشخاص و پاسداشت کرامت انسانی افراد را اصلی ضروری و لازم می دانیم.

 P باور داریم، » آگاهی داشتن« حقی اساسی است و از این روی، خود را متعهد می دانیم

تا در روایــت رویدادها، امانتداری صادق بوده  و با دقت و ســرعت، انجام وظیفه 

نمائیم.
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یک مطالعه جدید نشان می دهد افرادی که به طور منظم 
مکمل های روغن ماهی مصرف می کنند ممکن اســت 

آنقدر که فکر می کنند به ســامت آنها کمک نکند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از مدیســن نت، تحقیقات 
جدید نشــان می دهد که اســتفاده منظــم از مکمل های 
روغن ماهی می تواند خطر ابتاء به بیماری قلبی و سکته 
را برای اولیــن بار در میان افرادی که از ســامت قلب 

خوبی برخوردار هستند، افزایش دهد.
با این حال، این مطالعه طولانی مدت همچنین نشان داد 
که روغن ماهی می تواند به کســانی که قلبشان در حال 
حاضر مشــکل دارد کمک کند و به طور بالقوه پیشــرفت 
مشــکات قلبی را کاهش دهد و خطــر مرگ را کاهش 

دهد.
محققان دریافتند افراد سالمی که مکمل های روغن ماهی 
مصرف می کنند 13 درصد بیشتر در معرض خطر ابتاء به 
فیبریاسیون دهلیزی هســتند، مشکلی در ریتم قلب که 

خطر حمله قلبی و سکته را افزایش می دهد.
نتایج نشــان می دهد که آنهــا همچنین 5 درصد افزایش 

خطر سکته مغزی داشتند.
تیــم تحقیقاتی به سرپرســتی دکتــر »هولیانگ لین«، 
اپیدمیولوژیســت از دانشــگاه گوانگــژو چین، نوشــت: 
»یافته های ما نشان می دهد که در استفاده از مکمل های 
روغــن ماهی بــرای پیشــگیری اولیه به دلیــل فواید و 

عوارض نامطلوب قلبی عروقی احتیاط کنید.«
اما در افراد مبتا به بیماری قلبی موجود، اســتفاده منظم 
از روغن ماهی خطر حمله قلبی ناشــی از فیبریاســیون 
دهلیــزی را تا 15 درصد و خطر نارســایی قلبی منجر به 

مرگ را تا 9 درصد کاهش داد.
محققان دریافت اســیدهای چرب امگا 3 از غذا را توصیه 

می کنند و ساردین و ماهی آزاد بهترین منابع هستند.
روغن ماهی منبع غنی از اســیدهای چرب امگا 3 اســت 
که تصور می شود به ســامت قلب و مغز کمک می کند. 
محققان توصیه می کنند که افراد حداقل یک بار در هفته 

از ماهی های چرب مانند ماهی آزاد استفاده کنند.
محققان در یک نشــریه خبری به این نتیجه رسیدند که 
»مطالعات بیشتری لازم است تا بفهمیم چرا روغن ماهی 
ممکن است برای افراد ســالم مفید نباشد، اما برای افراد 

مبتا به مشکات قلبی مفید باشد.«

   خبر 
    دانستنی  

 

ادعای جدید محققان؛
مکمل های روغن ماهی خیلی به 

خوردن یک صبحانه غنی از ســبزیجات و میوه ها می تواند باعث سلامت قلب کمک نمی کنند
شــود روز خود را با انرژی بیشتری شــروع کنید و می تواند شما را 
فعال تر کند و به شما کمک کند در طول روز کمتر احساس خستگی 
کنید. اگر رژیم دارید، خوردن سبزیجات و میوه بهترین گزینه برای 
شماســت، زیرا کالری کمی دارد و به شــما کمــک می کند مدت 

طولانی تری سیر بمانید.
 به گزارش ســامت نیوز به نقل از هلث شــاتز، نــه تنها مصرف 
ســبزیجات در وعده صبحانه بســیار سالم می باشــد، بلکه سرشار 
از ویتامین، فیبــر و مواد معدنی ضروری اســت؛ در نتیجه خوردن 

سبزیجات برای صبحانه بسیار سالم است.
مطالعه ای که در Nutrients منتشــر شده اســت، بیان می کند 
که اگر برای صبحانه از غذاهای غنی از پروتئین و ســبزیجات غیر 
نشاسته ای استفاده کنیم، می توانیم از شرایطی مانند چاقی و همچنین 

دیابت دور بمانیم.
فوايد مصرف سبزيجات در صبحانه

مرکز کنترل و پیشگیری از بیماری ها )CDC( بیان می کند که از 
هر 10 بزرگسال در ایالات متحده تنها یک نفر به اندازه کافی میوه 
و سبزیجات مصرف می کند. بنابراین گنجاندن آنها در وعده صبحانه 
یک گزینه عالی برای رســیدن به اهداف تغذیه ای اســت. مصرف 

بیشتر میوه و سبزیجات در صبحانه فواید زیادی دارد.
1. ممکن است خلق و خوی شما را تقويت کند

اولیــن وعده غذایی شــما در روز، حال و هوای شــما را تنظیم می 
کند. پس چرا آن را ســالم و مغذی درست نکنید؟ مطالعه ای که در 
Appetite منتشــر شده است، نشان می دهد که یک صبحانه کم 
کربوهیدرات و کم چــرب که سرشــار از کربوهیدرات های پیچیده 
اســت که در سبزیجات و میوه ها و همچنین غات سبوس دار یافت 
می شــود، می تواند خلق و خوی بهتری نسبت به یک رژیم غذایی 

ساده داشته باشد.
کربوهیدرات های موجــود در غات صبحانه این مطالعه همچنین 
بیان می کند که عاوه بر خلق و خو، شرکت کنندگان خستگی کمتر 
و انرژی بیشتری را گزارش کردند. همچنین، این مطالعه که در مجله 
جهانی روانپزشکی منتشر شده، بیان می کند که سبزیجات سبز برگ 
می توانند به عنوان ماده ای با خاصیت ضد افسردگی نیز عمل کنند.

2. ممکن است هضم را بهبود بخشد
گنجاندن ســبزیجات در صبحانه می تواند به سیستم گوارش شما 
کمک کند که شروع خوبی داشته باشد. هم میوه ها و هم سبزیجات 
سرشــار از فیبر هســتند. در حالی که لوبیا، آووکادو و سیب زمینی 
شیرین حاوی فیبر محلول هستند و بیشتر سبزیجات از جمله سیب 
زمینی و نخود فرنگی سرشار از فیبر نامحلول هستند. فیبر نامحلول 
بــا افزودن حجم زیاد به مبارزه با یبوســت کمک می کند، در حالی 
که فیبر محلول به رشــد باکتری های خوب روده کمک می کند و 
به مبارزه با IBS، بیماری کرون و کولیت اولسراتیو کمک می کند.

3. ممکن است در مديريت وزن کمک کند
یکی از بزرگترین فواید خوردن ســبزیجات در صبحانه این است که 

می تواند به کاهش وزن کمک کند.
هم میوه ها و هم سبزیجات کم کالری هستند و از این رو اگر رژیم 
دارید گزینه های صبحانه ســالمی هستند. مطالعه ای که در مجله 
آمریکایی تغذیه بالینی منتشر شده است، بیان می کند که هم میوه 

ها و هم سبزیجات برای کاهش وزن ضروری هستند.
در این مطالعه مشــاهده شد که شــرکت کنندگانی که رژیم غذایی 
کم انرژی مصرف می کردند، بیشتر غذا می خورند، اما همچنان انرژی 
پایینی داشتند. با این حال، کسانی که میوه و سبزیجات مصرف می 

کردند توانستند وزن خود را کاهش دهند.
4. ممکن است به تقويت ايمنی کمک کند

مصرف سبزیجات ســبز و همچنین سبزیجات چلیپایی در صبحانه 
می تواند به شــما کمک کند سالم بمانید و سیستم ایمنی بدن خود 

را تقویت کنید.
این مطالعه که در مجله بریتانیایی تغذیه منتشــر شــده است، بیان 
می کند که ســبزیجات سبز و ســبزیجات چلیپایی می توانند خطر 
 JRSM ابتــا به دیابت نوع 2 را کاهش دهنــد. مطالعه ای که در
Cardiovascular Disease منتشر شده است، نشان می دهد 
که ســبزیجات ســبز و چلیپایی از بروز بیماری قلبی هم جلوگیری 

می کنند.
چگونه سبزيجات را به وعده صبحانه اضافه کنیم؟

چه چیزی می تواند بهتر از شــروع روز خــود با یک غذای غنی از 
مواد مغذی باشــد؟ در اینجا چند راه برای گنجاندن ســبزیجات در 

صبحانه وجود دارد:
1. گزينه های آسان را انتخاب کنید

سبزیجات معمولی در صبحانه شامل سبزیجاتی مانند فلفل خرد شده 
یا خیار و گوجه فرنگی می شود که به راحتی می توانید آنها را مصرف 

کنید. اینها گزینه های عالی برای جریان یافتن انرژی شما هستند.
2. ترتیب مصرف را تغییر دهید

اگر از طرفداران پر و پا قرص غات صبحانه هستید و نمی خواهید 
آن را کنــار بگذارید، می توانید ابتدا یک پیــش غذای خوب برای 
ســبزیجات نیز انتخاب کنید. ســعی کنید حداقل 10 دقیقه قبل از 
خوردن چیزی که دارای کربوهیدرات سنگین است یک نوع سبزی 
بخورید. طبق این مطالعه که در Nutrients منتشــر شده است، 
خوردن ســبزیجات غیر نشاسته ای قبل از خوردن کربوهیدرات، راه 

خوبی برای حفظ قند خون سالم است.
3. سبزيجات را با منبع پروتئینی ترکیب کنید

در حالی که برخی از ســبزیجات با پروتئین بالا وجود دارد، ترکیب 
ســبزیجات با یک گزینه با پروتئین بالا نیز می تواند مفید باشــد. 
بنابراین، می توانید به سراغ املت سبزی، نان سبوس دار با آووکادو 

و اسموتی سبزیجات بروید.
 Diabetes, Obesity and مجلــه  در  کــه  ای  مطالعــه 
Metabolism منتشــر شــده اســت، بیان می کند که ترکیب 
پروتئین ها با ســبزیجات و خوردن آنها قبل از کربوهیدرات ها می 

تواند افزایش گلوکز را تا 46 درصد کاهش دهد.
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»طی 10ســال گذشــته نرخ باروری نزدیک به 2.5میلیون 
نفر از مادران 25 تا 40 ســال کاهــش یافته و این در حالی 
اســت که بیشــترین آمار باروری نیز در این گروه سنی رخ 
می دهد.« خبری که امیرحسین بانکی پور، رئیس کمیسیون 
مشــترک طرح جوانی جمعیت در مجلس شورای اسامی 

آن را مطرح کرد.
 به گزارش سامت نیوز به نقل از روزنامه جام جم، این در 
حالی اســت که طی این سال ها شاهد کاهش نرخ باروری 
هستیم. براساس آمار نرخ باروری از 6.5فرزند به ازای هرزن 
به طورمتوســط دردهه60به حدود 1.8فرزند به ازای هر زن 
درسال 1390رسید، البته افزایش جزئی آن تا حدود دو فرزند 
به ازای هر زن در پنج ســال منتهی به سرشــماری1395و 
سپس کاهش آن به حدود 1.6فرزند به ازای هر زن در سال 
1402 بوده که این موضوع درطول تاریخ کشــور بی سابقه 

است.
در این میان افزایش ســن بــاروری بســیار نگران کننده 
داردکــه  ازایــن  حکایــت  آمــاری  اســت.گزارش های 
ازسال1380تا1394شــاهدافزایش موالید درکشور بوده ایم. 
اما پس از سال1394به علت خالی شدن توان درونی جمعیت 
و همچنیــن تأخیــر انداختن فرزندآوری به ســنین بالاتر، 
تعداد تولدها با شــیب تقریبا تندی شــروع به کاهش کرده 
ودرســال1402تعداد موالید کشور)1.05۷.958(نســبت به 
سال1394)1.5۷0.219(کاهشی بیش از32 درصدی)کاهش 

بیش از510هزارتولد( رابه همراه داشته است.
اکنون حال جمعیتی کشــور خوب نیست و ارائه آمار و ارقام 
دردی را از این مســأله دوا نمی کند. کشــور باید از فرصت 
موجود استفاده کند و تا پیش از بسته شدن پنجره جمعیتی، 
شرایط را برای افزایش موالید و جوانی جمعیت فراهم کند. 
در این میان ســن باروری و ایجاد انگیزه برای فرزندآوری 
یکی از موضوعات مهمی اســت که باید بیش از گذشــته 

نسبت به آن توجه کرد.
بهترين زمان مادر شدن

براســاس آمار ثبت احوال کشور، میانگین سن پدر در اولین 

فرزندآوری در کل کشور در ســال1402برابر با 32.1سال 
بوده اســت. از ســوی دیگر میانگین سن مادر نیز در اولین 
فرزندآوری در کل کشور در این مدت برابر با 2۷.3سال بوده 
است. تأثیر ســن بر توان فرزندآوری، موضوع بسیار مهمی 
است که زنان باید بیشــتر به آن توجه کنند.صالح قاسمی، 
دبیر مرکز مطالعات راهبردی جمعیت کشور در گفت وگو با 
جام جم درباره ســن باروری زنان می گوید: »جمعیت زنان 
در ســن باروری، یکی از آمارهایی اســت که همیشه مورد 
توجه بوده تا مشــخص شــود چه تعداد از خانم ها در سن 

باروری هستند.
مجموع زنان در ســن باروری آنچنــان تغییری نکرده، چرا 
که زنان دهه60 هنوز در ســن باروری هستند. از آن طرف 
خانم های دهه80هم وارد ســن باروری شده اند؛ در نتیجه 
ایــن موضوع که با کاهش تعداد این زنان مواجه هســتیم، 
عبارت درســتی نیست.«اما شاید سن مناسب برای بارداری 

اول سنین 18تا24سالگی باشد.
موضوعی که اعظم محمداکبری، عضو تیم تخصصی مرکز 
درمان ناباروری ابن سینا در گفت وگویش با یکی از رسانه ها 
به آن اشــاره کرده و توضیح می دهد: »نکته بســیار مهم 
درباره اثر سن بر باروری زنان این است که از35سالگی روند 
کاهش توان باروری زنان آغاز می شــود واین روند کاهشی 
پس از40سالگی شــتاب می گیرد.« البته او براین باوراست 
که پس از40سالگی خطرسقط و بروز ناهنجاری های جنینی 
به شــدت افزایش می یابــد و به تعویق انداختــن ازدواج و 

فرزندآوری با افزایش خطر ناباروری همراه است.
نرخ باروری و قانون جوانی جمعیت

می تــوان پیش بینی کرد تــا زمانی که نرخ بــاروری کمتر 
ازحدجایگزینی باشــد، درســال های آینده با کاهش بیشتر 
نرخ رشــد جمعیت مواجه خواهیم بــود. ازجمله پیامدهای 
منفی چنین شــرایطی این اســت که هروقت نرخ رشــد 
جمعیــت کاهش پیدا کند،درصدجمعیت ســالخورده ها زیاد 
و ازســوی دیگر درصد افراد درمعرض کار روندی کاهشی 
بــه خــود می گیرد.موضوعی کــه امیرحســین بانکی پور، 
رئیس کمیســیون مشــترک طرح جوانی جمعیت مجلس 
به آن اذعان داشــته ومعتقد اســت با اجرای قانون جوانی 
 جمعیت،نــرخ باروری در 15اســتان کشــور افزایش یافته

 است.
البتــه صالــح قاســمی دراین بــاره نظرمخالفــی داردوبه 
خبرنگارماتوضیح می دهد:»افزایش نرخ باروری در15استان 
عبارت صحیحی نیســت.به این سبب که تعداد تولدها طی 
سال های گذشته کاهشی بوده است،حتی سال 1402نسبت 
به1401نیز شــاهد کاهش تعداد نرخ باروری بوده ایم. البته 
امکان نداردکه نرخ موالیدکاهش پیدا کند،ولی نرخ باروری 
افزایشــی باشــد. از طرفی دو ســال برای موفقیت یاعدم 
موفقیت قانون جوانی جمعیت،زمان مناسبی نیست؛قانونی که 

خیلی ازبندهای آن هنوزبه مرحله اجرانرسیده است.«
نگرانی ها درخصوص کاهش نرخ باروری درکشورازمدت ها 
پیش ازســوی مســئولان مختلف مطرح وتاش می شــد 
راهکارهایی در این زمینه ارائه شــود. ایــن نگرانی درباره 
بحران پیری کشور درشرایطی مطرح می شود که حدود دو 
ســال از تصویب و اباغ قانون حمایــت از خانواده وجوانی 
جمعیت می گذرد اما همچنان سونامی پیری در کشور یکی 

از چالش های اساسی است.
براساس اطاعات مرکز آمار ایران

جلوگیری از پیری جمعیت
نرخ باروری به بالای 2.1برسد

تولد بیش از 3 فرزند در هر خانواده
ایجاد تعادل جمعیتی

کاهش سالانه 10 درصدی طاق
افزایش سالانه 10 درصدی ازدواج

در یک قدمی سونامی پیری

ندای هرمزگان     عکس روز

پنجشنبه بازار میناب/عکاس : زینب نورالدینی

اگر بالای50 سال سن دارید 
برای مراقبت از پوستتان این 

ماده ها ضروری است 

اینفو گرافیک: ندای هرمزگان/س.عطایی

رتینوئیدها و باکوچیول

اسید هیالورونیک

چای سبز

C ویتامین

روغن های آبرسان

اسید گلیکولیک و سایر آلفا هیدروکسی اسیدها

 SPF +30

پپتیدها

مدیر کلینیک طب پیشــگیری و ارتقاء ســامت 
ســازمان جهاد دانشــگاهی علوم پزشکی تهران، 
بیماری هــای غیرواگیــر را مهم تریــن عامــل 

تهدیدکننده سامتی عصر حاضر خواند و گفت:
 دکتر حســین یاری در گفت وگو با ایسنا، با بیان 
اینکه مهم ترین عامل تهدیدکننده ســامتی در 
زمانه ما بیماری های غیرواگیر اســت، اظهار کرد: 
بیماری های قلبــی و عروقی، پرفشــاری خون، 
دیابت، ســرطان ها، بیماری های ریوی، اختالات 
عضانی اســکلتی و اختــالات روانی به عنوان 
عامل اصلی ناخوشــی و مرگ انسان ها در دنیای 
امروز به حســاب می آیند. پرســش این است که 
»چگونه می توانیم از ابتا به بیماری های غیرواگیر 

جلوگیری کنیم؟« و در پاســخ به این پرسش باید 
گفت »اصاح سبک زندگی« مهم ترین ساح ما 
برای پیشگیری و مقابله با بیماری های غیرواگیر 

است.
این عضو گروه پژوهشی پزشکی مبتنی بر سبک 

زندگی جهاد دانشــگاهی ادامه داد: اصاح سبک 
زندگی شامل شــش مؤلفه  می شود. تغذیه سالم، 
فعالیت بدنی کافی، خواب مناسب، پرهیز از مصرف 
الکل و نیکوتین، دوری از استرس و تنش و روابط 
بین فردی مطلوب، مجموعه اقداماتی هستند که 
ما می توانیم در زندگی روزمره خود لحاظ کنیم تا 
به بیماری های قلبی و عروقی و پرفشاری خون و 

دیابت و .... دچار نشویم.
ایــن متخصص طــب فیزیکی و توان بخشــی؛ 
کمردرد، گردن درد، زانودرد، ســاییدگی و آرتروز 
را از جمله شایع ترین اختالات عضانی-اسکلتی 
برشــمرد و درباره وضعیت ایــن اختالات گفت: 
نتایج مطالعات علمی بیانگر این اســت که شیوع 

بیماری های عضانی-اســکلتی در جهان رو به 
افزایش است. سبک زندگی انسان ها در گذر زمان 
تغییر کرده و به حالت »ایستا« در آمده؛ به نحوی 
که میزان فعالیت های بدنی به شدت کاهش یافته 
اســت. همچنین میزان امید به زندگی در جوامع 
بشری افزایش یافته اســت و سن بالاتر جمعیت 
با افزایش این اختالات همراهی دارد؛ از ســوی 

دیگر سوانح و تصادفات هم افزایش داشته است.
وی گفــت: همچنین اضافــه وزن و چاقی هم از 
دیگر عوامل زمینه ســاز در این مســئله بوده و در 
مجموع این عوامل زمینه ساز باعث شیوع بیشتر 
بیماری های عضانی-اسکلتی نسبت به دهه های 

گذشته شده است.

بیماری های غیرواگیر؛ علت اصلی ناخوشی و مرگ در دنیای امروز

چرا باید در وعده صبحانه سبزیجات 
بخوریم؟

مرکــز مدیریت آمــار و فنــاوری اطاعات 
وزارت بهداشــت از راه اندازی سامانه تبادل 
الکترونیک اسناد بین مراکز وزارت بهداشت 

و مراکز پزشکی قانونی خبر داد. 
به گزارش ایســنا، بنابر اعام مرکز مدیریت 
آمــار و فناوری اطاعات وزارت بهداشــت؛ 
در راســتای ایجاد تسهیات برای هموطنان 
عزیز جهت ارائه اســناد الکترونیکی پزشکی 

به مراکز پزشــکی قانونی کشور و همچنین 
کاهــش مراجعــات بــرای دریافت اســناد 
کاغذی به بیمارستان ها، سامانه تبادل اسناد 
الکترونیک بین وزارت بهداشــت و سازمان 

پزشکی قانونی راه اندازی شد.
این سامانه که در قالب یک کار مشترک تولید 
شده و استقرار آن در چهارچوب نظام تنظیم 
گری، کاربری با حضور دکتر مسجدی رئیس 

ســازمان پزشــکی قانونی و دکتر مظهری 
رئیس مرکز مدیریت آمار و فناوری اطاعات 
به صورت آزمایشــی مورد بهره برداری قرار 
گرفت، منجر به کوتاه شدن فرآیند رسیدگی 

و بالا رفتن دقت در تصمیم گیری می شود.
ســامانه مذکور در پی تشکیل جلسات متعدد 
کارشناســی و مدیریتی بیــن مرکز مدیریت 
آمار و فناوری اطاعات وزارت بهداشــت و 

سازمان پزشــکی قانونی کشور در قالب یک 
کار مشترک، تولید شده است.

بنابر اعــام وزارت بهداشــت، در خصوص 
بهره برداری کشوری و استفاده از قابلیت های 
این ســامانه در کلیه بیمارستان های کشور و 
مراکز پزشکی قانونی، توافق لازم بین وزارت 
بهداشت و سازمان پزشــکی قانونی حاصل 

شده است.

راه اندازی سامانه تبادل الکترونیک اسناد بین مراکز وزارت بهداشت و پزشکی قانونی


